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I també en aquest número:

Molta prudència a 
la fase de represa

> Detecten Covid-19 en dos infants dels 
casals d’estiu esportius
> Els centres d’ensenyament de Cassà 
valoren el passat i el futur en temps de 
coronavirus
> Polèmica al consistori per l’adquisició 
d’armes de gas pebre per a la policia local
> Tornen a Cassà els dos joves que han 
passat el confinament a les Filipines
> El Solfejant retorna a les nits d’estiu amb 
moltes mesures de seguretat
> ... i tota la resta de l’actualitat de les 
entitats cassanenques

>

>
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Editorial Opinió

Cal prudència en 
la fase de represa

De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda.

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

Tot i que l’aixecament de l’estat d’alarma i el relaxament de les me-
sures de confinament ens podria fer pensar que això del coronavirus 
començà a ser cosa del passat, la realitat de les darreres setmanes 
ha demostrat que la nostra societat continua estant seriosament afec-
tada per aquesta pandèmia i que l’estiu no l’atura , que les mesures 
adoptades han estat insuficients i que cal anar encara amb molt de 
compte per lluitar contra la malaltia.
La ciutadania assistim amb un cert estupor com després del confina-
ment s’entrava en una fase de represa amb unes ganes i un entusias-
me que ben aviat ja s’ha vist que eren injustificats. La reculada  en les 
decisions preses inicialment, la necessitat de tornar a confinar deter-
minats territoris i l’obligatorietat de portar mascareta  ens demostren 
que  hem de continuar estant alertes i mantenir al màxim la prevenció 
contra el contagi, sempre seguint les indicacions de les autoritats sa-
nitàries.
A més un nou element s’ha posat en relleu en aquests dies i és que la 
mainada, que fins ara semblaven immunes al coronavirus, resulta que  
també el pateixen i a Cassà de la Selva mateix dos nens que assitien a 
activitats d’estiu n’han resultat afectats. Això ha obligat a prendre me-
sures de contenció i d’aïllament entre les persones que estaven més 
en contacte amb aquests infants. Gràcies a la bona previsió i a les me-
sures adoptades per les organitzacions dels casals ja s’havien previst 
aquestes eventualitats i d’entrada sembla que i es podrà mantenir un 
control sobre els possibles rebrots que puguin afectar aquests infants. 
Aquest estiu serà clau per veure com es podrà afrontar el curs que 
ve tant en l’aspecte productiu i econòmic com en l’educatiu. En aquest 
Llumiguia parlem amb diferents actors del sector de l’ensenyament a 
Cassà i n’extraiem una frase del director del col·legi La Salle Cassà: “La 
Covid-19 ens ha doctorat en la gestió de la incertesa”. Certament hem 
hagut d’anar fent sense saber ben bé què podia passar demà mateix; 
però calia anar tirant endavant i ara continuem en la mateixa situació: 
difícil i incerta; però hem de ser capaços d’anar fent amb disciplina, 
assumint totes les mesures que ens puguin ajudar a superar la pandè-
mia. Per tant: mascaretes, mans netes i distància!
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

EL BALCÓ DE LA SELVA
(Al  mas can Català)

De les Gavarres a la seva falda,
que s’estén a les terres ponentines
se’n destria entre totes ses joguines

un turó o apart una maragda.

Una toia, present de la garlanda
que tanca de la Selva a ses veïnes,
on sols surten les aigües argentines
que a Catalunya es saba heralda.

Corona sa testa verda i sana
vella masia molt digna d’un palau

amb els ruixims de jove tramuntana.

L’enrotllen oliveres de la pau
el símbol de la raça catalana
i per fidel mirall el cel blau.

                
Enric Albertí Mias

 

El comiat de la Carme 
Garriga

A la iaia Carme li agradava molt es-
criure per aquesta revista i ho va fer 
durant uns anys. L’omplia d’il·lusió 
i era un goig per ella, fer-ho. Hem 
trobat un escrit “inèdit” d’ella, entre 
els seus papers. Es dirigeix al “mal-
home”, la malaltia que li van diagnos-
ticar i que finalment se la va empor-
tar. En aquest escrit, veiem les seves 
ganes de viure i de plantar-li cara. Al 
capdavall, va ser tota una lluitadora i 
va ser molt forta fins els últims dies! 
La trobarem molt a faltar.

 ... ... ...
“Em coneixes bé, mal-home? Avui 

m’han parlat molt de tu. Em vols anul-

La debilitat
Debilitat, emoció. Aquest és el problema. Caure en temptacions, rendir-se 
davant els impulsos provocats tant per un mateix com per qualsevol agent 
exterior. Frustració i ànsia, enveja, afany de reconeixement i de sobresor-
tir... El ventall és inabastable. Estem fets de sentiments que ens sacsegen 
i ens manipulen, condicionant-nos en tot moment. Tenim la raó, però no 
aconseguim ser objectius. I precisament no ajuda el fet de sostenir la fer-
ma i patent creença que cada un de nosaltres mereixem la tan difusa i 
a vegades inexpugnable felicitat, entesa com un motor essencial que ens 
dota de sentit existencial. Som, en certa manera, presoners de les nostres 
emocions. Sí, addictes a la irracionalitat. I el que és evident és que qualsevol 
addicció no deixa de ser una forma d’esclavitud. 
I aquesta és la qüestió: som éssers emocionals, no racionals, moguts per 
somnis i propòsits; per sentiments tan contraposats i antagònics com 
l’amor i l’odi. Som passionals! I la passió és quelcom que esdevé fonamental-
ment perillós quan es disfressa d’excuses i pretextos d’inevitabilitat, o el que 
és pitjor: de la veritat objectivament més genuïna i doctrina a seguir. De tot 
allò que creiem que és correcte... per nosaltres mateixos, és clar. Quantes 
vegades hem obrat conscientment de forma moralment qüestionable (tenint 
en compte els canons de la nostra concepció de moralitat contemporània) 
o en certa manera contraproduent i nociva per egoisme, per una potser 
tòxica sensació que ens motiva a cercar el benefici propi o cobejar plaers? 
Som dèbils. Fràgils. Propensos a la possibilitat de trencar-nos i arribar a 
perdre’ns en la nostra flaquesa. 
Arribats a aquest punt de l’exposició sembla que la nostra condició emocio-
nal té un clar component perjudicial. Però, és realment catastròfic? Aquesta 
inherent debilitat... S’hauria de reprimir? O per al contrari és aquesta espa-
sa de doble fil coneguda com les emocions el que dóna valor a totes les nos-
tres accions? Eliminar-la ens convertiria en éssers buits sense individualitat, 
en autòmats amargats i funcionals d’un ordre i progrés que tampoc gaudiria 
de causa ni justificació? I és debilitat, en realitat, funcionar per la voluntat 
d’obtenir satisfacció? Varia segons la mesura i temprança? De la intenciona-
litat i designi moral? La resposta es troba en una coneixença introspectiva 
de l’individu i de la seva capacitat del control emocional; de descobrir un 
equilibri entre la ineludible atracció de perseguir anhels i no permetre cedir 
davant la necessitat d’assolir-los. 

Pol Esteba Masjuan

Raciocini

Cada emoció que supera el cor,
hi cap dins la pell d’una cançó,

les paraules, el ritme...
 juguen amb el vent, a traves del so.

Dins cada cançó, divaguem
vençuts pels somnis;

que ens domina els sentiments,
cap a un cel blau, cap a un fosc 

avern...

La ment torna enrere 
sobre les ales del record,

fins a la infantesa,
fins aquell primer amor...

El primer turment, el primer plaer.. 
La música dóna el poder d’estimar,

de viure, de somiar i de riure;
il·lusions que la vida encara no ens ha 

pres.

Un color, un gust especial, una olor...
La resignació, la complicitat de la 

soledat,
la passió d’un instant, que mai ha 

tornat;
Avocació de claror i ombres... 
d’un passat gairebé oblidat.

Dins de cada cançó, 
caminem vençuts pels somnis;

El meu racó
Una cançó

que ens domina el sentiments,
cap a un cel blau, cap a un fosc 

avern...

M. Carme Ariza
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1ª Frase:
Per primer cop des de l’inici del confinament, als germans 
Gea se’ls permet sortir de casa.

2ª Frase:
Les tripulants de la nau Altair VI reben l’autorització per 
establir, per primera vegada en la història de l’Univers, 
contacte amb els terrícoles.

3ª Frase:
S’obren les portes de la nau situada des de fa mesos al 
camp de cols dels Gea. Elles baixen per la rampa i ells, 
a distància, s’adonen que també porten mascareta. Tots 
plegats esperen les instruccions de l’autoritat narrativa 
competent.

Josep Ferrer Serra

Microrelats de cinema

Encontres en la 3a frase

Diuen els lectors Opinió

lar? Fer-me desaparèixer? No podràs. 
Les meves armes són més fortes. Ho 
provarem. Primer et deixaré a part. 
Et vull descartar, oblidar. La meva 
voluntat és molt forta. Tots els teus 
pensaments, per mi, són malvats. Em 
costarà però ho faré. Et guanyo! No 
vols que camini, si no faig quatre pas-
ses, en faré tres: Avui ho he fet, m’ha 
costat. Estava molt espantada d’ahir, 
tot el dia a la clínica, però he fet els 
passos.

Avui anímicament estic bé, procu-
ro valorar el que tinc, que és molt. 
Em donen tot el que necessito i més. 
Penso en tota aquella gent que no 
els cuida ningú i em dic... que n’ets 
d’afortunada! Em vol tota la família, 

em cuiden, em mimen. Ho he d’agrair 
amb tot el cor (positiu).

Dia 1 de setembre: Em costa posar 
les meves cosetes en ordre, no podia, 
no ho havia de fer però ho he fet. Es-
tic contenta. Vull anar a caminar amb 
el caminador però com que avui la 
noia que m’acompanya fa festa no sé 
si podré. Ho intentaré sola (dia 4). He 
caminat amb el caminador (8 minuts, 
sola). M’han renyat però ho he fet.

Dia 5: He caminat dues vegades 
amb caminador. Sense ganes però 
amb voluntat, acompanyada i a casa 
vaig amunt i avall amb bastó (guanyo), 
quasi m’aguanto sola. Anímicament 
estic contenta. Procuro agrair-ho 
tot però penso... Això que et fa por 

aquesta doctora, no és una mica de 
“timo”? Aparto el mal pensament i 
procuro agrair-ho tot. El que tinc és 
el major valor. 

Aquesta tarda no he pogut passe-
jar, ha guanyat el mal-home. No puc 
caminar, impossible.

Dia 6: He caminat amb caminador 
uns 6 minuts. M’ha costat. Mental-
ment estic contenta. Crec que són 
les pastilles. A la tarda hi tornaré (si 
puc). Diuen... “posa-hi voluntat”, si no 
n’hi puc posar més! Què hauria de 
fer? Aparto tot el dolent del meu cap, 
tot...

Carme Garriga Vidal
Setembre de 2016

Escric aquestes ratlles quan ja fa molt que ens han descon-
finat i per tant crec que no té massa sentit continuar amb 
el diari del confinament que venia fent fins ara. La nova 
realitat s’imposa i sembla que el temps torna a transcórrer 
de pressa. S’ha acabat la lentitud i el silenci. Tot i això, em 
resisteixo a tornar al ritme frenètic d’abans del virus. Hi 
ha algunes coses que han vingut per quedar-se, com ara 
prioritzar allò urgent i saber dir no al que no em convé o no 
m’aporta tranquil·litat. Altres, son més difícils de canviar i 
generen contradiccions, com els horaris laborals extenu-
ants. Procuro mantenir la classe de ioga diària, encara 
que no sempre és possible i intento no estressar-me si no 
arribo a tot arreu. Total, em dic, no hi ha un lloc on anar al 
que no pugui arribar amb calma.

Programar les vacances d’estiu serà més senzill aquest 
any, perquè em quedaré a prop. El paradís és aquí i ara, 
em repeteixo com un mantra i així esperaré a que trans-
corrin les hores dolces d’agost, entre pedres antigues i la 
mar blava, a l’ombra i amb un llibre a la mà. Això si em dei-
xen perquè els de dalt han declarat hàbil mig mes d’agost 
i això em farà estar pendent de terminis i judicis, mentre 
ses senyories es prenen les vacances quan els hi ve de 
gust. Ja sabem que el poder judicial és un món a part i un 

univers paral·lel, allunyat de la ciutadania i els assumptes 
terrenals. Si alguna cosa m’ha ressonat aquest temps de 
parar és la necessitat de no anar al jutjat si no és necessa-
ri i la voluntat, encara més ferma que mai, de resoldre els 
assumptes de manera extrajudicial. 

Així i tot, no hi haurà motiu per la queixa, perquè tenim 
un país preciós i és un privilegi poder gaudir-lo, ara sense 
tanta gent que emplena les nostres costes. Una situació 
que també genera moltes contradiccions pel que implica 
de davallada econòmica i pèrdua de llocs de treball.

He anat veient com es despertava la costa després del 
tancament forçat i de mica en mica recuperar el pols i la 
vida. Molts locals i hotels encara estan tancats i alguns ja 
no obriran els portes aquest estiu. Tant de bo això ens faci 
reflexionar sobre el model de país que volem i cap on hem 
d’anar perquè sigui sostenible. Calen apostes valentes que 
posin la vida al centre i deixin de banda tanta especulació 
econòmica i producció desenfrenada. És feina de cadas-
cun revisar la manera com consumim i actuar amb res-
ponsabilitat. Ens hi va la vida.

Sílvia Soliguer Fernández
Advocada i mediadora

Moment zero

Post-confinament
Moment sero

Post-confinament
Escric aquestes ratlles quan ja fa molt que ens han descon-
finat i per tant crec que no té massa sentit continuar amb 
el diari del confinament que venia fent fins ara. La nova re-
alitat s’imposa i sembla que el temps torna a transcórrer 
de pressa. S’ha acabat la lentitud i el silenci. Tot i això, em 
resisteixo a tornar al ritme frenètic d’abans del virus. Hi 
ha algunes coses que han vingut per quedar-se, com ara 
prioritzar allò urgent i saber dir no al que no em convé o no 
m’aporta tranquil·litat. Altres, són més difícils de canviar i 
generen contradiccions, com els horaris laborals extenu-
ants. Procuro mantenir la classe de ioga diària, encara 
que no sempre és possible i intento no estressar-me si no 
arribo a tot arreu. Total, em dic, no hi ha un lloc on anar al 
que no pugui arribar amb calma.

Programar les vacances d’estiu serà més senzill aquest 
any, perquè em quedaré a prop. El paradís és aquí i ara, 
em repeteixo com un mantra i així esperaré a que trans-
corrin les hores dolces d’agost, entre pedres antigues i la 
mar blava, a l’ombra i amb un llibre a la mà. Això si em dei-
xen perquè els de dalt han declarat hàbil mig mes d’agost 
i això em farà estar pendent de terminis i judicis, mentre 
ses senyories es prenen les vacances quan els hi ve de 
gust. Ja sabem que el poder judicial és un món a part i un 

univers paral·lel, allunyat de la ciutadania i els assumptes 
terrenals. Si alguna cosa m’ha ressonat aquest temps de 
parar és la necessitat de no anar al jutjat si no és necessa-
ri i la voluntat, encara més ferma que mai, de resoldre els 
assumptes de manera extrajudicial. 

Així i tot, no hi haurà motiu per la queixa, perquè tenim 
un país preciós i és un privilegi poder gaudir-lo, ara sense 
tanta gent que emplena les nostres costes. Una situació 
que també genera moltes contradiccions pel que implica 
de davallada econòmica i pèrdua de llocs de treball.

He anat veient com es despertava la costa després del 
tancament forçat i de mica en mica recuperar el pols i la 
vida. Molts locals i hotels encara estan tancats i alguns ja 
no obriran els portes aquest estiu. Tant de bo això ens faci 
reflexionar sobre el model de país que volem i cap on hem 
d’anar perquè sigui sostenible. Calen apostes valentes que 
posin la vida al centre i deixin de banda tanta especulació 
econòmica i producció desenfrenada. És feina de cadas-
cun revisar la manera com consumim i actuar amb res-
ponsabilitat. Ens hi va la vida.

Sílvia Soliguer Fernàndez
Advocada i mediadora
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Opinió Del meu últim quadern

És un dels poquíssims suros, com a tals, desco-
munals de les Gavarres i ja amb pretensió d’arbres 
gegants. El crec més de tres vegades centenari 
i qui sap si arribà a contemporitzar  en aquestes 
muntanyes amb els misteriosos gallecs i jueus  his-
toriats o legendàris.

  D’una presencia notable, inclús imponent, ben 
apreciable des dels voltants,  en el moment de la 
pela, la setmana passada, suportava pacient i dis-
plicent la complicada operació. Després, l’admira-
ble suro d’esplèndida planta (mai millor dit) rebia i 
aguantava la contemplació dels presents molt tran-
quil i quasi bellugant-se entonat, tal vegada agraït 
per ben tractat i per l’aplicada vigorització sanitària 
que ha de redundar en la seva llarga vida com els 
presents desitgem i vaticinem.

  El conec des dels vuit anys quan al gener del  
1939 s’acostava la nostra guerra a Cassà i ens 
refugiarem a can Gironès. En el record imprès al 
cervell, era el suro gros sempre equidistant entre 
el traspàs del Daró i la bassa del mas, avui residual 
com la casa;  ja aleshores, la solemne aparença de 
l’enorme vegetal i el seu pacient i vigilant comporta-
ment mentre jugàvem a la vora eren els mateixos 
d’ara. 

  En contemplar l’estratègia de la treta es veia 
(també a les fotos) que, més o menys guiats per el 
reconegut Mas, xicot de Vidreres, predominaven 
uns ara ja especialistes africans, tots ells a les or-
dres d’en Josep Lloveras . La cosa m’originà una 
reflexió transcendent:  pròpiament durant la meva 
joventut els peladors eren sempre locals, campe-
rols o bosquetans dels masos de la zona a pelar 
com a pràctics habituals, i , més tard, s’organit-
zaren les empreses professionals amb dedicació 
expressa com la d’en Tomás Lloveras, pare den 
Josep, que reunien els peladors de l’entorn. Per 
contrast ben rotund, avui dia aquests són de raça 
negra, que n’han aprés amb gràcia. D’abans, sols 
recordo l’avinguda d’algun portuguès. Els avantpas-
sats no s’ho creurien.

  Si el nostre suro és l’insòlit i reconegut material 
natural ben lluny de l’artificialitat i tal vegada tant 
esperit com matèria amiga, potser que en aquest 
món que es torna petit i en les pròximes pelades, 
s’hi vegin artífexs patagons, xinesos, o esquimals. 
I més enllà en el temps, no sabem si també extra-

Pela del suro gros de Can Geronès

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E.O.B. 
(Barcelona) i per 
la Universitat de 

Maidstone (Angla-
terra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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Del meu últim quadern Opinió
terrestres ena-
morats, donat 
que l’estupend 
i imprescindi-
ble mitjà és 
per creure ex-
clusiu d’aquest 
planeta.  Però 
no m’atreveixo 
a dir que és 
sols terrenal.  
Suposaria una 
carència torba-
dora inexplica-
ble en el Cel. 

  Perquè això 
ressenyat és 
un fet o esde-
veniment im-
portant, s’hi 
veu també la 
captiva presèn-
cia de l’expert 
en la qüestió i 
comunament 
actiu Eloy Ma-
driá amb el 
seu fill.

J.Barceló B.
Fotos: Miche-

lle Curel
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Opinió La Veu dels Partits / ERC

Al passat Llumiguia vam fer una valo-
ració del primer any de legislatura. En 
aquest volem donar comptes també 
de la feina feta com Esquerra Repu-
blicana de Catalunya a l’ajuntament de 
Cassà de la Selva.

Amb 2.139 cassanencs i cassa-
nenques que ens vau fer confiança fa 
poc més d’un any el grup d’Esquerra, 
d’acord amb el projecte de poble amb 
el que ens vam presentar, hem seguit 
desenvolupant la nostra activitat, ara 
a l’oposició, però amb la voluntat de 
seguir caminant per aconseguir el po-
ble que volem.

La nostra activitat no es limita als 
plens, si no que al llarg d’aquest pri-
mer any hem realitzat diverses troba-
des amb entitats i persones per tal 
de conèixer de primera mà les seves 
situacions i propostes, hem fet segui-
ment dia a dia de les actuacions del 
govern municipal, i hem traslladat a 
l’equip de govern moltes propostes de 
millora, demandes i reclamacions de 
la ciutadania en temes molt diversos, 
des de la via pública, mobilitat, com en 
el funcionament dels diversos serveis 
de l’ajuntament de Cassà de la Selva.

Els 8 regidors d’Esquerra Cassà, 
seguirem fent aquesta tasca, cada 
dia, i per aquest motiu també creiem 
important poder-la explicar:

SATISFACCIÓ PER LA FEINA FETA
El nostre projecte per Cassà és un 
projecte a llarg termini i planificat. 
Quan es va iniciar la nova legislatura 
el juny de l’any 2019 hi havia una gran 
quantitat de projectes definits, amb 
els recursos econòmics aconseguits 
per tirar-se endavant i a punt per co-
mençar-se desenvolupar, fets pel go-
vern d’Esquerra Cassà.

Molts d’ells s’han tirat endavant 
aquest primer any de legislatura, en-
cara que en alguns casos amb un 
ritme més lent del que ens hagués 
agradat:

-La urbanització del tram final del 
Passeig del Ferrocarril ja comença a 
entreveure el seu final. Malgrat els di-
versos entrebancs i retards, quan es-
tigui acabada, aquesta obra millorarà 
molt l’aspecte l’ordenació d’una zona 
molt concorreguda, s’hauran aconse-
guit més places d’aparcament públic i 
s’embellirà el complex de la zona es-
portiva i una de les sortides del mu-
nicipi. En la passada legislatura el go-
vern d’Esquerra va realitzar la primera 
fase, i va aconseguir el finançament 
per la realització de la resta d’actuaci-
ons que s’han pogut executar al llarg 
d’aquest any. 

-El nou aparcament de Can Molinas, 
entre els carrers Primitiu Artigas, 
Dr. Robert i de l’Hospital, aconseguit 
després d’un pacte entre ajuntament i 
propietaris també amb el govern d’Es-
querra Cassà, que podrà acollir uns 
60 cotxes, i que proposem que per-
meti crear un nou camí escolar segur 
per accedir a l’escola Puig d’Arques 
pel carrer de l’Hospital.

-La renovació de la il·luminació de la 
carretera provincial ja està en funci-
onament, on a més s’ha millorat no-
tablement la il·luminació dels diversos 
passos de vianants augmentant la se-
guretat d’aquesta via. 

- La renovació de la coberta del pa-
velló del foment sembla que ja arriba 
a bon port, podent solucionar així els 
problemes de goteres d’aquest espai. 
A finals del 2019 va finalitzar també 
l’adequació de diverses rieres, sorto-
sament abans de l’arribada del tem-
poral Glòria, el que probablement va 
evitar danys majors.

- La passada legislatura el govern 
d’Esquerra Cassà també vam aconse-
guir diverses subvencions importants 
pel desenvolupament d’equipaments 
que milloraran l’eficiència energètica de 
diversos equipaments municipals. Per 
una banda la instal·lació de plaques so-
lars a la residència geriàtrica que ha de 
començar en breu, i dues subvencions 
per a la instal·lació d’una caldera de bi-
omassa que doni servei a la residència 
geriàtrica i l’escola Puig d’Arques.

- Un dels projectes més importants 
pel qual es va aconseguir una sub-
venció de fons europeus important va 
ser el projecte per la realització d’una 
nova Via Verda, que uneixi Cassà amb 
diversos dels municipis del voltant. Mal-
grat que ha costat, sembla que aquest 
projecte també tira endavant i veurà la 
llum, incrementant els quilòmetres de 
via verda de Cassà i també la capacitat 
per atraure nous visitants.

- Aquest mes de juliol s’han presen-
tat les conclusions del Pla de Mobi-
litat que es va iniciar en la passada 
legislatura. Ens hagués agradat que 
s’hagués pogut completar el projecte 
inicial amb un procés participatiu més 
ampli i sobretot un treball més trans-
versal en les conclusions. En tot cas 
demanem que es prevegi pressupos-
tàriament la seva aplicació per fer un 
poble més amable pels vianants i que 
promogui la mobilitat segura.

- Els pressupostos participatius, un 
projecte engegat la passada legisla-
tura,  segueixen endavant malgrat el 
retard en la realització de les accions 
decidides el 2019 (cap d’elles enca-

ra no s’ha executat) i una preocupant 
disminució de la participació en les 
propostes enviades el 2020.

- En l’àmbit cultural, malgrat l’atura-
da del COVID19 es manté l’aposta per 
una programació cultural estable, el 
Càntut, la Fira del Tap, Sant Jordi en 
dies laborables, Santa Tecla ampliada, 
tots ells fruit d’una aposta en la pas-
sada legislatura que cal seguir treba-
llant perquè segueixin sent atractives 
i que perdurin en el temps. 

Ens alegrem també de totes aque-
lles millores que s’ha pogut fer al llarg 
d’aquest primer any, de més o menys 
envergadura i que han pogut millorar 
determinats àmbits de la via pública, 
com les millores realitzades al grup 
Sant Josep, edificis municipals, o ac-
tivitats perquè tal com han reconegut 
els grups de JxCat i el PSC van here-
tar un ajuntament amb els pagaments 
al dia i amb recursos per poder tirar 
endavant actuacions i iniciatives, d’ai-
xò també ens en sentim satisfets.

ELS REPTES DE FUTUR
Fins ara hem repassat alguns dels 
projectes d’envergadura que s’han 
anat concloent o veuran la llum, espe-
rem, aviat. Tanmateix, disposant d’un 
projecte de poble i planificant a llarg 
termini ens permet també detectar i 
apostar pels projectes de futur i àm-
bits sobre els quals cal actuar, d’acord 
amb les necessitats de la ciutadania, 
entitats, i agents diversos de Cassà de 
la Selva.

- La neteja, el manteniment de car-
rers i zones verdes i la recollida de 
deixalles no té uns resultats gens sa-
tisfactoris. L’últim mig any hi ha hagut 
un increment constant d’abocaments 
als carrers i manca de neteja d’espais 
públics. Cal abordar aquest problema 
des de l’arrel, apostant per un canvi 
en el model de gestió de residus i el 
moment de fer-ho és ara. Cal apostar 
per decisions valentes i avançar cap a 
la recollida de residus porta a porta, 
retirant els contenidors i punts d’acu-
mulació de deixalles dels carrers com 
a únic model que pot millorar significa-
tivament el reciclatge. De moment no 
tenim cap notícia, i perpetuar el model 
actual tindrà costos importants per 
l’ajuntament i els ciutadans.

- Apostar per l’impuls del comerç lo-
cal, dinamitzar els locals buits i donar 
més vida al centre de Cassà. Després 
de la rehabilitació del centre històric de 
Cassà feta durant el govern d’Esquer-
ra, cal una aposta decidida per poten-
ciar els comerços locals, donar-los a 
conèixer, incentivar que la gent es que-

Donem comptes de la feina feta i els reptes 
del futur de Cassà de la Selva
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La Veu dels Partits / ERC Opinió
di i vingui a comprar a Cassà. Tenim 
una bossa important de locals buits i 
calen polítiques i iniciatives per dina-
mitzar-los, aconseguir atraure noves 
activitats econòmiques i seguir fent 
créixer Cassà amb comerços a peu de 
carrer, que donin vida i cohesionin el 
nostre poble.

- En campanya electoral, tots els 
grups polítics van remarcar la impor-
tància de dinamitzar i atraure noves 
activitats al polígon industrial de Cas-
sà. Després d’un any, no s’ha realitzat 
cap política efectiva en aquest sentit. 
Cal també un pla d’accions, concertat 
amb les empreses cassanenques per 
fer més atractiu i atraure noves acti-
vitats econòmiques al polígon industri-
al. Aquestes mesures, conjuntament 
amb l’aposta pel comerç local, fixaran 
activitats econòmiques al nostre poble 
i en conseqüència també llocs de tre-
ball de molts ciutadans.

- Cal continuar la rehabilitació i mi-
llora del nucli històric de Cassà de la 
Selva: començant per la rehabilitació a 
un sol nivell del carrer d’Indústria, la 
millora del carrer de la Bisbal, seguint 
per l’embelliment del carrer Ample, 
plaça Jacint Verdaguer, i començar a 
abordar d’una vegada per totes la re-
modelació de la plaça de la Coma. En 
tot aquest procés cal també dotar-nos 
d’espais d’aparcaments de gran ca-
pacitat, com el que es va preveure a 
l’antiga fàbrica de Can Rich-Xiberta i 
que el govern actual, malgrat disposar 
dels recursos per fer-ho i de l’acord 
unànime del ple amb totes les forces 
polítiques i l’acord dels propietaris, va 
decidir deixar de banda.

- En via pública ja disposem dels re-
sultats del pla de mobilitat, després 
d’aquest esforç tècnic i de la ciutada-
nia per elaborar-lo cal disposar recur-
sos per executar-lo, desplegant allò 
que vam decidir entre tots també al 
pla estratègic: un poble que prioritzi 
el pas dels vianants, redueixi barreres 
arquitectòniques i millori la seguretat.

- D’acord amb el pla de mobilitat 
cal seguir desplegant nous trams de 
camins escolars segurs, entre ells el 
primer al carrer de l’Hospital cap a 
l’escola Puig d’Arques. I planificar el 
desenvolupament de nous trams de 
camins escolars i carrils bici dins el 
municipi per assegurar accessos se-
gurs des del municipi cap a l’Institut de 
Cassà.

- Les escoles públiques de Cassà són 
espais importantíssims per tots els in-
fants que hi acullen. Cal també un pla 
específic per la millora continua dels 
centres educatius, com per exemple 
l’escola Puig d’Arques, que es sumi a 
les diverses polítiques i actuacions en 
l’àmbit educatiu que fa el nostre mu-
nicipi.

- En la residència geriàtrica, ha pas-
sat més d’un any i  encara no s’ha po-

sat en marxa la substitució de l’ascen-
sor vell ni s’ha tirat endavant el pla de 
seguretat. Cal seguir fent-hi ampliaci-
ons i millores en els espais, disposant 
com es disposa de  més de 450.000 
euros de l’herència de la Sra. Torres. 

- El poble de Cassà fa molts anys que 
fa una feina important en les àrees de 
serveis socials i ciutadania, conjunta-
ment a diverses entitats i voluntaris. 
Cal un nou pas endavant, i abordar 
també des del municipi solucions a la 
problemàtica de l’habitatge per aquells 
col·lectius més vulnerables, plante-
jant, si cal, la possibilitat de disposar 
d’habitatges en propietat o cedits que 
gestioni directament l’ajuntament i els 
serveis socials.

- En la mateixa línia, proposem l’ade-
quació de l’edifici de Can Trinxeria, per 
tal que esdevingui un espai d’atenció i 
serveis a les persones, que concentri 
els serveis socials, ciutadania, el jutjat 
de pau, i promoció econòmica amb els 
serveis de borsa de treball, formació 
o suport a l’emprenedoria i el comerç. 
Es disposa, des de la legislatura passa-
da, del projecte fet per adequar l’edifici 
i cal desenvolupar-lo perquè Can Trin-
xeria esdevingui un nou equipament 
que a més doni vida i moviment al cen-
tre del municipi.

- L’adequació de Can Trinxeria, per-
metria també habilitar tot l’espai de 
l’ajuntament vell de la Plaça de la Coma 
com a espai per les entitats cassanen-
ques, una demanda de fa molt temps 
de les entitats i que es sumaria als 
equipaments situats al centre del po-
ble, a disposició de totes aquelles enti-
tats i col·lectius que necessiten espais 
i llocs de trobada i treball pel seu dia 
a dia.

- Cal també ser valent i actuar amb 
mirada llarga. Si en el seu moment 
l’ajuntament no hagués adquirit Can 
Trinxeria, la Sala Galà, o no hagués 
rebut Can Nadal, actualment no es po-
drien disposar d’espais que ara desen-
volupen funcions i activitats importants 
per la ciutadania. El mateix passa amb 
Can Frigola, tenim la sort que l’ajunta-
ment va poder recuperar aquest edifi-
ci, d’un alt valor històric i patrimonial 
pel municipi, on a més es va poder fer 
una zona d’aparcament a la part pos-
terior. Els serveis que s’ofereixen a la 
Sala Galà, sovint queden petits per la 
manca d’espais. Cal començar a plani-
ficar l’adequació de Can Frigola perquè 
pugui acollir nous serveis per Cassà, 
bé siguin per ampliar els serveis i ac-
tivitats que actualment ofereix la Sala 
Galà, o per plantejar-se la creació de 
nous serveis i activitats com la ludo-
teca o nous serveis d’oci i culturals. A 
més, la obertura d’aquest espai, serà 
un nou pol d’atracció de moviment i 
vida, al centre del municipi que pot aju-
dar a revitalitzar-lo i donar-li vida.

- En l’àmbit de l’oci i l’esport cal pre-

veure més d’hora que tard la renovació 
de la piscina descoberta d’estiu. El vas 
de la piscina es fet de fa molts anys i 
els tècnics van aconsellar la seva re-
paració o substitució: no ens podem 
arriscar a quedar-nos una temporada 
d’estiu sense piscina perquè aquesta 
tingui pèrdues o no sigui segura. Cal 
també plantejar de manera oberta 
quines actuacions es preveuen fer a 
la zona esportiva i què es preveu pri-
oritzar conjuntament amb els clubs i 
usuaris.

- Apostem per millorar l’entrada a la 
Sala del Centre Recreatiu, equipament 
molt utilitzat i central per la programa-
ció cultural de Cassà, que caldria em-
bellir i fer més accessible.

- Cal abordar la reparació del passa-
llís del veïnat d’Esclet per tal de perme-
tre el pas de vehicles agrícoles de gran 
tonatge per les tasques del camp, al 
mateix temps que cal seguir treballant 
per desenvolupar les accions del pla 
de prevenció d’incendis i franges fores-
tals,  un àmbit molt important i que cal 
que sigui una prioritat per Cassà.

- Finalment, cal impulsar també l’es-
tabliment d’un sistema de beques pels 
infants de Cassà de la Selva per la re-
alització d’activitats extraescolars, bé 
siguin de la Sala Galà, l’Escola de Mú-
sica o Art, o activitats esportives per 
tal d’aconseguir que el màxim nombre 
d’infants i joves puguin gaudir d’alguna 
d’aquestes activitats.

CAL UN GOVERN AMB 
PROJECTE DE FUTUR
En les anteriors línies hem desgranat 
algunes de les prioritats que creiem 
cabdals treballar i afrontar de forma 
immediata, del contrari, com sovint 
ens ha passat a Cassà hi ha trens 
que passen i que després no som a 
temps d’agafar-los amb condicions, o 
que el cost de posar-nos al dia sovint 
ha estat més el elevat que prendre les 
decisions quan toquen.

En aquest sentit, repassant el Pla 
d’Actuació Municipal presentat pel go-
vern de l’ajuntament    (on, en teoria, 
es va mostrant a la ciutadania les ac-
cions que es van fent any rere any), 
veiem com,  a dia d’avui, després de 
més d’un any de legislatura no s’ha ni 
actualitzat. 

Ens cal un municipi amb projecte, i 
un ajuntament que lideri aquests can-
vis i aquest projecte.

No podem acabar aquesta valora-
ció de la feina feta i repàs dels prin-
cipals reptes de futur, sense agrair la 
confiança dels veïns i veïnes que con-
juntament amb el grup i els regidors 
d’Esquerra Cassà treballem cada dia 
perquè aquests projectes i millores si-
guin, mica en mica, una realitat.

Secció Local d’Esquerra Cassà de la 
Selva
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El passat 15 de juny va fer un any del 
començament d’una nova legislatura i 
del començament d’un nou equip de 
govern al consistori. Aquesta legis-
latura va néixer amb molta força, a 
partir d’uns resultats electorals molt 
bons per Junts per Cassà, ja que 
vam passar de 6 a 8 regidors, i de 
la voluntat d’arribar a acords creïbles 
i seriosos amb les altres formacions. 
El resultat de les negociacions van 
acabar amb un acord entre Junts i 
PSC, fet públic, i amb un nou projecte 
a sobre la taula. 

Han passat molts mesos de treball 
i esforç per donar impuls al nou go-
vern municipal i fer front a diverses 
adversitats que ens han trasbalsat 
com a poble. El nou govern va entrar 
amb uns problemes de personal re-
alment importants, ja que peces fo-
namentals de l’àrea administrativa 
(recursos humans, facturació, control 
de gestió) i cinc agents de policia van 
marxar. Aquests canvis en la plantilla 
s’han anat solucionant amb noves in-
corporacions i s’han fet alguns canvis 
en l’organització per intentar consoli-
dar les diverses àrees afectades. Un 
dels altres imprevistos han sigut els 
efectes del temporal Glòria de finals 
de gener que han posat al descobert 
la fragilitat de moltes infraestructures 
municipals. I per últim, i amb major 
importància, els efectes i la gestió de 
la pandèmia del COVID a Cassà.

Tot just començar la legislatura, vam 
fer va ser un Pla d’Actuació Municipal 
per ordenar les actuacions al llarg dels 
diferents anys i un Pla de licitacions de 
serveis, per posar ordre als contrac-
tes i licitacions, que estaven o bé ca-
ducades o que legalment s’havien de 
posar al dia de manera procedimental. 
Cal comentar que la primera que vam 
solucionar va ser la licitació de l’Escola 
de Música Municipal Pere Mercader 
per donar continuïtat i seguretat pel 
seu bon desenvolupament. Una licita-
ció que arreglarà definitivament la ges-
tió de l’escola de música.

El que teníem clar era que hi havia 
projectes que s’havien iniciat i que ca-
lia desencallar i tirar endavant (Vies 
Verdes, la Fase II de la Zona Esporti-
va, les obres previstes a la Residencia 
Geriàtrica, la millora del c/ Indústria 
i Bisbal i can Trinxeria); d’altres que 
per la seva poca viabilitat econòmica 
s’havien de deixar en un racó tempo-
ralment (projecte de passera aèria a 
la zona esportiva i la remodelació de 
la piscina d’estiu); d’altres per la seva 
necessitat urgent  els havíem de do-
nar prioritat (enllumenat  de la Ctra. 
Provincial o endegament de la riera 
del Castell al polígon) o d’altres que in-
corporarem per tenir altres prioritats. 

Donar continuïtat als projectes que ja 
estaven previstos demostra que hem 
actuat amb responsabilitat i rigor.  

Com a exemple, fins que no hi va ha-
ver el nou consistori no es va poder fer 
la modificació de crèdit pels projectes 
executius que faltaven contractar del 
projecte de les Vies Verdes. Les parti-
des estaven exhaurides i no es podien 
fer aquestes contractacions. De la ma-
teixa manera que no es tenia clar, ni 
es tenia lligat el seu finançament! Les 
moltes reunions amb els alcaldes veïns 
socis del projecte, amb responsables 
polítics i tècnics de la Diputació, amb 
membres del Consorci de les Vies Ver-
des, amb la direcció general del De-
partament de Turisme de la Generali-
tat i amb el Departament de Territori 
han servit per aconseguir la viabilitat 
econòmica que no tenia aquest con-
sistori el mes de maig-juny de 2019. 
Teníem clar que o hi havia ajuda en el 
finançament, o el projecte d’obra a dia 
d’avui era difícil d’assumir. Solucionat 
aquest tema estem a punt per la licita-
ció. D’això se’n diu seny.

Cal tenir en compte que no per fer 
més projectes un govern és més actiu 
o llueix més la seva acció de govern. 
Per això el que s’ha tingut clar des de 
bon principi és que s’ha de tenir en 
compte la prioritat i la viabilitat per 
fer realitat els projectes. En els que 
sí tenim ganes de tirar endavant, enu-
merats més amunt, s’ha de tenir clar 
que el finançament és fonamental. Si 
només fem actuacions amb recursos 
propis anem malament. Hem de bus-
car i  trobar les complicitats en altres 
administracions per fer-les possible. 
Una d’elles era la possibilitat que ens 
donaria el PUOSC. 

Les manifestacions fetes públiques 
de manera demagògica que havíem 
deixat perdre subvencions Vies Ver-
des o can Frigola és tergiversar la 
realitat. En el primer cas hem acon-
seguit una implicació de la Diputació 
i de Turisme de la Generalitat que no 
teníem i per tant redueix molt l’apor-
tació de recursos propis. En el segon 
cas es volia demanar una subvenció 
sense cap projecte de rehabilitació ni 
de concreció d’ús, és a dir, es con-
tinuava manifestant públicament que 
no se sabia què s’hi volia fer igual que 
quan es va comprar.

El govern municipal està treballant 
per enfortir temes tan importants com 
l’habitatge, la promoció econòmica i 
l’educació. L’habitatge, perquè hi ha 
un dèficit evident de lloguer a la nostra 
població. Necessitem inversors, mou-
re plans urbanístics encallats fa anys, 
buscar solucions a la manca d’habitat-
ge social i buscar complicitats amb els 
grans tenidors per posar al mercat els 

immobles que tenen.
Fer polítiques per ajudar a la creació 

de noves empreses; la reordenació i 
les obres de millora del polígon indus-
trial; les ajudes als aturats; la posada 
en marxa d’una borsa de treball que 
funcioni; oferir cursos per la millora 
dels currículums; ajudes a trobar feina 
als joves que tenen problemes amb els 
estudis; la creació de nous espais per 
atraure visitants al poble; els convenis 
amb altres administracions i entitats 
(com la de la Cambra de Comerç de 
Sant Feliu); el suport al comerç local, 
etc., van en la millora del progrés soci-
al i econòmic del poble. 

A nivell educatiu, el suport incon-
dicional a qualsevol política dirigida a 
millorar l’educació ha de ser un dels 
pilars del govern municipal si volem 
donar un futur als nostres joves. Les 
propostes de Ciutat Educadora; Cen-
tre Diürn; el CREC; treballar per acon-
seguir la realització d’un grau, oferir 
una nova sortida educativa al batxille-
rat;  i el conveni per a la realització de 
programes de formació i inserció or-
ganitzats en la modalitat pla de trans-
ició al treball (PTT), per a joves que 
han finalitzat l’ensenyament obligatori 
sense obtenir el títol de graduat/da 
en educació secundària obligatòria 
educativa, en són un bon exemple.

En un altre terme hem presentat 
unes ordenances fiscals amb la inten-
ció de baixar la pressió fiscal als ciuta-
dans i uns pressupostos realistes que 
donen sortida a les línies de treball 
que el nou equip de govern s’ha pro-
posat executar. Com a exemple tenim 
la rebaixa del 5% del gravamen de l’IBI 
tan pel rústic com per l’urbà, amb la 
voluntat que afecti a tots els veïns i 
veïnes del poble a part de les bonifica-
cions ja existents. Això representarà 
deixar d’ingressar uns 100.000€, es-
sent conscients que l’IBI és un dels im-
postos que percentualment s’ingres-
sa més, un 53% de tots els impostos 
i taxes municipals. 

Creiem, i així ho vam presentar, que 
és un pressupost que s’ajusta molt a 
la realitat econòmica de l’Ajuntament i 
que pretén consolidar els serveis que 
es donen als ciutadans i millorar-los 
per tal de guanyar qualitat de vida. 
No preveiem un creixement econò-
mic molt destacable per tant, davant 
d’aquesta incertesa, aplicarem pru-
dència, rigor, planificació i contenció. 

La liquidació del 2019 ens ha donat 
un romanent de tresoreria molt im-
portant però la llei estatal ens obliga, 
ara per ara, a destinar-lo a reduir el 
deute bancari, que el tenim a menys 
d’un 14%. Des de totes les administra-
cions s’ha demanat insistentment que 
aquests recursos econòmics els pu-

Ja hem enllestit el primer any de legislatura
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La Veu dels Partits / JxC Opinió
guem disposar d’una altra manera per 
fer front a la greu crisi sanitària, en 
la qual estem immersos tots, i per fer 
front a la promoció i desenvolupament 
econòmic del poble a través d’inversi-
ons. Aquesta demanda es veu frenada 
per la greu crisi de tresoreria estatal.

Ja en l’últim tram d’aquest primer 
any de govern hem hagut de soluci-
onar el problema de la gestió de la 
Residencia Geriàtrica. Problema que 
no era nou, sinó que ja s’arrossegava 
des de feia anys, però que cada ve-
gada es feia més gran per no poder 
complir amb les exigències de control 
i de gestió que marca la llei. Com ja 
hem dit altres vegades la situació 
crítica que ens vam trobar havia de 

passar per prendre decisions valen-
tes per assegurar la viabilitat d’aquest 
servei. I fer l’encomana de la gestió a 
l’empresa SUMAR ha sigut una deci-
sió valenta, responsable i amb visió de 
futur. No s’ha fet ni precipitadament ni 
sense explicacions. S’ha fet quan més 
es necessitava i amb tota la seguretat 
que era la millor opció per assegurar 
el servei, la qualitat de vida dels resi-
dents i els llocs de treball.

Finalment, la pandèmia del COVID 
ha aparegut en les nostres vides per 
quedar-s’hi fins no sabem quan. Des 
del primer moment vam afrontar 
aquesta greu crisis sanitària amb la 
complicitat del Departament de Salut 
i el d’Emergències de la Generalitat i 

així hem anat prenent les decisions 
des del govern municipal. Som consci-
ents que els recursos que tenim són 
limitats però que intentarem adminis-
trar tant bé com puguem per ajudar 
a tots aquells que se’n veuen afectats 
directament. 

Aquesta greu situació ens porta a 
demanar una vegada més la compli-
citat de tots els veïns. Fer cas de les 
recomanacions és la millor manera de 
combatre aquest virus. Som consci-
ents que es demana i exigeix molt a la 
ciutadania però amb la col·laboració 
de tothom podrem fer-ho més fàcil.

Molta salut a tothom i bon estiu.

Secció local de Junts per Cassà

Ara que ja som a la “nova normalitat” inventada pel “club 
del chiringuito de la Moncloa”, comencem a tenir dades 
econòmiques que rivalitzant amb les terrorífiques confe-
rències de premsa del Dr. Simon.

Com a primer “petardo” i per anar obrint boca, les dades 
de caiguda del PIB durant el primer trimestre: va ser del 
6,6 %, i això que només inclou quinze dies de confinament. 
La del segon trimestre depassarà el 22 %.

Tot i que algun ministre ens vol animar tot dient que les 
previsions de l’FMI i del Banc d’Espanya són exagerades, la 
plantofada serà espectacular.

Comencen a conèixer, paral·lelament, les dades de cai-
guda del PIB en altres països europeus, Alemanya, Gran 
Bretanya, França estan entre el 2% i el 3 %, xifres molt 
més moderades, i en tot cas, tenint en compte el poten-
cial d’aquestes economies, tot i ser important, no sembla 
catastròfic. Més si tenim en compte que algun d’aquests 
països, ja venien de l’últim semestre del 2019 amb creixe-
ments nuls o negatius.

Ens pronostiquen, també, que serem el país desenvolu-
pat que més patirà la crisi post-Covid. Bé, en alguna cosa 
hauríem de ser els primers.

Per molts diners que ens proporcioni el Banc Central 
Europeu, si no es canvia el model productiu d’aquest país, 
difícilment en ens sortirem.

Basar la gran majoria de la producció del país en el sec-
tor serveis ha resultat un desastre, com ho va ser en 
l’anterior crisi tenir un sector com el de la construcció 
totalment desbocat i sense cap mena de control financer 
ni de mercat. Aleshores, el forat ens va costar prop de 
200.000 milions d’euros i un replegament del sector fi-
nancer, que si bé era necessari per a l’excés d’oferta, es 
podia haver fet en altres escenaris menys costosos per als 
pobres contribuents de l’estat espanyol.

I parlem de bancs i entitats financeres. Ara resulta que 
després de tot el remenament de fusions, absorcions, ven-
des i altres negocis més o menys obscurs, les entitats 
financeres del país “aproven” ben justets els exàmens de 
solvència de la U.E.

Si veiem el quadre adjunt, veiem que només una entitat, 
Kutxabank, supera la mitjana de la UE pel que fa al “core 
capital”, és a dir nucli dur de solvència, i també el seu 
percentatge de morositat li és més favorable. Cap de les 
altres entitats arriben a aquestes mitjanes i les més grans 
gairebé són a tres punts d’aquestes mitjanes, mentre que 
els seus percentatges de morositat també estan per sobre 

de la mitjana.
Amb això volem significar que malgrat tots els diners pú-

blics abocats a les grans entitats, la seva situació, sense 
ser alarmant és, com a mínim, delicada.

Potser el que calia era capitalitzar REALMENT les en-
titats, és a dir, que els accionistes hi posessin el que els 
hi corresponia, per tal d’arribar a les xifres de solvència i 
seguretat que es demanen.

Però ja sabem que el que s’ha fet, és repartir dividends 
en comptes de capitalitzar. I així ens va.

A la tardor, si les previsions s’acompleixen, Brussel·les 
ens haurà de rescatar. Altra vegada.

J. H.

Economia d’estar per casa (115)

Brussel·les, tenim un problema!
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Cassà al dia El Ple Municipal

Les pistoles de gas pebre o percu-
tors, com les va definir el regidor de 
governació Maria Montsunyer (PSC), 
van ser el tema més debatut en el ple 
del mes de juny davant la postura de 
l’oposició (ERC) que considerà inneces-
sari fer aquesta adquisició. El govern 
n’ha fet una compra, que no estava 
prevista al pressupost, per donar més 
seguretat als agents i als seus caps 
davant les amenaces que havien tingut 
i per donar-los elements de seguretat 
durant l’estat d’alarma, segons s’expli-
cava en l’argumentació del decret que 
autoritzava l’ús d’aquestes armes. 

Aquesta incorporació va provocar les 
queixes de l’oposició que consideraven 
que les armes de gas pebre ni estaven 
justificades ni eren necessàries i els 
preocupava l’ús que se’n pogués fer 

a càrrec d’agents que no estiguessin 
prou preparats o als que no s’hagués 
informat dels protocols necessaris per 
fer-ne ús. 

La regidora d’ERC Sílvia Soliguer va 
ser l’encarregada de treure el tema 
quan s’estava tractant un punt apa-
rentment innocu de l’ordre del dia, el 
dels decrets d’alcaldia; la regidora 
de l’oposició va preguntar el perquè 
d’aquesta adquisició i va expressar els 
seus dubtes sobre aquesta nova arma 
tot demanant que s’obrís “un espai de 
reflexió sobre la necessitat d’utilit-
zar aquest arma”. Segons Esquerra 
“la realitat de Cassà no fa neces-
sària la utilització d’aquest arma i 
de moment tenim desconeixement 
de fets que hagin posat en perill la 
vida de ciutadans i /o agents, de la 

policia local”. L’alcalde, Robert Mun-
det (JxC), que signà el decret el 15 de 
juny va manifestar que “la policia ha 
de tenir tots els mitjans per poder 
fer bé la seva feina” i va recordar que 
la majoria de policies locals de Girona 
ja tenen armes de gas pebre. Tot i re-
conèixer que a Cassà “no hi ha fets 
greus” que facin urgent aquesta com-
pra l’alcalde va defensar la compra, ja 
“no per això la policia no ha de tenir 
els seus mitjans”. El regidor de Gover-
nació Marià Montsunyer va defensar la 
compra recordant que aquest fet “no 
canvia el model de policia de proxi-
mitat”, i va justificar la incorporació 
d’aquesta “eina” als elements defensius 
dels agents explicant que el 86% de 
les policies locals de Catalunya ja la fan 
servir i recordant que era una eina veri-

ERC rebutja les armes de gas 
pebre per a la policia local

L’oposició creu innecessàries aquestes pistoles a Cassà

A l’esquerra, el nou secretari municipal, Ignacio López, que ha pres possessió en ple període de la Covid 19; a la dreta, els regidors de govern Joan Casabó i 
Núria Salvans, seguint el ple telemàticament des d’una sala de l’Ajuntament.
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El Ple Municipal Cassà al dia

ficada i controlada que no tenia efectes 
ni letals ni lesius per als que patien els 
efectes i que no deixava seqüeles: “ir-
rita la conjuntiva i provoca mareig; 
això dona un quart d’hora als agents 
per contenir una persona” per la qual 
cosa, segons Montsunyer és una eina 
que fins i tot el Departament d’Interior 
defensava. 

Segons el regidor és una alternativa 
per als agents que no poden portar 
l’arma reglamentària i també n’hi hau-
rà a cada vehicle de la policia local i a 
la seu central, recordant que la deci-
sió d’adquirir aquestes pistoles s’havia 
pres per incrementar la seguretat dels 
agents a Cassà. A més, Montsunyer 
va recordar que fins ara els agents de 
Cassà feien servir esprais amb aquest 
gas pebre. Montsunyer va dir que “no 
estem comprant un tanc o una bom-
ba nuclear ni un submarí atòmic” i 
en declaracions posteriors va dir que 
l’alarmisme gratuït que havia generat 
ERC “només provoca ridícul”. Sílvia 
Soliguer va insistir que la policia local te-
nia altres eines i recursos per resoldre 
el conflicte amb el ciutadà sense neces-
sitat d’aquest tipus d’armes i l’alcalde 
va insistir que les pistoles de gas pebre 
només es faran servir quan sigui estric-
tament necessari.
 
INFORMES D’INTERVENCIÓ 
Durant el ple es van fer públic diversos 
informes d’intervenció que posaven de 
manifest els defectes i mancances que 
també s’havien fet en anys anteriors i 
que com va dir el regidor d’Esquerra 
Pau Presas donava una informació que 
ens ha de servir per detectar els punts 
on cal anar millorant per adequar-nos 

a les novetats legislatives i millorar els 
processos interns. Entre els defectes 
detectats hi ha el procés de concessió 
d’unes subvencions del 2017 al Fo-
ment Deportiu Cassanenc i al Patronat 
de La Salle que com que no es van pre-
sentar adequadament els documents 
acreditatius obliga a iniciar un procés 
de reintegrament de l’ajut. També inci-
dia força en els defectes en la gestió 
de la Residència Geriàtrica durant l’any 
2018 especialment pel tema de con-
tractacions per procediment d’urgència 
que havien estat massa freqüents i que 
l’informe recorda que només s’haurien 
de fer en casos d’excepcionalitat i que 
cal obrir processos selectius que res-
pectin els principis d’igualtat, de mèrits i 
de capacitat i amb publicitat, per la qual 
cosa recomana la creació de diferents 
borses de treball per garantir la igual-
tat de tracte entre els participants en 
aquestes convocatòries. 

Els problemes de contractació van 
ser uns dels punts que es van esgrimir 
com a argument per traspassar la ges-
tió de la Residència a l’empresa pública 
SUMAR, traspàs que es va aprovar en 
el ple extraordinari d’inicis de juny i es 
va fer efectiu l’u de juliol. 

Tot i que ja s’havia aixecat l’estat 
d’alarma, el ple d’aquest mes de juny, 
es va tornar a fer telemàticament, amb 
uns quants regidors a diferents depen-
dències de can Nadal i altres des del 
seu domicili. Gairebé tots els punts de 
l’ordre del dia es van aprovar per una-
nimitat, excepte en una modificació de 
crèdit a la qual ERC es va oposar. 

El regidor del PSC va justificar en part 
aquesta modificació, al·legant que l’an-
terior govern havia deixat factures per 

pagar entre les quals el lloguer un par-
químetre per a zona verda, tot i que a 
Cassà no hi ha zona verda. Pau Presas 
va recordar que una de les funcions del 
govern municipal és assumir tot el ba-
gatge que es troba quan assumeix una 
responsabilitat municipal i que ells en 
cap moment quan va entrar a governar 
el 2015 no van donar a conèixer factu-
res o actuacions que haguessin deixat 
pendents els anteriors governs. 

En canvi des d’ERC sí que durant el 
ple es va recordar que alguns dels te-
mes que s’aprovaven eren continuïtat 
de projectes o iniciatives endegades 
durant la seva etapa de govern (apar-
cament de can Molinas, energia alter-
nativa a la Residència Geriàtrica, activi-
tats de suport a l’ocupació..) per la qual 
cosa hi van donar suport. 

100% DE TRANSPARÈNCIA I 
NOVA WEB 
Segons va informar la regidora Carla 
Matilla en el ple de juny, l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva ha tornat a ob-
tenir la nota màxima (100 %) en el 
segell Infoparticipa, un guardó atorgat 
anualment per la Universitat Autònoma 
de Barcelona (UAB) com a reconeixe-
ment a la qualitat i la transparència 
de la comunicació pública dels ens lo-
cals (ajuntaments, consells comarcals 
i diputacions) en els seus llocs webs. 
Enguany, l’informe s’ha elaborat amb 
dades recollides entre finals de desem-
bre del 2019 i el passat 10 de març. 
El segell Infoparticipa serà lliurat a les 
administracions distingides en un acte 
institucional que tindrà lloc quan la situ-
ació sanitària ho permeti.

Aquesta notícia coincideix en el 

A la dreta, la regidora d’ERC Sílvia Soliguer, que va  rebutjar la compra de pistoles de gas pebre per la policia local de Cassà; a l’esquerra diferents models 
d’aquesta arma.
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Cassà al dia El Ple Municipal

Els temes tractats en la sessió del mes de juny, 
celebrada el dia 25, via telemàtica, van ser els se-
güents:

1 Aprovar acta anterior comissió, informativa ex-
traordinària de 05/06/2020, sessió telemàtica. 
Aprovada per unanimitat.

2 Donar a compte decrets d’Alcaldia núm. 
2020/914 al 2020/1106. Es dona compte.

3 Proposta d’acord per a la cessió, per un període 
de 10 anys, a la Unió Deportiva Cassà de 4 bicicletes 
estàtiques desafectades de la Piscina Municipal per 
tal de destinar-les a la realització d’exercicis de re-
cuperació de lesions i d’altres entrenaments per als 
esportistes de l’entitat. Aprovada per unanimitat

4 Annex al conveni de col·laboració entre el Consell 
Comarcal de Gironès i l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva pel desenvolupament econòmic local, d’ocupa-
ció i de planificació estratègica per a la implantació 
del programa UBICAT d’acompanyament a la inserció 
i suport ocupacional al municipi de Cassà de la Selva. 
Aprovada per unanimitat

5 Aprovació del projecte refós d’adaptació tecno-
lògica per a la instal·lació fotovoltaica per autocon-
sum a la Residència Geriàtrica de Cassà de la Selva. 
Aprovada per unanimitat

6 Convalidació de l’omissió de la funció intervento-
ra de l’expedient núm. X2018001112 - conveni de 
col·laboració entre el Consell Comarcal del Gironès 
- Consorci de Benestar Social Gironès - Salt i l’Ajun-
tament de Cassà de la Selva per al desenvolupament 
del projecte comarcal de prevenció i pal·liació de la 
pobresa energètica. Aprovada per unanimitat

7 Proposta d’aprovació provisional de la modifica-
ció puntual número 17 del POUM de Cassà de la 
Selva per a la supressió del PMU A01 can Molinas 
i delimitació de dos polígons d’actuació urbanística 
PAU-01 Molinas Nord i PAU-02 Molinas Sud. Apro-
vada per unanimitat

8 Declaració de concurrència per bonificacions 
ICIO. Aprovada per unanimitat

9 Donar compte informes control financer - exerci-
ci 2019. Es dona compte.

10 Donar compte de l’informe resum anual dels 
resultats del control Intern - exercici 2019. Es dona 
compte.

11 Donar compte del pla anual de control financer 
- exercici 2020. Es dona compte.

12 Conveni de col·laboració entre el Departament 
d’Interior de la Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament 
de Cassà de la Selva per a la seva adhesió a la Xarxa 
de Radiocomunicacions i Emergències. Aprovat per 
unanimitat.

13 Aprovació del plec de clàusules administratives 
particulars que regeixen el contracte de subministra-
ment, mitjançant arrendament d’un bé immoble situ-
at al carrer Cervantes 44, per destinar-lo a l’apar-
cament públic municipal a través del procediment 
negociat. Aprovada per unanimitat

14 Modificació de crèdit 3CS 5/2020 per aplica-
ció del romanent de tresoreria. Aprovada per nou 
vots a favor (JxC i PSC) i vuit abstencions (ERC)

15 Aprovació inicial de la modificació de crèdit 3CE 
06/2020 del pressupost de l’Ajuntament de Cassà 
de la Selva 2020. Aprovada per unanimitat.

16 Informes d’Alcaldia i regidors.
17 Precs i preguntes.

El ple de juny

temps amb el canvi d’imatge del web institucional, estrenat al 
juliol, amb un nou disseny en el qual s’ha prioritzat la funciona-
litat, l’accés a les notícies de qualsevol de les àrees i la correc-
ta visualització a través de diferents dispositius actuals, com 
els telèfons mòbils, tauletes i ordinadors. Segons informacions 
municipals en el web s’hi pot trobar tota la informació referent 
al municipi, s’han actualitzat les informacions de les diferents 
àrees de l’ajuntament i se segueix apostant per la transparència i 
l’atenció ciutadana, posant a disposició del ciutadà els formularis 
de contacte, les xarxes socials i un nou gràfic en el qual es pot 
saber les queixes rebudes del ciutadà i la seva resolució. 

Algunes de les novetats que s’han incorporat són: Un slider 
amb els actes més destacats del municipi, web turístic, de Cul-
tura i informacions d’interès. Un apartat amb les últimes notícies 
publicades. També s’han posat diferents accessos directes a les 
àrees i apartats més cercats pels usuaris. I per últim s’hi poden 
trobar webs municipals d’altres àrees, com l’emissora de ràdio, 
l’Arxiu Municipal, Sala Galà, Cassà Jove, etc. La web es va penjar 
sense estar operativa al 100% per la qual cosa alguns enllaços o 
informacions encara no es veien correctament els primers dies. 

CRIDA A NO ABAIXAR LA GUÀRDIA 
El ple de juny va acabar amb una crida de l’alcalde, Robert Mun-
det, que va recordar que, encara que s’hagués aixecat l’estat 
d’alarma “això no s’ha acabat, que la gent no es relaxi i que no es 
pensi que això de la Covid ha desaparegut”. I va demanar “que la 
gent no abaixi la guàrdia, que no es relaxi i mantingui el respecte 
a les recomanacions. Cal tenir clar que la Covid encara pot fer 
una mala jugada i això ens afecta la salut de tots”.

Text: Joan Carles Codolà / Fotos: Eduard Duran

El regidor del PSC, Marià Montsunyer, va defensar l’adquisició de les armes de 
gas pebre.

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14.30
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El proppassat 12 de març el govern 
català prenia una decisió totalment 
inèdita de tancar tots els centres edu-
catius de Catalunya, cosa que afecta-
va els cinc centres del nostre poble. 
Aquesta mesura dràstica i contun-
dent de suspendre les classes tenia la 
finalitat de prevenir la propagació de 
la covid-19 que en un principi es pre-
veia que duraria dues setmanes. Des 
d’aquell dia han passat prop de cinc 
mesos i encara són molts els dubtes 
que ens venen al cap, és per aquest 
motiu que aquesta conversa que vaig 
tenir amb la Isabel Carbó, la prime-
ra directora de la història de l’escola 
Puig d’Arques, és rellevant per enten-
dre com es va viure des de dins una 
situació tan complexa i com es preveu 
gestionar el pròxim curs escolar. 

La Isabel, que aquest any exercirà 
en plenitud el càrrec de directora, ja 
fa uns quants anys que és en el món 
de l’educació: “Fa vint-i-vuit anys que 
estic dins de l’ensenyament, al Puig 
d’Arques des del 2004, ara ja farà 
setze anys. La meitat de la meva 
vida acadèmica”. Després d’agafar 
el relleu a la direcció a mig curs pas-
sat, aquest any ha presentat la seva 

proposta i ha aconseguit entrar dins 
de la direcció de l’escola. “He acabat 
aquest any la proposta que va fer 
en Josep Bofill, l’anterior director, 

era una proposta de quatre anys 
i jo vaig acabar-la. Com que era 
la cap d’estudis es podria dir que 
ha sigut un canvi natural. Aquest 

any sí que he guanyat, al mes de 
maig, la proposta per dirigir l’es-
cola, conjuntament amb l’Àlex 
Carrera (ara Cap d’estudis) i 
la Dolors Pedraza (Secretària). 
Encara que la direcció la guanyi 
una persona, aquest projecte 
està consensuat amb l’equip di-
rectiu.”

EL CONFINAMENT, UNA SITU-
ACIÓ INÈDITA 
De ben segur que poca gent s’ima-
ginava aquella nova situació de con-
finament, que més endavant es va 
anar traduint per la “nova normali-
tat”, una realitat que va aparèixer i 
que tenia la intenció de quedar-s’hi 
molt de temps... “A l’escola ens 
va agafar el confinament ben bé 
el dia que tancàvem el segon tri-
mestre, només ens quedava una 
reunió d’avaluació d’uns alumnes 

Cassà al dia Ensenyament i confinament

Isabel Carbó Martí, directora de l’Escola Puig d’Arques

“Esperem que el pròxim curs 
sigui el màxim de presencial” 

Un dels col·lectius que ha patit de mane-
ra especialment dura el confinament pel 
coronavirus ha estat el del alumnat dels 
centres escolars. Aquest mes portem a 
les pàgines de Llumiguia la veu de quatre 

professionals de diferents centres educa-
tius de la vila que ens exposen com s’ha 
viscut la pandèmia  des del sector i les 
possibilitats i previsions que actualment 
tenen per al curs 2020/21.

La Isabel Carbó, al seu despatx 
de l’Escola Puig d’Arques.
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de segon de primària. Ho vam aca-
bar de fer telemàticament. El pri-
mer i segon trimestre el vam aca-
bar amb total normalitat, llavors 
vam estar els 15 dies d’impàs que 
se’ns va demanar molta feina i vam 
veure tot el que venia per davant”.

La Isabel em comenta que tot 
aquest llarg procés els ha fet veure 
coses que a vegades semblen molt 
òbvies però que costen de controlar. 
“A l’escola a vegades ens pensem 
que coneixem totes les realitats de 
tots els alumnes, tot el que pas-
sa a casa seva, però amb el confi-
nament ens vam adonar que hi ha 
moltes coses que se’ns escapen. 
La comunicació és un exemple. Ens 
demanaven una comunicació cons-
tant amb les famílies cosa que va 
suposar una feina molt  gran, hi 
havia alguns casos de famílies que 
ens va costar molt ja sigui perquè 
no tenien el correu operatiu o per-
què havien canviat el número de 
mòbil. Tot això és la famosa bretxa 
digital i que aquí hi és... Vam po-
sar molt d’esforç i hores, sobretot 
els tutors, per acabar de tenir a 
tothom connectat amb l’escola”. 
La nova directora del centre també 
va explicar que trepitjaven un terreny 
desconegut i que no sabien quin re-
corregut haurien de fer: “Jo crec que 
nosaltres no ens vam imaginar que 
ens portés tanta feina en l’àmbit 
educatiu i pedagògic en un espai 
tan llarg de temps. Ens semblava 
que era una cosa de quinze dies, de 
fet vam preveure que s’allargaria 
si anés malament fins a Setmana 
Santa. Igual que crec que s’ho van 
imaginar els mestres, l’equip direc-

tiu, l’escola i les famílies, crec que 
el Departament d’Educació també 
ho va creure. La manera com vam 
treballar conjuntament es feia veu-
re que no seria gaire més llarg”. 

UNA NOVA MANERA DE TREBA-
LLAR I D’APRENDRE
Les circumstàncies d’haver de tre-
ballar telemàticament va portar a 
l’escola a planificar d’una altra ma-
nera el curs escolar, els i les alum-
nes havien d’adaptar-se a una nova 
manera d’aprendre i els professors, 
d’ensenyar. “El temari, com va dir 
el Departament d’Educació, no va 
avançar, vam decidir que havíem de 
reforçar tot allò que havíem fet. Hi 
havia assignatures que no notaven 
tant aquest canvi com d’altres. 
Tenim correu electrònic i canal de 
difusió, a més a més de les xarxes 
socials com l’Instagram. Les xar-
xes ens van ajudar bastant amb la 
comunicació.” 

Llavors li dic que faci una petita va-
loració de tot el que ha comportat a 
escala educativa el fet de la no poder 
anar al centre i de no tenir el contacte 
directe i físic amb els alumnes: “Una 
de les coses que han après més 
els nens en l’àmbit competencial 
durant el confinament ha sigut la 
competència d’aprendre a ampliar, 
la competència digital, la compe-
tència d’autonomia personal i d’em-
prenedoria conjuntament amb els 
pares. Tots aquests aspectes ja 
els treballes a l’escola però es van 
haver de fer més ferms a casa. Jo 
crec que hi ha tot un aprenentat-
ge que nosaltres haguéssim donat 
però que s’ha hagut d’accelerar a 

causa de les circumstàncies. En 
canvi, els típics aprenentatges es-
colars de classe poder han quedat 
més a la rereguarda, però ja s’aca-
baran adquirint. Els nens arribaran 
que hauran après coses noves que 
els ha donat la vida, de fet ja es diu 
que l’aprenentatge és allò que et 
va donant la vida.” 

Li destaco el concepte d’autono-
mia personal i de seguida m’ho ar-
gumenta. M’interessa saber-ne més: 
“Crec que els hem hagut de donar 
una mica més d’autonomia, però 
amb aquesta autonomia han ha-
gut d’anar acompanyats. Aquesta 
autonomia, els l’ha hagut de do-
nar més la família i amb la feina a 
darrere del  professor.” Després 
de parlar d’autonomia veig la neces-
sitat de parlar dels nens i nenes que 
han patit unes circumstàncies més 
difícils que la resta: “Amb els alum-
nes més vulnerables, amb un nivell 
social, econòmic o sanitari inferior 
a la resta, hem hagut de treballar 
d’una manera diferent adaptada a 
les seves circumstàncies. Però en 
general, a les 316 famílies que hi 
ha al centre, no s’ha notat gaire 
aquest canvi de tractament. La 
primera setmana de juliol vam fer 
la Memòria COVID, per apuntar 
totes les millores que caldria fer, 
com s’ha treballat i tot per treu-
re’n l’entrellat i el suc de què s’ha 
de reforçar.”

LA FAMOSA BRETXA DIGITAL
Vivim en un món cada cop més digita-
litzat i l’escola no és un cas a part. La 
Isabel m’explica tot el que va suposar 
haver de connectar tot l’alumnat amb 

Ensenyament i confinament Cassà al dia

El claustre del Puig d’Arques abans de la 
crisi de la Covid-19

juliol 2020 · núm. 809 · Llumiguia    17



l’escola, les eines que van donar i les 
solucions que van trobar.  “Al princi-
pi ens van demanar que féssim un 
Excel per veure si cada nen tenia 
telèfon i ordinador a casa, amb In-
ternet i tot. Després en el primer 
moment l’Escola Puig d’Arques no 
havia de tenir cap ajuda externa del 
Departament, ja que més o menys 
tothom estava connectat, de les 
316 famílies només n’hi havia una 
que no tenia mòbil. Però aquest no 
és el cas, el que és important és 
que puguin connectar-se amb nos-
altres i això ja va afectar unes vint 
famílies que no disposaven d’ordi-
nador. A través de l’Ajuntament 
amb l’empresa Adamo Telcom que 
s’encarrega de la fibra aquí al po-
ble vam ajudar sis o set famílies 
vulnerables de l’escola per connec-
tar-nos amb elles.” 
La nova realitat va fer veure al cen-

tre que hi havia molta feina impres-
cindible per arribar a estar connectat 
amb cada casa: “Ens hem trobat 
amb un treball enorme per poder 
estar connectats amb les famílies. 
Vam obrir drives amb els nens de 
tercer fins a sisè per treballar i 
tenir un altre canal, contactàvem 
telefònicament amb els pares, fè-
iem videotrucades amb les classes, 
vam ensenyar les noves eines per 
als alumnes amb confinament... re-
cordo una mestra que va estar en 
concret amb una família durant 4 
hores trucant per ajudar a facilitar 
la connectivitat, hi ha molta feina a 
darrere que és invisible.” La Isabel 
acaba amb l’apartat amb un missat-
ge d’intencionalitat: “A molta gent li 
sembla que estem en una era digi-
tal i que tothom té el seu disposi-
tiu mòbil a l’abast, però ens hem 
trobat amb casos que no és així. 
Aquesta característica l’hem de 
tenir molt clara de cara al pròxim 
curs, la capacitat de cada família 
per estar connectat amb l’escola, 
és indispensable”.
El distanciament social que ha supo-

sat el confinament també ha perjudi-
cat l’agilitat i la manera d’implementar 
les classes. La nova directora del Puig 
d’Arques, amb una visible preocupa-
ció, així m’ho explicava: “També hi 
ha coses que ens han fet mal com 
ara la falta de contacte i proximi-
tat amb l’alumne, a una escola és 
important acompanyar l’alumne en 
el seu curs acadèmic. Hi ha hagut 

molta implicació de les dues parts, 
famílies i tutors. Molts tutors han 
hagut de treballar al doble per in-
tentar apropar tot el contingut a 
cada alumne. Quan feies una vide-
oconferència havies de reunir  tota 
la gent, i amb els seus pares, per-
què tothom pogués estar-hi pre-
sent, això suposava que s’havia de 
fer més tard del que era normal. 
Des del Departament d’Educació 
ens van demanar que no havíem de 
col·lapsar les famílies a l’hora de 
fer reunions, nosaltres intentàvem 
fer-ne una per setmana. Donàvem 
tasques setmanals i es reunien 
telemàticament. Els mestres han 
treballat molt el feedback de retor-
nar tota la feina, i a més a més, 
individualitzat a diferència de quan 
estaven a l’escola, això requereix 
dedicar-hi moltes més hores”.

CURS ESCOLAR 2020/2021
“Al setembre tindrem un Pla A, que 
seria enfocat a la presència a l’aula 
amb totes les mesures que ens ha 
servit el Departament d’educació i 
Salut, amb el PROCICAT, i un Pla B 
que consisteix a treballar amb la 
finalitat de poder continuar el curs 
amb la màxima normalitat en cas 
de confinament”. La Isabel insisteix 
en el fet que aquest confinament ha 
de servir per no repetir errors i afron-
tar el futur incert amb les màximes 
garanties: “No podem estar tota la 
vida amb aquesta situació, hem de 

buscar noves maneres per continu-
ar avaluant i donant eines per al 
seu aprenentatge. Això ho hem de 
fer tant si estem a l’escola o com si 
en un moment donat hi ha un con-
finament d’alguna classe o d’algun 
cicle durant uns dies. Nosaltres ja 
estem dissenyant aquest pla B, hi 
haurà els Class Room, un estil de 
Moodle de la secundària, que po-
drem treballar-hi a dintre amb els 
nens. A més a més podrem treba-
llar la competència digital”.

El centre és conscient de tot el que 
comporta haver de conviure amb 
aquesta pandèmia, la Isabel de fet 
m’explica que ella va haver de dedicar 
moltes hores per canviar la proposta 
inicial de direcció: “El projecte el vaig 
presentar físicament per Nadal de 
2019, i no estava gens pensat amb 
la COVID. Llavors el vaig haver de 
defensar i vaig canviar moltes co-
ses que s’havien d’accelerar com 
ara el canvi metodològic, pensant 
amb la presencialitat o amb un pos-
sible nou escenari de confinament.” 

Comencem a parlar sobre l’orga-
nització del pròxim curs escolar i en-
cetem un tema d’interès, l’espai i els 
grups de classe: “Nosaltres tenim 
classes amb molts alumnes, en al-
guna n’hi ha 27, i hi haurà línies a 
les quals haurem d’afegir una clas-
se. Ens interessa molt poder-nos 
quedar al Puig d’Arques perquè si 
haguéssim de traslladar uns alum-
nes a altres espais seria més com-

Cassà al dia Ensenyament i confinament

Isbael Carbó, amb Dolors Pedraza i Àlex Carre-
ra, els altres dos integrants de l’equip directiu de 

l’Escola Puig d’Arques, en una imatge d’abans 
del confinament.
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plex per treballar. S’intentarà que 
aquests famosos grups estables es 
puguin fer a dintre de l’escola. Di-
vidirem els grups que passin de 25 
i tindrem molt acotats els mestres 
que estiguin a cada classe. L’escola 
és gran, més del que ens pensem, 
haurem de fer servir espais nous 
per desdoblar grups”. 

La ubicació del centre és una opor-
tunitat que la Isabel vol aprofitar du-
rant el curs vinent: ”Estem situats 
en un lloc molt bo, amb les instal-
lacions esportives al cantó i amb el 
carril bici molt a prop. Hem parlat 
de les vies verdes i carrilet amb els 
alumnes de 5è i 6è”. 

Un tema que també preocupa 
però que ja s’ha començat a treba-
llar han sigut les sortides escolars. 
“Ja estem planejant les sortides i 
colònies del curs que ve, i durant 
el primer trimestre ens dedicarem 
íntegrament al municipi de Cassà i 
rodalies. Farem sortides en l’àmbit 
natural, poblacional, geogràfic, que 
abans es feien només al cicle mit-
jà i ara es farà extensiu a la resta 
d’alumnes. El primer trimestre en-
focarem les sortides cap a l’entorn 
del nostre poble, el segon i tercer 
trimestre ja podrem fer-ho amb 
total normalitat, com ara les colò-
nies de 3r, les de 4t i 6è. A més 
a més farem la setmana cultural 
lligada molt al medi ambient del po-
ble, farem sortides amb bicicleta i 
caminant”. 

També aprofita per recordar aquella 
sensació de quedar-se sense colònies 
de final de curs, en aquest cas refe-
rint-se als alumnes de sisè que s’aco-
miadaven del centre: “Ens ha dol-
gut com a escola que aquest any 
no s’hagi pogut fer un comiat als 
alumnes de sisè com era habitual, 
ho hem hagut de fer al màxim de 
ric possible dintre de les possibili-
tats. Si la COVID ens deixa, el curs 
que ve tornarà a haver-hi les colò-
nies habituals”.

El dia a dia de l’alumnat dins de 
l’escola també tindrà algun canvi im-
portant com ara són els patis o el fet 
d’anar al lavabo. La Isabel, amb la in-
certesa encara de no saber si s’incre-
mentarà la plantilla de professors de 
cara al curs que ve,  així m’ho explica: 
“Sabem que la nostra plantilla és 
de 30 persones, però no sabem si 
hi haurà algun mestre més que ens 
farà possible dividir més els grups. 
Als patis no hi sortirem tots alho-
ra, hi haurà torns, i els lavabos 
passaran a ser mixtos. Farem que 
els grups estables facin servir di-
ferents lavabos i que sigui més es-
tricte en aquest sentit. Tot aquest 
aspecte que és sanitari i organit-
zatiu serà pedagògic a la llarga, 
intentarem acoblar totes les espe-

Els nostres serveis:
Serveis a particulars
Serveis a empreses
Tramitació de paquets
Recollides urgents
Servei sanitari (trasllats a geriàtrics, CAP, 
hospital, diàlisi, mútues...) i recollida a 
laboratoris amb servei urgent
Servei turístic

Serveis de gestions (gestories, bancs...) i diversos pel poble

Ensenyament i confinament Cassà al dia
cialitats que vagin lligades amb els 
cicles”. 

Sempre se’n pot extreure noves 
oportunitats de les situacions com-
plexes: “Aquesta situació per con-
tra ens obre noves oportunitats 
d’aprenentatge. Podrem conèixer 
més a fons la història de la nostra 
població i també  podrem relacio-
nar-la amb la d’altres cultures. El 
confinament ens ha donat l’oportu-
nitat de plantejar-nos les coses de 
forma diferent. També s’han après 
altres coses, els aprenentatges 
són cíclics i el nen o la nena aca-
barà aprenent allò que li ha man-
cat en aquests mesos algun altre 
moment”. 

REUNIONS AMB LES FAMÍLIES
El centre encetarà un curs nou 

amb la voluntat de presentar tots els 
canvis que hi haurà a les famílies, la 
Isabel remarca que és molt important 
explicar bé com es treballarà i man-
tenir una bona comunicació ja des 
d’un bon inici. “Sempre solíem fer 
les reunions al setembre, quan co-
mençàvem l’escola. Aquest cop les 
farem abans que comenci el curs, 
per explicar l’organització, la ges-
tió i el funcionament a part de tot 
el que és pedagògic. Aquest curs 
tocarà gestionar l’escola, els 450 
alumnes, les famílies i el professo-
rat més detalladament que mai”. 

La Isabel aprofita per llençar un mis-
satge a totes les famílies que estan 
expectants amb el curs que vindrà: 
“Que les famílies estiguin tranquil-
les, l’escola procurarà per l’alum-
nat i per la família, tots són una 
comunitat educativa. Hem parlat 
amb l’AMPA però encara no amb 
totes les famílies. Al final ens 
n’hem sortit prou bé, ho hem inten-
tat amb la màxima eficiència que 
hem pogut. Tothom que ha pogut 
ha vingut i els altres alumnes els 
hem acomiadat telemàticament, 

els hem acomiadat a tots. El més 
important que se sentin ben aco-
llits amb el nostre acomiadament i 
amb el nou curs que esperem que 
sigui al màxim de presencial i efici-
ent, ho haurem de reprendre on ho 
vam deixar”. 

També aprofita per explicar la nova 
normativa per entrar a dins del centre 
i que es posarà en pràctica el curs 
que ve: “Volem entrar al matí amb 
diferents apartats horaris i per 
grups estables, el principal proble-
ma és que hi haurà germans que 
seran de dos grups diferents i que 
suposarà un problema per a les fa-
mílies a l’hora de deixar-los a l’es-
cola. Això ho volem evitar, ja que 
molts pares llavors van a la feina 
i suposaria un mal de cap. Estem 
treballant amb això”.

MENJADOR I EXTRAESCOLARS
El servei de menjador també presen-
tarà novetats de cara al curs que ve: 
“El menjador passarà de dos a tres 
torns. Aniran per grups de classe i 
estaran separats a dins de l’espai. 
Hi haurà una altra porta més am-
pla per entrar al menjador i això su-
posarà una infraestructura un pèl 
diferent. El calendari d’horaris no 
ha sortit encara, però intentarem 
que no hàgim de retocar els ho-
raris per l’hora d’espai del migdia 
amb el menjador. Ho hem preparat 
i ens surt ben quadrat”. 

El servei d’extraescolars encara 
s’ha d’acabar de concretar amb les 
diferents entitats i amb l’AMPA. “Una 
altra cosa són les extraescolars, 
ja hem fet reunió amb els que or-
ganitzen el servei acollida matinal, 
de migdia i de tarda, i també amb 
les AMPA... Tan bon punt tinguem 
novetats ho farem saber a les fa-
mílies”. 

Arnau Madrià Sàbat
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“Hem prioritzat el benestar 
emocional de nens i nenes”

Cristina Vilà, mestra de l’Escola Aldric
Un exemple de les classes virtuals de les darreres setmanes de curs a l’Esola Aldric.

Durant aquests mesos de confinament hem fet entrevis-
tes a infermers o infermeres de com han passat el Coro-
navirus als hospitals. Aquest mes parlem de mestres i per 
això volem entrevistar a una professora, la Cristina Vilà 
que treballa al col·legi Aldric.

La Cristina té actualment   54 anys. 
Explica’ns una mica la teva trajectòria com a profes-

sora...
Vaig estudiar  magisteri perquè vocacionalment aquesta 

professió era el meu somni des de molt joveneta; de fet 
des dels 14 anys ens vam dedicar conjuntament amb la 
meva germana a fer un casalet d’estiu, la Cuca d’Estiu, pel 
qual van passar moltes nenes i nens de Cassà i del qual 
en tinc un record fantàstic sobretot les acampades finals 
a “Can Canyet”.

Vaig començar a exercir de mestra el setembre del  
1987 durant  un curs a la Salle i a l’Escola d’Adults de 
Cassà un cop acabada la carrera i tot seguit el setembre 
del 1988 vaig accedir a l’escola pública on fa trenta-un 
cursos que treballo.

He treballat a cinc centres educatius: a Riudellots, a 
Vilobí d’Onyar, a Llagostera, al Puig d’Arques i a l’Aldric. 
El setembre del 2006 vaig gaudir de l’oportunitat de po-
der iniciar conjuntament amb tres companyes un projecte   
educatiu molt engrescador en una escola nova, l’Aldric, i 
això ha suposat per mi un repte professional  importantís-
sim en la meva trajectòria com a mestra.

Durant aquests trenta dos anys de docència he treba-
llat en tots els nivells educatius; des de P3 fins a sisè de 
primària passant per educació especial i escola d’adults. 
Aquest és un fet importantíssim a l’hora de tenir una visió 
global i transversal de l’escola que ajuda de forma valuosa 
a l’hora d’organitzar, planificar i programar les dinàmiques 
d’ensenyament aprenentatge de cinquè i sisè de cicle su-
perior de primària.
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Com has viscut com a professora aquest mesos de confinament?
Aquest curs 2019-2020 ha estat  un curs excepcional perquè s’han ajuntat un 
munt de fets especials que han fet que les rutines habituals es veiessin altera-
des per diferents motius. La  data del 12 de març ha quedat escrita a la pissar-
ra de moltes aules que es van buidar de cop, en principi per dues setmanes i 
a l’hora de la veritat fins a final de curs. El silenci de l’escola sense corredisses 
i les rialles dels nens i nenes ha estat una evidència clara de la tristesa i la  
duresa del moment viscut arran del COVID-19. Poc  ens pensàvem que viuríem 
aquesta situació i tot i que n’havíem parlat molt i ens havíem documentat amb 
reptes i treballs ni els alumnes ni els mestres ens pensàvem que això aniria així.

Durant el confinament ens hem anat reinventat dia a dia per intentar arribar 
a tots i cadascun dels nostres alumnes. La bretxa social i digital ha estat un 
handicap important per  a nosaltres com a docents. Hem procurat prioritzar el 
benestar emocional de les nenes i dels nens per  sobre dels continguts d’apre-
nentatge per tal de no agreujar les diferències entre els uns i els altres i per tal 
de no estressar a les famílies que en molts casos teletreballaven des de casa, 
s’havien quedat sense feina o tenien problemes de salut.

D’aquesta experiència n’hem après tots; mestres, famílies i alumnes. Hem 
constatat les nostres fortaleses i les nostres debilitats i en sortim reforçats i 
amb moltes propostes de millora.
Com veus l’inici del proper curs?
De cara al mes de setembre tenim dubtes, neguits, incerteses  i incògnites  
per resoldre.

Treballem amb les instruccions que ens arriben del Departament per mirar 
quina és la millor fórmula que ens permeti combinar les mesures de prevenció 
i la nostra metodologia de treball com a escola. Intentarem ser fidels a la línia 
d’escola i tot i les dificultats posarem esforços i idees creatives per mantenir 
els plans de treball, els projectes, els espais, els laboratoris, les  sortides per 
l’entorn, les bicicletes, les colònies... que són la base de la nostra manera de 
treballar.

Tanmateix el que tenim clar és que la nostra prioritat de cara al mes de se-
tembre serà de nou  el benestar emocional de tots i cadascun dels membres 
de la comunitat educativa. És per  això que tenim previstes diferents dinàmiques 
d’educació  emocional per tal de poder compartir entre tots les emocions que 
ha generat aquesta pandèmia.

Acabem  aquesta entrevista amb la Cristina, esperem que quant arribi al 
setembre tots aquest dubtes  s’hagin resolt i el començament del nou curs 
2020-2021 sigui el més normal possible. 

Xavier  Carrera  Bosch

Ensenyament i confinament Cassà al dia

Critsina Vilà creu que el curs que ve encara es planteja amb força dubtes i incerteses.
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Em pensava que el dia que havíem 
quedat per l’entrevista no era el més 
adient; enmig de la selectivitat i en ple 
procés de preparació del curs que ve, 
amb la inscripció dels alumnes nous... 
Em sorprèn trobar el director de l’ins-
titut de Cassà, Josep Poch (que con-
tinuarà quatre anys més al capdavant 
del centre cassanenc), tan tranquil 
i comentant amb tota  normalitat el 
procés que ha viscut el centre (625 
alumnes!) amb tot el trasbals del con-
finament. 

Encara no pot opinar sobre els re-
sultats de la selectivitat “ni he tingut 
temps de llegir els enunciats per 
saber si és més fàcil o més difícil 
que en anys anteriors” i em comen-
ta que els resultats arribaran tard, a 
finals de juliol. 
En aquest temps de confinament 
com heu preparat les alumnes per 
a la selectivitat? 
Fins a principis de juliol hem anat fent 
classes en línia i com que ja estaven 
acostumats a les videoconferènci-
es aquests darrers mesos ha estat 
menys complicat; a vegades per cor-
reu electrònic els alumnes enviaven 
dubtes i els professors els responien. 
S’han pogut preparar i esperem que 
els resultats siguin bons. 
En aquests mesos de confinament 
amb les classes fetes per via te-
lemàtica no s’ha notat diferència 
entre l’alumne que treballava més 
a classe i el que estava més ama-

tent amb el menys aplicat? Amb 
les classes per internet s’ha notat 
aquesta diferència? 
Sí; en tot el trimestre ho hem pogut 
veure; aquell alumne que estava més 
per la classe presencial també és el 
que més treballs presentava, el que 
més complia amb les instruccions; 
l’alumne que no estava tan motivat és 
el que no s’ha connectat tant i ha cos-
tat una mica més de controlar. 

Amb les classes presencials era 
una mica més fàcil de trobar l’alumne 
al mateix centre i parlar-hi poder-hi in-
sistir i orientar... Però els professors 
i tutors han treballat molt per poder 
parlar amb els alumnes i fer videocon-
ferències amb els pares i mares, si 
cal, per anar insistint amb aquests 
temes. Ha estat una gran feinada i 
en alguns casos hem hagut de posar 
cotutors a cada grup per ajudar en 

Josep Poch, director de l’Institut de Cassà

“A l’hora d’avaluar hem valorat 
la situació de cada alumne”

Aparells d’aire condicionat, electrodomèstics 
i mobles de cuina

C/ de la Via, 19 - Cassà de la Selva 
 Tel. 972 46 07 11 contacte@lavia.cat

Josep Poch, al seu despatx de l’Institut de Cassà.

Cassà al dia Ensenyament i confinament
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aquesta feina del seguiment quotidià de l’estudiant. 
Heu tingut problemes per manca de material? És a 
dir alumnes que no tinguessin possibilitats de connec-
tar-se per internet des de casa seva?
La veritat és que comparat amb altres instituts, molt pocs; 
els nanos de Cassà estan molt més connectats que en 
altres llocs i per als que no podien ens ha ajudat l’Ajunta-
ment repartint ordinadors per als alumnes de 4t d’ESO per 
amunt, que és el que recomanava el Departament d’en-
senyament; com que els ordinadors que havia d’enviar la 
Generalitat anaven tard, l’Ajuntament ens n’ha cedit uns 
quants i ara aquests dies els estan tornant, excepte algun 
alumne de 1r de batxillerat que té assignatures pel setem-
bre i se l’ha quedat per anar treballant a l’estiu. 
Pel que fa als resultats acadèmics, el nivell d’alumnes 
que han superat el curs, a ESO, s’ha mantingut en la 
línia de cursos anteriors? 
Hem tingut molt present que no tothom tenia el nivell i 
mitjans necessaris per estudiar de forma correcta des de 
casa seva i per això hem estat una mica generosos a l’hora 

de fer l’avaluació. 
Si un alumne un dia no es connectava, potser era perquè 

a casa eren tres germans i els altres s’havien de connec-
tar també o el seu pare feia teletreball i no tenien cap altre 
ordinador... o sigui que no sempre ho han tingut fàcil; hem 
intentat tenir present aquestes situacions individualitzant 
en cada cas i s’ha mirat amb altures de mires, més enllà 
dels purs coneixements. 
Els alumnes d’aquest curs sortiran amb dèficits cogni-
tius en relació als d’anys anteriors? 
El curs que ve haurem de reordenar una mica els contin-
guts però de feina n’han tingut molta; fins i tot algunes 
famílies s’han queixat que els posàvem massa tasques als 
alumnes. Però és que hem intentat que el curs pogués 
continuar i els alumnes treballessin, malgrat no ser físi-

Josep Poch creu que el curs que ve es podrà fer amb la reobertura normal del centre  i amb els alumnes a les aules; amb mesures preventives, això sí.

Ensenyament i confinament Cassà al dia
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cament a l’institut, amb propostes de 
feines i projectes, videoconferències,  
fins i tot vam fer el concurs de Sant 
Jordi...

INICIATIVA DELS CENTRES
I tot això per iniciativa pròpia o 
seguint instruccions del Departa-
ment?
 Els centres sempre anàvem una 
mica per davant del departament... 
Els centres ens parlàvem (directors i 
caps d’estudi), i per videoconferències 
anàvem comentant el que fèiem uns i 
altres i ens organitzàvem per treballar 
amb els estudiants a partir de plata-
formes com Moodle o semblants…
I els professors (i alumnes) ja sabí-
eu com funcionaven aquestes pla-
taformes, en teníeu experiències? 
Alguns sí i altres no; però ara t’asse-
guro que aquests dies hem fet un re-
ciclatge intensiu en noves tecnologies, 
tant alumnes com professors i ara sí 
que tothom ja hi està acostumat i sap 
com van. 

El que sí que ens ha passat és que 
ho vam haver d’organitzar d’un dia per 
l’altre, i tot plegat va quedar com molt 
improvisat; ara el que farem de cara 
al curs que ve, és tenir-ho tot ben pla-
nificat i en cas de nou confinament, 
tenir-ho preparat 
Com es prepara el curs que ve?
D’entrada la consigna és: tothom a 
l’Institut, el primer dia, de forma pre-
sencial. Ens han enviat unes instrucci-
ons que estem estudiant i aplicarem 
al centre per intentar que el “grup 
classe” sempre sigui un “grup estable” 
format pels mateixos alumnes. 

Com que això no serà possible per-
què hi ha assignatures optatives que 
no fan els mateixos alumnes, el que 
farem serà mirar que hi hagi el mínim 

de diversitat en cada grup classe i que 
en les assignatures optatives només 
hi hagi alumnes de dos grups dife-
rents. Així, si cal, podem dividir l’aula 
en dos sectors en aquells casos d’op-
tatives en què sigui necessari; hau-
rem de separar els dos grups d’alum-
nes amb una distància d’1,5 metres 
amb la qual cosa es podrà mantenir 
la seguretat. 

O sigui que sectoritzarem la classe; 
quan surtin al passadís s’hauran de 
posar les mascaretes i quan tornin a 
l’aula si és el grup classe normal ja 
no caldrà. 

Una altra cosa que farem és fer 
entrar els alumnes per tres punts di-
ferents de l’institut, cosa que es pot 
fer en el centre amb certa normalitat; 
també quan arribin a classe s’hauran 
de rentar mans, hauran de portar la 
mascareta ...
I als patis com ho fareu? 
Dividirem els alumnes en zones: la de 
primer, la de segon. 3r, 4t... Fer.-ho 
per grups o aules, ja que hauríem de 
fer 27 sectors i això és pràcticament 
impossible en les instal·lacions que te-
nim... o sigui que hauran d’anar amb 
mascaretes. 
El curs 2020/21 es tornaran a fer 
classes per videoconferència? 
Si no hi ha més remei o ens obliguen, 
ho farem; però nosaltres tenim la idea 
de fer tot el curs presencial. Sabem 
que hi ha algun centre que ha dit que 
el batxillerat el farà semipresencial 
però nosaltres estem capacitats per 
atendre tots els alumnes al centre i hi 
ha la intenció de fer el curs presencial 
des del primer dia. 
I si torna a haver-hi confinament...?
Treballem per tenir-ho tot preparat. 
Ho tindrem tot planificat i ho posa-
rem a les programacions per tal que 

tothom sàpiga com funcionarà: Quin 
tipus de confinament hi haurà? Com 
ens comunicarem amb els alumnes 
i les famílies?, quin tipus de tasques 
posarem? Com organitzarem les clas-
ses on line... aquesta vegada estarem 
preparats... Tots: alumnes i profes-
sors. 
El curs 20/21 hi haurà increment 
d’alumnes a l’Institut de Cassà? 
Sí; passem de 625 a 650, per qües-
tions de demografia; crec que ara es-
tem al topall i que aquesta xifra serà 
la màxima... 
Durant tot el temps de pandèmia 
heu tingut incidències per la malal-
tia amb el professorat? 
No; això que hi ha algun membre de 
l’equip que era del grup de risc; però 
no tenim cap cas d’afectat; algun pare 
de professor sí que ha estat víctimes 
de la pandèmia. 
ALGUN “INTRÚS” A L’AULA 
TELEMÀTICA
I els alumnes com han assumit tot 
aquest procés. Hi ha hagut discipli-
na amb el nou panorama? 
Més o menys també ho han entès i 
potser en alguna ocasió no s’ho han 
pres prou seriosament com aquell dia 
que en una classe telemàtica vam tro-
bar-hi un noi que no coneixíem; ens va 
dir un alumne que era un amic seu i 
que l’havia convidat a classe; li vam, 
haver de dir que allà hi podia estar... A 
vegades feien alguna broma, ja que el 
sistema de vídeo conferència és molt 
diferent de l’aula i vam haver d’establir 
algunes normes bàsiques per poder 
treballar. 
I els exàmens com es podien con-
trolar els alumnes que no copies-
sin? 
Diferents sistemes, però era difícil i 
complicat; d’entrada els obligàvem a 
tenir la càmera de l’ordinador en-
gegada per tal de poder controlar i 
veure el què feien i en alguns casos 
els professors feien un control pos-
terior; un cop enviat l’examen el pro-
fessor podia trucar a l’alumne per 
demanar-li explicacions sobre una 
determinada pregunta i si l’alumne 
no sabia respondre, potser volia dir 
que havia copiat.. 

En general els resultats han estat 
força coherents amb el nivell dels 
alumnes tot i que com ja he dit hem 
estat comprensius per entendre la 
situació de cada cas.
I vista la situació penseu que ja 
es pot prescindir totalment dels 
llibres en el futur? 
No; nosaltres encara treballem amb 
llibres. I creiem que els llibres es po-
den i s’han de continuar fent servir 
com a eina d’aprenentatge i estudi 
als instituts.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

Cassà al dia Ensenyament i confinament
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Ensenyament i confinament Cassà al dia

Aquest article és un extracte de l’en-
trevista realitzada el 10 de juliol amb 
el director de La Salle Cassà, Dante 
de Zabaleta Orellano; on descriu com 
s’ha viscut i gestionat l’etapa de con-
finament a l’escola, quines mesures 
s’han implementat, quin impacte edu-
catiu ha suposat i de quina manera es 
planteja i preveu el curs vinent. 

En primera instància, ell explica que 
des de l’escola ja van preveure que 
hi hauria confinament abans que es 
desencadenés, però va ser el 13 de 
març, data que marcava el tanca-
ment de les escoles, el dia que van 
haver de fer el canvi de mentalitat: 
“Tocava reinventar-se de forma im-
mediata. Es parlava de quinze dies 
de confinament, però sabíem que 
seria un període més llarg. Des del 

començament es va definir la plata-
forma Teams com la nostra eina de 
comunicació, que és la que ja tenim 
integrada en àmbit d’institució. Tam-
bé havíem d’establir el tipus de pro-
ducció de materials, treballant per 
competències i projectes. Es tracta-
va d’aplicar la mateixa metodologia 
que es feia servir en l’escola presen-
cial”. 
Però com es va implementar aques-
ta nova i extraordinària dinàmica 
d’escolarització on cada alumne ro-
mania a casa seva? 
Gràcies al programa 1x1 que ja esta-
va implementat va ser més fàcil poder 
fer arribar el material als alumnes i 
famílies i realitzar tutories a distància, 
però hi ha una bretxa digital conside-
rable a infantil i primària, que tam-

bé és indicador de la bretxa social. I 
aquesta crisi sanitària ho ha agreujat. 
Es van repartir dispositius com IPads, 
tablets, portàtils i ordinadors així com 
dossiers mitjançant la policia, ja que 
eren els únics que es podien moure 
pels carrers durant el confinament. 
L’ajuntament també va obrir una xarxa 
Wifi per aquelles famílies que no dis-
posen d’Internet a casa. Si bé és cert 
que no es va poder fer arribar mate-
rial a tot l’alumnat, es va respondre 
de seguida i es va mantenir contacte i 
poder fer un seguiment de tots. 
Evidentment, però, no ha estat fà-
cil de gestionar...
S’havia de trobar un equilibri entre la 
producció de material a proporcionar 
i la càrrega de feina pels alumnes i les 
seves famílies. El professorat, de la 

Dante de Zabaleta, director del Col·legi La Salle Cassà

“La Covid ens ha doctorat 
en la gestió de la incertesa”

Dante de Zabaleta dirigint-se als alumnes durant l’acte inaugural del curs 2020/21.
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mateixa manera que tothom, hem ha-
gut de sortir de la nostra zona de con-
fort. Ens hem doctorat en la gestió de 
la incertesa. Ha estat molt intens i es-
gotador. No hi ha hagut cap dia igual 
que l’anterior. Però l’angoixa ha estat 
compartida i per tant ha estat menor. 
S’ha compartit el coneixement que ha 
generat una comunitat d’aprenentat-
ge. En àmbit anímic el professorat ha 
donat més de les seves possibilitats, 
amb esforç, temps, implicació i dedi-
cació addicional que va més enllà de la 
nostra jornada laboral. Estic satisfet 
perquè s’ha sabut treballar de mane-
ra cohesionada i hi ha hagut un alt 
nivell de satisfacció per part de les fa-
mílies per com va reaccionar La Salle. 
I estic convençut que el curs vinent es 
farà millor. 
El confinament, en efecte, es va 
allargar, fent ineludible la segona 
avaluació de manera totalment te-
lemàtica. L’1 de juny l’escola va po-
der reobrir... 
La reobertura va ser molt restrictiva, 
sobretot de cara a les famílies. Haví-
em de demanar certificats de vacuna, 
per exemple. A més, vam rebre pre-
misses contradictòries i informació 
per part de la premsa i la política que 
no s’ajustava a la realitat, i això ens 
va perjudicar. Estic descontent amb 
com s’ha fet. S’ha trobat a faltar un 
consens i gestió unitària”. 
Arran d’aquesta situació, surt a la 
llum una pregunta pràcticament in-
evitable: és en la utilització de les 
noves tecnologies on es troba el fu-
tur de l’educació? 
“La crisi ens ha posat de manifest la 
importància de tenir bona connectivi-
tat i dispositius, i fins i tot ha ajudat a 
millorar algunes activitats que fèiem 
de manera presencial. El confinament 
ens ha obert i ens ha fet desenvolu-
par certa competència digital que s’ha 
d’aprofitar, és cert. Les noves tecno-
logies han demostrat ser grans eines 
que han facilitat molt les coses, i està 
clar que han quedat enfortides i refor-
çades, però en cap cas reemplaçaran 

al mestre o l’escola. No poden substi-
tuir la funció de l’escola, ja que no co-
breixen l’element social i vital en fase 
de creixement i maduració que pro-
porciona l’escolarització. La pregunta 
a plantejar és: què fem aquí a l’esco-
la? Nosaltres preparem als nens per 
ser feliços i perquè es puguin intro-
duir al món laboral, a vegades en fei-
nes que encara ni existeixen. Tots els 
alumnes han de sortir de l’escola amb 
tres elements interioritzats: equilibri 
emocional -en el que s’inclou habilitats 
com l’empatia, capacitat de resolució 
de conflictes, capacitat de negociació 
i entesa amb diversitat de pensament 
i a treballar de manera conjunta-, 
competència digital -tant laboral com 
social. Qui no ho domina actualment 
pràcticament transita pel terreny de 
l’analfabetisme- i finalment l’aprenen-
tatge de diferents idiomes -per poder 
relacionar-nos i entendre en l’obertu-
ra d’un món globalitzat-. L’escola té el 
compromís de treballar sota aquests 
tres objectius”. 
I quin impacte educatiu ha tingut 
aquest curs? S’han assumit les 

mateixes competències que amb el 
mètode convencional presencial? 
Òbviament la producció de material no 
és el mateix que la classe presenci-
al. Ha estat quelcom reactiu que ha 
servit per donar resposta a una fase 
conjuntural. Està clar que els contin-
guts no s’han pogut desenvolupar de 
la mateixa manera, ja que estaven 
dissenyats per fer-ho presencialment, 
però han funcionat des del primer mo-
ment. També s’ha de tenir en compte 
l’autonomia dels alumnes. En tractar 
amb nens molt petits s’han de consi-
derar les possibilitats i compromís as-
sumible de les seves famílies perquè 
rebin, treballin i donin resposta als 
continguts i activitats amb els seus 
fills. 
Quina és la solució per compensar 
aquest “buit” generat? Allargar el 
curs acadèmic? Donar-lo per per-
dut i repetir-lo? 
Jo no puc castigar als alumnes per 
quelcom que primerament estava es-
tructurat per fer de manera presenci-
al. Donar el curs per perdut i repetir-lo 
tècnicament és inconcebible. Però 
tampoc és qüestió de fer un aprovat 
general. Aquí és on entra l’escola mit-
jançant la tutoria per fer un seguiment 
de cada alumne. El primer que es farà 
en començar el pròxim curs és un di-
agnòstic per analitzar les competèn-
cies dels alumnes. I això és quelcom 
aplicable a qualsevol curs. Per tant 
no ens preocupa que hi hagi quelcom 
que quant a currículum no s’hagi im-
partit perquè eventualment es cobrirà 
aquesta desviació donada per l’etapa 
del confinament. No es tracta que pel 
fet de tenir una determinada edat sig-
nifica que s’han de tenir assolits una 
sèrie de coneixements determinats. 
Això no funciona així. No podem ense-
nyar a córrer encara que toqui fer-ho 
si primer s’ha d’aprendre a caminar. 
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La gran pregunta: el curs vinent, 
com serà? 
La primera premissa del marc és 
que l’escola romandrà oberta. Però 
el problema és que encara no sabem 
de què estem parlant. Alguns estudis 
promouen que el més recomanable 
per evitar contagis és tancar les es-
coles i d’altres afirmen just el contra-
ri. L’única diferència entre l’inici del 
confinament i ara és que el sistema 
sanitari no està col·lapsat. El corona-
virus ha vingut per quedar-se; i hem 
de saber gestionar-ho, però enca-
ra no tenim prou informació veraç. 
És per això que dic que hem hagut 
d’aprendre a fer-nos càrrec d’aques-
ta incertesa i de valorar l’impacte 
d’un risc mínim, ja que el risc zero 
no existeix. Hem d’adaptar-nos a con-
viure en aquesta situació, però puc 
afirmar que l’anàlisi del risc ja forma 
part de la nostra cultura i manera de 
treballar. El desplegament de cara a 
l’obertura de l’escola es basa en la 
nostra pròpia experiència i les nor-
matives que regulen el funcionament 
del curs. El que ens dóna seguretat 
tant a nosaltres com a les famílies és 
la traçabilitat. L’escola només tanca-
rà en cas de crisi global”. 
I quines mesures s’implementa-
ran? 
S’han establert protocols de neteja 
diària per part de l’empresa encar-
regada que requerirà la col·laboració 
de tots els integrants de l’escola. Pel 
que fa als grups, treballaran de ma-
nera atomitzada per donar resposta 
a la traçabilitat. En el disseny del pla 
tenim molt clar el recorregut i pro-
fessors de cada grup, per tal d’evitar 
aglomeracions. Les entrades seran 
esglaonades i obrirem portes alter-
natives. Algunes activitats com sorti-
des o colònies i festivitats quedaran 

ajornades. És essencial que hi hagi 
una alta implicació per part del pro-
fessorat per fer front a aquesta nova 
situació que va per llarg. 
Amb el lema del curs vinent “I tu, 
què tries?”, La Salle Cassà expressa 
i acull l’esperit i directriu a seguir: “El 
lema fa referència a la responsabili-
tat individual i col·lectiva. Cuidant-te a 
tu també estàs cuidant els altres. Et 
fas responsable en àmbit global. És 
una corresponsabilitat. Si tots trans-
item en aquesta direcció, es podrà 
gestionar la situació dins l’escola. I 
això es pot aplicar perfectament en 
nens molt petits, ja que és qüestió 
d’hàbits; és saber quines són les re-
gles del joc. I això fa escola”. 
En Dante conclou posant èmfasi 
a la importància de millorar col-
lectivament: “L’escola sempre està 
oberta a suggeriments, som en un 
cicle permanent d’accions de millo-
ra i autoavaluació. Ara més que mai 
estem obligats a compartir criteris 
i hem de tenir clar el nostre com-
promís individual i col·lectiu. Algu-
nes mesures potser no seran del 
gust d’algú a títol individual, però 
pensem de manera grupal”. Tam-
bé reconeix i dóna valor a la labor 
de les institucions de Cassà durant 
aquests últims mesos: “L’escola per 
si sola no podria haver-se fet càrrec 
de la situació sense l’ajuda i rela-
ció amb altres estaments de Cas-
sà. Vull donar les gràcies a l’ajun-
tament, la policia local, l’AMPA i al 
Patronat, que contínuament han 
estat disposats a donar resposta i 
col·laborar. Aquesta comunió ja hi 
era, però s’ha posat especialment 
de manifest en aquesta situació de 
crisi”. 

Pol Esteba Masjuan 
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“La veritat és que no teníem clar que 
poguéssim sortir de l’illa i fins que no 
vam poder pujar al ferri que ens por-
tava a Manila no vam comprar els 
bitllets d’avió, de retorn a casa; tení-
em por de no poder tornar amb vai-
xell i que si ja havíem comprat el vol 
el perdéssim i l’haguéssim de tornar 

a pagar...” En Xavier Pérez i en Josep 
Llopart ja fa uns dies que han tornat 
de Filipines on han passat els gaire-
bé quatre mesos de confinament per 
culpa del coronavirus. Ara ja tornen a 
ser a Cassà i van recuperant el ritme 
tot recordant que l’estada d’aquests 
mesos “ha estat una experiència 

molt maca; a vegades  complicada, 
però amb unes vivències que recor-
darem sempre”.

Com ja vam informar fa uns mesos 
(Llumiguia 806 – abril 2020), en Xevi 
i en Josep van ser dos cassanencs 
que van quedar “atrapats” pel coro-
navirus a l’illa de Palawan, a l’arxipè-

“Fins al darrer moment no 
sabíem si podríem tornar”

Josep Llopart i Xevi Pérez parlen del seu “confinament” a les Filipines

Josep Llopart i Xevi Pérez durant l’entrevista sobre les setmanes de confinament que han viscut a l’altra punta de món, a lilla de Palawan.
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lag de les Filipines, quan es va decretar l’estat d’alerta a 
pràcticament tot el món per la pandèmia de la Covid-19. 
“Nosaltres anàvem escoltant notícies del que passava i 
sobretot quan érem a la zona de Vietnam o Laos sí que 
vèiem que el trànsit amb la Xina estava tancat; també  
rebíem  notícies de casa via Whattsapp però el cert és 
que el confinament ens va agafar per sorpresa i no ens 
pensàvem que durés tant. Primer ens van dir que serien 
quinze dies; després quinze dies més i després quinze 
més... i així fins que a finals de juny vam poder sortir”.

“L’AMBAIXADA NO VA VOLER SABER RES DE 
NOSALTRES”
De fet, podrien haver marxat unes setmanes abans si ha-
guessin aprofitat el vol que l’ambaixada espanyola ja havia 
preparat per evacuar als espanyols que estaven de turis-
me  a les Filipines “però no teníem clar que hi arribéssim 
a temps i teníem por de quedar-nos aïllats  a Manila on 
el perill de contagi era molt més gran. A Port Barton 
estàvem segurs i no ens vam voler arriscar”. Van preferir 
esperar-se i això també els va provocar que “l’ambaixada 
espanyola digués que ja no volia saber res de nosaltres, 
que havíem desaprofitat l’ocasió que havíem tingut de 
tornar a Espanya en el seu vol i que ja no podien fer res 
més”. De fet, estan força descontents del tracte de les 
autoritats espanyoles en aquest sentit i en canvi agraeixen 
el suport dels diplomàtics catalans que els van ajudar en 
tot moment:  “Ens van dir que de diners no ens donarien 
pas, que no ho podien fer; però que ens ajudarien en les 
gestions que calgués; i hem de dir que des del Depar-
tament d’Exteriors de la Generalitat ens van donar molt 
suport i orientacions molt necessàries en moments com-
plicats i que ens  van ajudar a tornar a casa”.

Altres estrangers estaven més ben tractats: “per exem-
ple, als argentins i xilens el govern els hi va pagar la 
meitat del vol, i l’allotjament a Manila. Als xilens els van 
posar una casa amb menjar i estada pagada.  a nosal-
tres ens van dir que ens espaviléssim...” 

El viatge d’en Xevi i en Josep havia començat  a principis 
d’any i estava previst que finalitzés “per la Festa Major de 
Cassà”; i més o menys així va poder ser; però l’itinerari es 
va veure  afectat,  ja que no van poder veure ni la resta de 
les Filipines com tenien previst, ni anar a Bali i Indonèsia 
que eren els altres destins programats. En tot cas, tam-
poc no es van perdre la Festa Major, que el coronavirus ha 
traslladat de moment al setembre. Ara, en Xevi i en Josep 
diuen que “estem esperant a veure si ens retornen els 
diners del vol a Bali, però ho veiem negre; ens ho volen 

bescanviar per un altre vol; però és clar hauríem dfnaar 
abans allà per poder-lo aprofitar...”.

Durant el temps de confinament a Port Baron (a l’illa de 
Palawan ) han estat vivint en un Hostel (alberg juvenil) “i en 
veure que la cosa podia anar per llarg ens van oferir unes 
condicions de preu més avantatjoses, ja que si no hagués 
estat difícil poder assumir-ne la despesa”. Teníem unes ru-
tines diàries de passejar, fer esport, jugar, anar a veure la 

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA...

C/Ardenya, 9 / 17244 Cassà de la Selva
972 46 44 50 / 620 01 09 92

email: info@itcassa.com

Els cassanencs amb una colla de “confinats” més; i, a la dreta, durant 
l’entrevista.
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posta de sol i sopar a les 6 de la tarda 
que sinó et tancaven la cuina!”

En aquests mesos el confinament  
ha passat per diferents fases: “pri-
mer estàvem absolutament tancats 
a l’alberg i no podíem sortir a la 
platja, que teníem a tocar; després 
vam poder sortir a  unes hores de-
terminades per anar-nos a banyar; 
posteriorment van anar ampliant els 
horaris però sempre amb unes me-
sures que  t’obligaven a anar sem-
pre complint la llei... 
Perquè si no..?
Dons venia la policia (barangay) i t’obli-
gava a tornar a l’alberg; i en alguna 
ocasió tenim companys que els van 
portar a  passar la nit a comissaria
I a vosaltres, no?
Vam estar ben a prop, ja que vulguis 
o no,  amb els dies vas fent amistat i 

et vas engrescant i amb la gent d’allà, 
autòctons i turistes com nosaltres fè-
iem algunes festes que s’allargaven 
més del previst perquè a les 8 del 
vespre hi havia el toc de queda i ja no 
es podia beure alcohol! I una nit vam 
anar a banyar-nos a la platja –cosa 
que no estava permesa i va venir el 
barangay; els companys van arrencar 
a córrer per tots costats però nosal-
tres érem a l’aigua i ens vam amagar 
en una barca. La policia ens va venir a 
buscar i ens anava perseguint amb la 
llanterna donant voltes a la barca... I 
nosaltres també: vam estar una hora 
així sense que ens veiessin i al final 
se’n van anar i no ens van enxampar... 
De fet ja sabien que érem nosaltres 
perquè tots ens coneixíem a la zona .
Pel que dieu, vau fer moltes amis-
tats...

Una de les festes celebrades a Port Barton i  el moment de marxar amb el ferri cap a Manila.

Sí; allà vam trobar gent de tot el món 
i com que vam coincidir molts dies 
vam fer amistats amb catalans, espa-
nyols, argentins, xilens, australians... 
jo vaig trobar una noia (diu en Xevi) 
que tenia una cara que em sonava i  
no sabia de què. Al final em va dir que 
havia treballat a Formentera llogant 
motocicletes i vam trobar de què ens 
coneixíem: jo li havia llogat una moto 
quan vaig anar a  Formentera fa dos 
anys. I la vaig trobar a les Filipines! 
A més també vam trobar molts cata-
lans que s’havien establert a l’illa i que 
regentaven hostals per a turistes. Ens 
va sorprendre trobar tants catalans 
instal·lats a l’illa”.

AFECTAT PEL DENGUE
Un dels moments complicats de la 
seva estada a Filipines va ser quan en 
Josep va resultar afectat pel dengue, 
una malaltia infecciosa que es trans-
met per la picada dels mosquits. Tot 
i que en una primera  afectació el 
dengue no sol ser mortal, la cosa es 
complica si ha n’has resultat afectat 
amb anterioritat per la qual cosa la 
seva experiència a Port Baron va ser 
una mica accidentada, com explica en 
Josep: “D’entrada em van sortir uns 
grans i unes butllofes als braços i 
al Cap del poble ja em van avançar 
que podia ser dengue. Però, -com 
que allà tots érem metges- cadascú 
hi deia la seva; uns em van dir que 
era  una al·lèrgia i em van recoma-
nar que prengués antihistamínics. 
La cosa no millorava i al cap d’uns 
dies ja tenia les mans afectades i 
vam començar a pensar que potser 

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com
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tenien raó i de seguida vaig 
anar a l’hospital que esta-
va a 40 minuts en cotxe 
(vam fer una mena de taxi 
-ambulància amb quatre 
persones que teníem dife-
rents afeccions). Vaig anar 
a l’hospital i em van dir que 
segurament m‘hauria de 
quedar ingressat, ja que 
segur que tenia dengue i 
era una infecció preocu-
pant; però com que van veure que 
era lleu em van deixar marxar  i em 
vaig recuperar”.

“El problema va ser a la nit” -hi afe-
geix en Xevi- que, com que dormíem a 
la mateixa habitació jo patia perquè 
si un mosquit el picava a ell i després 
a mi ja havia begut oli; i ell (en Jo-
sep) sempre apagava el ventilador. 
Aquella nit vaig sentir un mosquit 
volant per l’habitació i jo estava ben 
acollonint i no podia veure el mosquit 
però el sentia voleiar i  tenia pànic a 
que em piqués; em vaig tapar amb 
el llençol  suant i patint que no em 
piqués mentre en Josep dormia com 
un soc. Per sort no em va arribar a 
picar... em sembla”.

Els nous dies passats a Manila (en-
tre el 15 i el 24 de juny), de retorn 
de Port Barton els van compartir amb 
dos argentins i van ser molt avorrits 

i complicats ja que “teníem por de 
contagiar-nos tota vegada que a la 
capital era on s’havien donat més 
casos, ja que és una ciutat de més 
d’11 milions d’habitants. Sortíem del 
pis ben bé només per anar a buscar 
menjar; la resta del dia ens el pas-
sàvem confinats a l’habitació i espe-
rant que no s’anul·lés el vol”.

Quan vam anar  a l’aeroport ha 
havia moltes mesures de seguretat i 
controls. “Sort que hi vam anar aviat 
ja que  en podies trobar amb qual-
sevol cosa. El que en diuen “System 
Filipino” és una manera d’actuar i de 
fer que sembla que no tinguin mai 
pressa ni donen importància a res...  
Per exemple el dia que havíem d’aga-
far el ferri els van dir que érem a la 
llista però que no teníem plaça al vai-
xell. Vam estar a punt de quedar-nos 
a terra; però vam insistir i vam po-
der pujar al ferri i fer el trajecte fins 

a Manila. Ja ens vèiem un 
mes més a Port Barton!”.

En Xevi i en Josep expli-
quen que l’oficina de turisme 
–n’hi havia a cada poble- s’en-
carregava de les relacions 
amb els turistes: “teòrica-
ment havia de facilitar-nos 
els trasllats i les gestions; 
però totes les tramitacions 
eren molt lentes i hi havies 
d’estar sempre a sobre per 
tal que fessin la feina”.

Curiosament la notícia que 
havien de fer el confinament 
la van rebre pel carrer quan 
un altre turista els  va dir que 
anessin a comprar que l’en-
demà estaria tot tancat... 
I als supermercats també 
es va acabar el paper de 

wàter?
No, allà van amb manguera...

DE NOU A CASSÀ
El retorn el van fer sense contra-
temps però van quedar sorpresos en 
arribar a Barcelona i no trobar cap 
control a l’aeroport o sigui que van 
deixar passar a tothom sense mirar 
temperatura ni res: “vam tenir molts 
més controls a Manila per marxar, 
que a Barcelona en arribar”. 

I fent balanç coincideixen que “tam-
poc no ens ha sabut greu haver-nos 
hagut de quedar dos mesos a Fi-
lipines, ja que així vam poder viure 
experiències que sinó hagués estat 
poc probable que haguéssim viscut”. 

Text: Joan Carles Codolà
Fotos: Xevi Pèrez, Josep Llopart i 

Eduard Duran

Els dos cassanencs amb la parella 
argentina amb la que vam estar 10 

dies a Manila.

Les aliances reflecteixen 
l'amor pur, noble i 

inalterable com el metall del 
qual estan fetes.

A Joieria Comas hi trobareu 
més de 200 models diferents

C/ Barraquetes, 13 
Tel. 972 46 32 29 

 17244 CASSÀ DE LA SELVA
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Zona Industrial Susvalls - Nau B

Dos casos de Covid en la 
mainada dels casals d’estiu

Mesures de prevenció per als grups que hi han tingut contacte

En les darreres setmanes  en els diferents campus i casals 
d’estiu que s’organitzen a Cassà han aparegut dos casos 
diagnosticats com a Covid-19 entres els participants a l‘ac-
tivitat; en el primer cas, confirmat el 8 de juliol, va ser un 
nen de 12 anys, resident a Quart, que participava en el 
campus del Club Tennis Cassà; l’altre cas, onze dies des-
prés va ser una nena de sis anys que  estava participant en 
les activitats dels entrenament de tecnificació de patinatge 
del Foment Deportiu Cassanenc. En ambdós casos i se-
guint la normativa establerta es va acordar el confinament 
dels nens i nenes i monitors que havien tingut contacte 
estret amb la mainada afectada per controlar que no hi 
hagués més casos. Aquestes actuacions no afecten la res-
ta de participants a les activitats d’estiu que  van poder 
continuar fent-les, sempre amb estrictes mesures de se-
guretat sanitària. En aquest sentit  diàriament s’extremen 
les mesures de control, amb presa de temperatura a tots 
els assistents al casal i sempre es controla que, si hi ha 
alguna incidència de salut en els participants,  es facin les 
actuacions necessàries per esbrinar-ne l’origen i descartar 
possibles casos de coronavirus. 

Després de la comunicació de primer cas de coronavirus 
a un casal del municipi, i de la reunió del gabinet de crisi de 
l’Ajuntament de Cassà,  l’alcalde Robert Mundet, va publi-
car un ban entre altres coses, deia el següent:

“.../...En primer terme, avui dimecres 8 de juliol, se’ns 
ha comunicat a través de la direcció de l’Àrea Bàsica de 
Salut de Cassà de la Selva, que un usuari del casal del 
Club Tennis Cassà ha donat positiu per COVID-19.  A par-
tir d’aquí s’ha donat a conèixer aquesta situació a l’Agèn-
cia de Salut Pública - àrea d’epidemiologia que gestiona la 
pandèmia per poder prendre les accions necessàries al 
respecte i s’ha comunicat alhora, a la mateixa entitat i als 
seus usuaris. Aquesta infecció ha afectat un nen de fora 
del poble i s’ha passat a l’obligat aïllament de tots els mem-
bres del seu grup, unes 12 persones, entre companys i 
monitors, de manera preventiva. Aquest aïllament serà de 
15 dies en el seu domicili habitual. Aquesta situació també 
s’ha comunicat als alcaldes veïns ja que hi ha usuaris de 
diferents pobles. 

Tot i la situació, no se’ns ha demanat ni obligat a tan-
car el casal, ja que s’han complert les recomanacions ne-
cessàries per al seu bon desenvolupament, al no haver-hi 

hagut cap relació amb els altres grups organitzats. Per 
tant, es demana tranquil·litat a la resta d’usuaris i que 
es puguin desenvolupar les activitats programades amb 
tota normalitat.  Per altra banda, des de la conselleria de 
Salut, s’ha emès un comunicat en el qual es manifesta que 
les persones de més de 6 anys estan obligades a l’ús de 
la mascareta en la via pública, en els espais a l’aire lliure i 
en qualsevol espai tancat d’ús públic i que es trobi obert al 
públic, amb independència del manteniment de la distància 
física interpersonal de seguretat. 

L’incompliment d’aquesta norma comporta sancions eco-
nòmiques. Volem recordar altra vegada que les mascare-
tes són una mesura de protecció addicional, sempre que 
s’utilitzin correctament, però no substitueixen les mesures 
de prevenció més efectives: la distància de seguretat res-
pecte d’altres persones i la higiene de mans freqüent.

Continuem demanant responsabilitat i prudència a tots 
els veïns per evitar contagis. 

.../... No juguem amb la salut i apliquem les mesures 
de seguretat de manera seriosa. Gràcies per la vostra col-
laboració”.

Després del segon cas es va tornar a insistir en la ne-
cessitat d’aplicar les mesures de seguretat en una reunió 
mantinguda la mateixa tarda del diumenge on van partici-
par a més dels  regidors de l’equip de govern, membres 
del cos de policia local i representants del Foment Deportiu 
Cassanenc i de la UD Cassà.

En aquella reunió es va informar de la situació als pre-
sents i les mesures que havien de prendre les entitats 
organitzadores dels casals d’estiu.

Els participants del casal de patinatge que havien estat 
en contacte amb el cas positiu, quedaren aïllats durant 
14 dies a casa seva, com a mesura de prevenció. Des de 
l’entitat, malgrat que se segueixen totes les mesures de 
seguretat i protocols establerts des de Salut es reforçaren 
les mesures de prevenció que s’estan aplicant actualment.

Pel que fa a la UD Cassà, s’acordà fer un control i segui-
ment estricte d’un dels grups on hi participava un germà 
del cas positiu, per tal de controlar si presentaven alguna 
simptomatologia en els següents 10 dies.

D’aquesta manera es va poder evitar el tancament de la 
resta de casalets esportius de l’entitat,  ja que es complien 
de manera rigorosa tots els protocols de seguretat, els 
grups reduïts i les mesures sanitàries.

Un grup de banyistes a la piscina descoberta de Cassà, on es desenvolupen 
també algunes activitats d’estiu.
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Seguim parlant dels ocells que ens 
han acompanyat en aquest confina-
ment. Els pitjors dies, sens dubte, van 
ser quan no podíem sortir a caminar 
ni a fer esport. Va ploure força, és 
veritat, i això va fer més suportable 
estar tancats a casa. Llavors, quan 
s’entrellucava el sol, tots sortíem als 
patis, balcons o terrasses a veure l’ex-
terior. 

Un ocell que ens va acompanyar, 
m’atreveixo a dir a totes i tots els cas-
sanencs, va ser la simpàtica, acolo-
rida i xerraire mallerenga carbonera.

La MALLERENGA CARBONERA, Pa-
rus major,  és un ocell sedentari que 
viu als boscos i jardins de Cassà tot 
l’any i també hi fa els nius i hi cria els 
pollets. Tot i ser petit, uns 14 cm, 
és de colors ben vius, molt belluget,  
amb un cant molt agut i musical i sen-
se massa por dels humans, per això 
la podem observar i identificar molt 
fàcilment, fins i tot des de la nostra 
finestra. També la reconeixem pel 
seu comportament, ja que li agrada 
penjar-se de les branques en postu-
res acrobàtiques, pel terra es mou 
àgilment i quan vola ho fa de manera 
ondulada.

Té el cap i el coll de color negre bla-
vós amb les galtes blanques. El dors 
és gris verdós, el sota és groguenc 
amb una ampla franja negra. Les ales 
són fosques amb els marges blaus i 
amb una franja blanca. El bec és ne-
gre i les potes de color gris blavós. 
La femella s’assembla molt al mascle, 
però el seu groc és menys viu i la rat-
lla negra de la panxa és més prima.

La seva DIETA és a base d’ insec-

4. Mallerenga carbonera

tes, llavors i fruits. És molt beneficiós 
perquè també és un depredador de 
l’eruga de la processionària del pi.

Fa el NIU amb molsa i pèls en fo-
rats d’arbres o de murs de pedra. La 
femella pon entre 8 i 12 ous blanqui-
nosos amb taques marronoses i els 
incuba uns 13-14 dies. Pot fer 1-2 
postes per any. Els pollets comencen 
a volar a les 3 setmanes. 

A Cassà, tinc constància d’un niu fet 
a dintre d’un càntir en un balcó i que 
tant mascle com femella peixen cada 
dia els seus pollets amb els cucs que 
porten a la boca.

Però tornem al seu cant. Vulgar-
ment s’atribueix a la mallerenga el vici 
de xerrar molt, car és un ocell molt 

cantador i fa un crit especial que sem-
bla que articuli determinades expres-
sions. Diuen que la mallerenga, en 
cantar, diu: “Tot per mi, tot per mi”. 
Escolteu-ne el cant aquí: https://
www.xeno-canto.org/362280

També s’utilitza l’expressió: “xerrar 
com una mallerenga”. Finalment, hi 
ha una cançó popular de la vall de Ri-
bes que diu: 

“Jo sóc mallerenga,
només tinc que llenga, 

i en faig vuit o nou; 
i tu, cucutàs,

que n’ets tan grossàs
només fas un ou”.

Xon Vilahur

juliol 2020 · núm. 809 · Llumiguia    33



Cassà al dia Notícies

Solfejant, sí; 
però guardant 
les distàncies

Les restriccions per l’amenaça del coronavirus 
presideixen la programació de les nits d’estiu

Les activitats culturals i lúdiques tradici-
onals de les nits d’estiu a Cassà aquest 
any han estat marcades sota el signe del 
coronavirus. Les mesures de seguretat 
sanitària per evitar al màxim els contagis, 
han obligat a canviar escenaris i tipus de 
programació per aconseguir mantenir una 
oferta  adequada a totes les edats  sense 
oblidar que la pandèmia no ha marxat i 
cal ser molt curosos en prevenir qualse-
vol rebrot de la Covid-19. Les mesures 
adoptades al festival Solfejant són un bon 
exemple d’aquesta nova fòrmula de pro-
gramció cultural.
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El Solfejant de Cassà de la Selva es 
va inaugurar el dijous, 16 de juliol, 
amb l’objectiu de “convertir les limi-
tacions del moment en privilegis: 
gaudirem d’un espai més ampli per 
a cadascun de nosaltres, interpre-
tacions més íntimes i un moment 
per fer quelcom que fa molt de 
temps que no podem fer: gaudir de 
la música en directe, amb tranquil-
litat i comoditat, en un espai únic”, 
tal com s’anunciava en la presentació. 
Cassà va voler mantenir l’aposta de 
fer el festival però  certament és molt 
difícil  mantenir l’esperit de conjunció 
públic/artista amb un aforament limi-
tat a la tercera part (80 persones) 
i amb unes distàncies entre cadira i 
cadira que feien gairebé impossible la 
comunicació “entre mascaretes”. Tot 

i això la venda d‘entrades per al cicle 
va funcionar a bon ritme (s’havien de 
comprar anticipades) i la programa-
ció, molt eclèctica,  va presentar de 
nou un panorama ben variat de dife-
rents  aspectes de la música actual al 
nostre país  

L’obertura del cicle, va anar a càr-
rec de Rita Payés & Joan Fort Quar-

tet, dos dels músics més actius de 
l’escena jazzística barcelonina, que 
ens acostaren al món del jazz de la 
mà d’una formació creada expressa-
ment per l’ocasió. Pau Sala i David Xir-
gu acompanyaren els joves intèrprets 
en un viatge a través d’standards i 
músiques d’arreu del món.

La següent cita fou amb Raquel 

Distàncies i mascaretes per garantir la seguretat 
sanitària al primer concert del Solfejant.
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Lúa, cantautora que emergeix per 
regalar-nos la seva veu melismàtica 
amb aires de flamenc. L’últim dijous 
de juliol fou el torn de Paula Grande 
que, acompanyada de Vic Moliner, 
ens presentà el seu treball SóC., un 
disc format per 11 cançons compar-
tides, escrites en forma de raps i de 
melodies, en català i en castellà. Per 
encetar l’agost, es comptarà el dia 6 
amb la presència de Les Fourchettes, 
un quartet vocal que ens brinda un 
homenatge als grups vocals femenins 
dels anys 50 i 60. I per cloure el fes-
tival, Meritxell Neddermann passarà 
per Cassà per compartir-nos el seu 
darrer treball, Backyard of the Castle.

BALCONS SONATS: DJ’S A LA 
COMA
El divendres Cassà de la Selva inaugu-
rà una nova activitat de l’Estiu a Cassà. 
Es tracta dels ‘Balcons Sonats’, unes 
sessions de música pels divendres de 
juliol a la plaça de la Coma, a les 22 h.  
Van anar a càrrec dels dos dj’s cassa-
nencs que van animar el confinament 
amb la seva música durant unes quan-
tes setmanes i també van oferir una 

sessió durant la Festa Major Confinada 
que va ser retransmesa per streaming 
durant l’estat d’alarma.

Els dj’s Degree (Eduard Grau Negre 
i Dj Raver (Quim Planas Casadevall, 
van pùnxar un estil de música diferent 
cada setmana. El divendres 17 els 
discjòqueis animaren el vespre amb 
música pop-rock, divendres 24 la 
protagonista fou la música dels anys 
80 i finalment, la darrera sessió del 
divendres 31, va estar dedicada a la 
música comercial i electrònica.

CLOENDA DE LA 4A TEMPORA-
DA DE LES NITS DE LA COMA
Merche Ochoa o Merche 8A, pallas-
sa, directora i pedagoga de clown, fou 
l’encarregada de tancar la 4a tempo-
rada del cafè teatre de Les Nits de 
la Coma, coordinada per Operacions 
Espacials amb la col·laboració de l’As-
sociació Gironina de Teatre. És la ter-
cera vegada que ens visita a Cassà 
de la Selva i en aquesta ocasió ens 
presentà un Work in Progress de la 
seva darrera creació.

Merche Ochoa va rebre el Premio 
Nacional de Circo l’any 2014, per la 

seva llarga i excel·lent trajectòria, re-
presentant també a totes les dones 
pallasses que treballen al circ a Es-
panya. L’any 2020 també ha rebut 
el premi “Mujeres en el Arte en La 
Rioja”, un guardó per donar visibilitat 
a les obres i les trajectòries de les do-
nes riojanes en l’art i en la cultura.

CANVI AL CINEMA A LA FRESCA 
Com cada any els dimecres el Cine-
club Vuitimig porta el cinema al car-
rer, enguany amb alguns canvis, com 
ara que les tres primeres sessions, 
incloses la cicle Gaudí, es van fer a 
Can Trinxeria, amb aforament limita; 
es van projectar: La innocència, Bar-
celona Nit d’estiu i Un monstre ve a 
veure’m. A partir del dia 22  les ses-
sions van passar-se al parc de l’Esta-
ció en comptes de la Coma, per do-
nar més espai als assistents i es van 
projectar: Abominable i Puñales por la 
espalda; el 5 d’agost es clou el cicle 
(a les 10 del vespre), amb la pel·lícula 
sobre la carrera musical d’Elton John, 
Rocketman.

Fotos: Brauli Gener i J. C. C.

Merche Ochoa, la pallassa que va tancar el cicle de les Nits de la Coma i el regidor Joan Casabó fent-ne la cloenda al pati de Can Trinxeria.
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Dimarts, tancat per 
descans setmanal

El 23 de juny passat i amb motiu de la celebració (el 
28 de juny) del Dia de l’alliberament lesbià, gai, trans i 
intersexual un grup de joves cassanencs van  pintar un 
pas de vianants amb els colors de l’arc de Sant Martí, els 
mateixos  que la bandera del col·lectiu.

L’hereu i la pubilla del 2019, acompanyats de membres 
de la comissió de festes i de la regidora de Joventut, 
Carla Matilla, van fer la pintada del pas de vianants situat 
a la plaça de la Coma, davant l’Ajuntament vell, i tot se-
guit van llegir unes frases de suport al col·lectiu LGBTI. 
Aquest missatge dels joves cassanencs es va incloure en  
el vídeo que es va elaborar amb les desenes de missat-
ges  semblants que s’enregistraren amb activitats que es 
feren a tot Catalunya, on es pintaren diferents elements 
urbans amb els colors de la bandera de l’orgull LGBTI.

A les imatges d’Eduard Duran podem veure diversos 
moments de la pintada

Pas de vianants 
per l’orgull LGBTI
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Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

El Càntut, “de gira” 
a Cornellà

Mentre l’evolució de la pandèmia està impe-
dint concretar com serà el festival d’enguany 
a Cassà, el Càntut ha “exportat” la seva es-
sència amb una sèrie de sopars-concerts 
celebrats al restaurant Can Selvatà, (“l’Hos-
tal Càntut”) a Cornellà del Terri. Durant uns 
quants dies els grups Germà Negre (a les 
imatges) i Roba Estesa o Carles Belda i Joan 
Garriga van protagonitzar uns àpats musi-
cals en els que el menjar va combregar amb 
la cançó d’arrel tradicional amb una bona 
simbiosi entre els artistes i el públic assis-
tent. El Càntiut de Cassà està programat per 
mitjans del proper mes de novembre.
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Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

El 13 de juliol passat i en un acte pre-
sidit pels reis d’Espanya, el fotògraf 
cassanenc Dani Duch va rebre el premi 
Mingote de fotografia atorgat pel diari 
ABC. Com ja havíem informat a Llumi-
guia, el premi  li fou concedit per una 
fotografia presa durant l’acte d’elecció 
de la presidenta de la Comunitat de 
Madrid Isabel Diaz Ayuso i publicada al 
diari La Vanguardia, en quina redacció 
de Madrid treballa Dani Duch.

Durant el seu discurs d’acceptació 

del premi, Duch va reivindicar el paper 
del fotògraf com a periodista, que expli-
ca la realitat als lectors a través de la 
imatge, i va demanar que es reconegu-
és la tasca que fan els fotoperiodistes 
freelance, que s’arriben a jugar la vida 
per aconseguir les millors fotografies. 
Al final del seu parlament en Dani va 
expressar el seu desig de poder fer un 
reportatge de la vida quotidiana dels 
reis Felip i Letícia, però es va mostrar 
escèptic d’aconseguir-ho  tot dient: 

“s’imaginen un fotògraf de Cassà de la 
Selva fent el reportatge de la vida dels 
reis?”.

En el seu parlament, el rei Felip VI, 
que va destacar la carrera professional 
de Dani Duch des dels seus inicis a Cas-
sà, no va donar resposta a la petició del 
fotògraf cassanenc. 

A la gala, celebrada a la nova seu del 
diari ABC Arturo Pérez-Reverte va re-
bre el premi Cavia, Maruja Torres,  el 
Luca de Tena, y Dani Duch,  el Mingote.

Dani Duch rep el premi Mingote
El fotògraf cassanenc Dani Duc, agraint el guardó rebut i, a la dreta, amb el rei Felip, lluint el premi atorgat pel diari ABC.
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El sector surer dona suport 
al personal sanitari
El sector surer ha participat a la cam-
panya solidària “Enoturismo para sanita-
rios” amb l’entrega de 2.500 clauers. 
L’acció es va presentar a Cassà de la 
Selva en el marc d’una demostració de 
l’ofici de la pela del suro de la mà del 
pelador professional Eloi Madrià (fotos 
superiors) que es va poder seguir en 
directe des de l’Instagram de Carlos 
Aguila, fundador de Guardian of Wine i 
impulsor de la iniciativa solidària. L’em-
presària surera i representant d’AECORK, Alícia de Maria, 
de De Maria Taps, de Cassà, va explicar en el directe la 
col·laboració del sector, que inclou l’entrega de 2.500 cla-

uers (foto de l’esquerra) fets amb taps 
de suro que llueixen els hashtags #Eno-
turismoParaSanitarios i #elijocorcho. 
Els clauers s’entregaran als més de 
250 cellers participants en la campa-
nya amb l’objectiu que els regalin al col-
lectiu sanitari com a record de l’experi-
ència enoturística.

 “Enoturismo para Sanitarios” és una 
iniciativa sense ànim de lucre sorgida 
per homenatjar l’esforç del col·lectiu sa-
nitari en la seva lluita contra la covid-19. 

EL SURO DE CASSÀ, A TVE
Per altra banda, el programa de TVE España en directo 
que es va emetre el dia 17 de juny a partir d’1/4 de 8)  
va tenir com a protagonistes el suro i els taps de Cassà, 
ja que el programa informava d’aquesta indústria en els 
seus vessants natural, econòmic i tradicional tan presents 
al nostre poble.

El programa va explicar com es feia la pela del suro, amb 
la intervenció de l’Eloi Madrià, que en feu una demostració 
pràctica; també mostrà unes plantacions d’alsines sureres 
i una fàbrica de taps de Cassà (Parramon exportap). Es va 
cloure amb una entrevista amb Eduard Mestres, artesà 
surer, que va parlar de l’artesania i la història del suro a 
Cassà de la Selva.
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Tot i l’estat de semiconfinament pro-
vocat per la Covid-19, en les darreres 
setmanes s’han continuat  diferents 
processos participatius posats en 
marxa mesos enrere; el pla de mo-
bilitat i els pressupostos participatius 
s’han tornat a posar en marxa  si bé 
en condicions diferents a les habituals 
per garantir les mesures de segure-
tat sanitàries.

El dimarts 7 de juliol es va reprendre 
el debat sobre el pla de mobilitat amb 
una mínima presència de ciutadania 
que va acudir a la convocatòria, que 
es va fer al pati de Can Trinxeria. La 
sessió va servir per analitzar com s’ha-
vien incorporat les propostes dels ciu-
tadans  en l’anterior sessió, de cares 
al redactat final del pla que manté les 
línies del projecte presentat en anteri-
ors sessions amb l’objectiu de pacificar 
el trànsit rodat pel centre de la vila.

Tot i que era un dels elements forts 
de la proposta, en la sessió es va veu-
re que entre els assistents existien 
dubtes sobre la viabilitat d’establir el 
doble sentit de circulació a la Baixada 
de la Coma i al mateix temps es va 
remarcar una certa preocupació, per 
la desaparició d’alguns aparcaments, 
especialment a la zona de la carretera 
Provincial. En la sessió també es van 
plantejar millores per senyalitzar més 
camins segurs a les escoles  i es va 
apostar per la zona verda, com una al-

ternativa de futur a les actuals zones 
d’aparcament lliure.

SENSE TALLER TOP 10 ALS 
PRESSUPOSTOS PARTICIPATIUS

Per altra banda, l’Ajuntament de 
Cassà va decidir que  atesos els can-
vis que comporta l’actual procés de 
normalitat per la pandèmia del Co-
vid-19, s’anul·lava  el taller Top-10 
que servia per escollir les propostes 
que serien finalistes en els pressu-
postos participatius 2020. En comp-
tes del taller presencial que s’havia 
fet en anys anteriors, es va obrir un 
procés participatiu general a tota la 

ciutadania, via internet, per tal la ciu-
tadania que pogués triar entre les 27 
propostes seleccionades les deu que 
passaran a la fase final. El termini de 
votació es va tancar el 19 de juliol i les 
propostes amb més suport seran les 
que entraran a la fase final de votació 
aquesta tardor.

Les propostes rebudes, en les ante-
riors fases de participació s’havien en 
aquestes dues categories: propostes 
vàlides: són aquelles que compleixen 
amb totes les normes i requisits del 
procés i són les que s’han pogut triar, 
i propostes descartades o ja previs-
tes que ja no s’han pogut votar.

Els processos 
participatius 
es reprenen a mig gas

A les imatges, dos moments del taller participatiu sobre el pla de mobilitat
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Des de la Casa de la Vila En (des)confinament

Alcaldia

SUMAR, Serveis Públics d’Acció Social 
a Catalunya, s’encarrega des d’aquest 
dimecres 1 de juliol, de la gestió inte-
gral de la residència municipal per a 
gent gran Sant Josep de Cassà de la 
Selva. Es tracta d’un centre que té en 
l’actualitat 74 places per al servei de 
llar residència (41 de col·laboració i 33 
de privades) i 25 per al centre de dia 
(12 de públiques i 13 de privades).

Amb aquest nou equipament per a 
gent gran, SUMAR passarà a gestionar 
483 places residencials i 80 de cen-
tres de dia, a més de les 281 places 
dels centres de serveis d’àmbit rural 
distribuïts per tot Catalunya.

L’Ajuntament de Cassà de la Selva, 
que també s’ha incorporat a l’entitat 
com a nou soci, ha confiat en l’entitat 
per tal que apliqui al centre el seu mo-
del de gestió propi, basat en una aten-
ció de qualitat centrada en la persona 
a partir d’un canvi de mirada a tres 
nivells: la intervenció tècnica a partir 
d’una participació afectiva de la perso-
na en el seu projecte de vida, un equip 
de professionals capaç d’adaptar-se, 
empatitzar i donar confiança, i la crea-
ció d’espais acollidors i agradables.

SUMAR, mitjançant el programa «Tu 

decideixes com vols envellir», ha de-
senvolupat la implementació d’aquest 
model per fer-lo sostenible i equilibrar 
la rendibilitat social i econòmica del ser-
vei. L’atenció centrada en la persona 
ofereix, de manera consensuada, allò 
que demana l’usuari i té molt en comp-
te la seva trajectòria de vida i els seus 
desitjos i preferències, per tal d’afavorir 
el seu benestar.

El conveni serà vigent per un període 
de quatre anys, amb la possibilitat per 
prorrogar-lo fins a un màxim de quatre 
anys més.

SUMAR és una entitat pública amb 
participació majoritàriament de la Dipu-
tació de Girona, a més de 34 organis-
mes públics d’àmbit local i comarcal de 
Catalunya (9 consells comarcals i 25 
ajuntaments). Creada l’any 2008, de-
senvolupa serveis socials de qualitat i 
de proximitat en el món local i ofereix 
solucions d’innovació, de planificació i 
de gestió d’equipaments i serveis als 
governs locals amb l’objectiu de dotar 
de més qualitat de vida les persones.

Una de les primeres feines ha sigut 
planificar entrevistes amb el personal 
del centre i les famílies dels residents.

A partir d’aquest mes de juliol la Sra. 

Esther  Padrés, agafarà el rol de la di-
recció del centre i la Sra. Elisenda Ser-
ra gestionarà tot el traspàs.

RESOLUCIÓ DEL  PUOSC
De les 3 subvencions demanades al 
PUOSC (Pla Únic d’Obres i Serveis de 
Catalunya) per a inversions, amb l’ob-
jectiu de cooperar en el finançament de 
les obres i serveis de competència mu-
nicipal en el període 2020-2024, l’Ajun-
tament de Cassà sols ha aconseguit la 
valoració màxima, 250.000€, pel pro-
jecte d’endegament de la riera del Cas-
tell, pel seu pas pel polígon industrial. 
Les altres dues no s’han valorat ja que 
aquesta ha tret el màxim que permetia 
la convocatòria.

Les 3 propostes que va presentar 
l’Ajuntament eren: 1.- el projecte “Ur-
banització dels carrers de la Indústria 
i de la Bisbal”, amb un pressupost de 
despeses de 583.365,91€; 2.- el pro-
jecte “Endegament de la riera Seca en-
tre el carrer de la Via i el carrer Pla 
de l’Estany”, amb un pressupost de des-
peses de 584.810,86€; i, el projecte 
“Reforma del segon pis de can Trinxe-
ria”, amb un pressupost de despeses 
de 309.452,93€.

SUMAR inicia la nova gestió i ja hi 
ha nova directora a la Residencia

AGRAÏMENT A COL·LABORADORS
Des de l’Àrea de Cultura volem agrair a 
totes les persones que van participar i 
col·laborar en la Festa Major confinada. 
Ens hauria agradat que la Festa hagués 
pogut ser normal, en viu i en directe, 
però almenys les noves tecnologies 
ens van permetre tenir un record per 
aquests dies tant especials per a tots 
els cassanencs. Sabem que no tothom 
va poder participar-hi, esperem poder 
reunir-nos de nou aviat i que tothom hi 
tingui el seu lloc. 

CAN TRINXERIA, ESPAI ESTI-
UENC DE PROMOCIÓ CULTURAL
Un cop finalitzat l’estat d’alarma hem 
reemprès la programació cultural amb 
les limitacions pròpies dels temps que 
ens ha tocat viure. Molts actes canvien 
d’emplaçament, per motius de segure-
tat evidents i can Trinxeria serà un dels 
espais centrals donada la flexibilitat i ca-
pacitat d’adaptació de l’espai que ens 
permet un estalvi evident de costos en 
els muntatges i ens permet mantenir 
els estàndards de seguretat requerits 
en la nova normalitat. 

Així Les Nits de La Coma han pas-
sat a celebrar-se a Can Trinxeria que 
es converteix en l’escenari per gaudir 
dels especacles de cafè teatre i que en 
el moment de la publicació d’aquesta 
revista ja han celebrat els tres espec-
tacles que quedaven pendents de la 
temporada amb una afluència de públic 
notable. 

De la mateixa manera, el Cinema al 
Carrer, organitzat pel Ciceclub Vuitimig 
combina l’espai del pati de Can Trinxeria 
amb el Parc de l’Estació i ens oferirà les 
ja típiques sessions de cinema a la fres-
ca sense les quals a tots ens semlaria 
que és menys estiu. 

Tambe hihaurà hagut una nova edició 
del Solfejant, que sobreviu a la pandè-
mia i s’encetà el 16 de juliol amb Rita 
Payés i Joan Fort Quartet, el 23, Ra-
quel Lúa, el 30 la Paula Grande i la 
Vic Moliner. Les Fourchettes, que van 
ser participants del programa “La voz” 
actuaran el 6 d’agost i tancarà el cicle 
la Meritxell Nedderman el 18 d’agost. 
Les entrades només es poden adquirir 
de forma anticipada a través de la Sala 
Galà per vuit euros i a la web www.cas-

sacultura.cat per 9,10€ (8€ per en-
trada més 1,10€ de gestió). Cal tenir 
en compte que l’aforament està limitat 
i que totes les localitat seran individu-
als per garantir la seguretat de tots els 
assistents, per tant s’aconsella adquirir 
les entrades amb antel·lació per poder 
disposar de localitat. 

Completen les nits d’estiu els Dilluns 
de Contes a les 18.30h, al pati de Can 
Trinxeria, on s’explicaran contes per a 
diferentes edats. 

I per últim, els divendres hem tingut 
un nou format, Balcons Sonats, els 
dies16, 24 i 30 de juliol. I és que el 
balcó de Can Trinxeria s’ha convertit  en 
un DJ set on DJ Degree i DJ Raber 
punxaran des de les 22.00h fins a les 
00.00h diferents estils de música cada 
nit que s’han pogut gaudir des de les 
terrasses de la Plaça de la Coma

Per tant, la cultura que tant ens ha 
acompanyat al llarg d’aquesta pandè-
mia, recupera poc a poc, la presència 
que es mereix en aquest municipi. Es-
perem que ens sigui possible poder-
vos-la tornar a oferir amb tota la seva 
esplendor ben aviat.

Cultura
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ÚS OBLIGATORI DE LES 
MASCARETES
A partir del 9 de juliol les per-
sones de més de 6 anys estan 
obligades a l’ús de la masca-
reta en la via pública, espais a 
l’aire lliure i en qualsevol espai 
tancat d’ús públic i que es trobi 
obert al públic, amb indepen-
dència del manteniment de la 
distància física de seguretat. 

La mesura es pren per evi-
tar el contagi i la propagació 
de la COVID-19. La detecció de 
diversos brots i l’increment de 
nous casos obliga a reforçar 
les condicions d’ús de les mesures de 
protecció i, específicament, l’ús de la 
mascareta.

Com s’han d’utilitzar les mascare-
tes?

Abans de posar-se-la, cal:
• Rentar-se les mans amb aigua i 

sabó o amb una solució hidroalcohò-
lica.

• Col·locar-la de manera que cobrei-

xi bé la boca i el nas, sense espais 
entre la cara i la mascareta, només 
el suficient per poder respirar.

Un cop posada:
• No s’ha de tocar.
• Si es toca, cal rentar-se bé les 

mans.
A l’hora de treure-se-la, cal:
• Fer-ho des de la part del darrere 

o les cintes que la subjecten, sense 
tocar la part que pugui estar conta-

minada.
• Llençar-la en una bossa 

tancada, si és d’un sol ús.
• Netejar la zona d’ajusta-

ment amb la cara, si és una 
mascareta autofiltrant.

• Rentar-la a 60 oC si és 
una mascareta casolana.

• Rentar-se les mans abans 
amb aigua i sabó o amb una 
solució hidroalcohòlica.

És necessari canviar-se la 
mascareta tan aviat com es-
tigui humida. L’escut facial o 
màscara protectora facial es 
pot reutilitzar amb rentat in-

tensiu diari amb aigua i sabó.  
Quant als que són de cartró amb un 

visor de plàstic, cal llençar cada dia 
la part de cartró, però el visor es pot 
reutilitzar després de netejar-lo. 

Perquè sigui efectiu, cal que s’ajusti 
correctament a la cara, dur-lo posat 
tot el dia, excepte per menjar i beure, 
i rentar-se bé les mans cada cop que 
es treu.

Policia - seguretat

REUNIÓ DE SEGURETAT I VISITA DE TREBALL A LA 
SUBDELEGACIÓ DEL GOVERN A GIRONA
El passat 13 de juliol es va fer una nova reuió de segure-
tat per tractar la campanya que s’ha preparat en previsió 
de possibles incendis forestals aquest estiu. En aquesta 
reunió (foto esquerre) hi van assitir a més de l’alcalde, 
Robert Mundet; el regidor de Governació, Marià Montsu-
nyer; Miquel Àngel el cap dels bombres de Cassà; Xavier 
Domenech, inspector en cap de ABP del Gironès i Pla de 
l’Estany; i Miquel Àngel Orta, cap de l’Àrea Bàsica del Giro-
nès Direcció General dels Agents Rurals.

Per altra banda, a principis de juliol, una delegació de 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva ha visitat la Subdelegació 
del Govern a Girona, on han estat rebuts pel subdelegat, el 
Sr. Albert Bramón. En el transcurs de la reunió de treball 
s’han abordat diferents temes relacionats amb la segure-
tat que afecten a la nostra població.

A la reunió (foto de la dreta) hi han assistit, a part del 
subdelegat, el cap del gabinet de la subdelegació, Òscar 
Aparicio; el regidor de Governació, Marià Montsunyer; el 
cap de Policia Alfons Serrano i l’assessor de govern Alfons 
Martínez.A més dels diversos aspectes de seguretat ciuta-
dana, a la reunió s’han tractat assumptes de coordinació 

dels cossos policials; protecció civil; incendis; prevenció 
d’activitats il·lícites i del delicte. També s’han establert mè-
todes de col·laboració per futures actuacions.

VOLUNTAT DE COL·LABORAR ENTRE POLICIES 
DE CASSÀ, CALDES I LLAGOSTERA

El conveni de col·laboració per compartir recursos entre 
les Policies Locals de Caldes de Malavella, Cassà de la 
Selva i Llagostera ja ha superat pràcticament tots els trà-
mits jurídics i administratius i, si bé encara falta l’aprovació 
per part de la Junta de Seguretat. La Junta de Seguretat, 
òrgan paritari entre Generalitat i Estat –encapçalada pel 
president del Govern català–s’encarrega de coordinar l’ac-
tivitat dels cossos policíacs de l’Estat i de Catalunya.

Tot i estar a l’espera de la resolució de la Junta de Se-
guretat, els tres municipis ja han unit esforços per tal 
d’optimitzar els recursos per poder cursos de formació 
als agents. Els pròxims 22 i 29 de juliol els agents de Cal-
des, Llagostera i Cassà rebran junts les mateixes jornades 
formatives (amb les mesures de prevenció de contagi de 
covid-19) per tal d’aprofitar espais i docents. Caldes de 
Malavella disposa de 14 agents (un més que el 2019), a 
Llagostera són 17 i a Cassà de la Selva, 19.
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Aquest mes de juliol s’han acabat els 
treballs de condicionament de l’ampli-
ació de les voreres, la compactació 
del terra i la nova senyalització de 
trànsit preveient l’ús d’aquest espai 
com a aparcament públic.

Recordem que aquest aparcament 
s’ha aconseguit a partir del conveni 
amb els propietaris, hi ha una capa-
citat per a 60 vehicles i que té una 
durada de 3 anys a partir de la seva 
posada en marxa. 

L’entrada en funcionament d’aquest 
espai com aparcament, implicarà un 
canvi de direcció d’alguns carrers i la 
supressió dels aparcaments de vehi-
cles al c / Hospital, entre el c Raval 
i Rambla Onze de Setembre, on s’hi 
preveu en breu implantar un camí es-
colar segur per tal d’accedir a l’escola 
i a la zona esportiva.

NETEJA DE DESAIGÜES
Durant tot aquest mes de juliol s’està 
fent una campanya de neteja d’embor-
nals a tot el poble, per part de l’em-
presa de neteja, que ajudarà a que 
l’aigua no es vegi frenada i s’acomuli a 
la via pública.

També s’ha fet la neteja de sorra 
i fang d’aguns carrers amb pendent 
que s’havia acumulat en l’últim perío-
de de pluges

ESCULLERA A LA RIERA DEL 
CASTELL
Degut als efectes el temporal Glòria 

L’obertura del nou aparcament comportarà canvis de direcció en alguns carrers (foto esquerra). S’ha 
ampliat la vorera per donar més seguretat als vianants (foto dreta)

Urbanisme - Via Pública – Veïnats

Es posa en marxa el nou aparcament de 
can Molinas

de finals de mes de gener l’aigua va 
erosionar el marge esquerra de la rie-
ra del Castell, passat el rentador de la 
gasolinera de la carretera provincial. 
L’actuació que s’hi farà és la instal-
lació d’una escullera que eviti que la 
força de l’aigua provoqui més esfon-
drament del marge i asseguri que no 
cedeixi el ferm de l’asfaltat.

CONTRACTACIO DE LA CALDERA 
DE BIOMASSA PER LA RESIDEN-
CIA I L’ESCOLA PUIG D’ARQUES
En la Junta de Govern del passat 15 
de juny es va aprovar l’adjudicació del 
contracte mixt de subministrament, 
obra i serveis per a la contractació 
d’una caldera de biomassa i micro-xar-
xa a la Residència Geriàtrica Sant Jo-
sep i al CEIP Puig d’Arques cofinançat 

amb recursos de la Unió Europea FE-
DER de creixement sostenible 2014-
2020. L’obra es va asjudicar a l’em-
presa VISIO SOLAR SL, per un import 
de 373.067,97 euros IVA inclòs. 

PINTATS ELS PASSOS DE 
VIANANTS DEL C/ MARINA
Aquest mes de juliol s’ha procedit a la 
pintura dels passos de vianants del c/ 
Marina i encreuaments que estaven 
en molt mal estat des de l’any 2016 
quan es va fer l’obra.

En tres ocasions s’ha requerit a l’em-
presa l’obligatorietat d’arranjar la pin-
tura que es va fer per marcar els pas-
sos de vianants ja que era defectuosa.

El contractista, finalment, ha reco-
negut l’existència de defectes durant 
l’execució de les obres objecte del 

NOUS POUS A LA XARXA DE CLAVEGUERAM
Durant els primers dies de juliol s’han fet les obres de 
millora del desaigua al c/ Puig Aldric. Després de les plu-
ges fortes del gener i les que s’han anat repetint al llarg 
d’aquest primer semestre de l’any, s’ha pogut fer finalment 
l’actuació per solventar un problema d’acomulació d’aigua 
entre els C/ Agudes i el C/ Puig Aldric. L’obra ha consistit 

en fer un nou pou de registre, de més de 6 metres de fon-
dària  i la neteja de la conducció que estava tapada.

Degut als continus problemes d’acomulació d’aigua a la 
zona del parc de l’Estació es va considerar necessari fer un 
nou pou. Aquest està situat al costat de la via verda i per-
metrà ajudar a desaiguar tota aquesta zona que acomula 
molta aigua provinent del centre del poble.
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NOU ENLLUMENAT ALS CAR-
RERS CONILL I EMPORDÀ
Aquest mes de juliol s’ha fet la repo-
sició de les llumeneres dels diferents 
fanals que hi ha al carrer del Conill i 
de l’Empordà.

La millora de les instal·lacions con-
sistirà en el subministrament i instal-
lació complerta de 19 llumeneres led 
38W. Inclou renovació de cable mon-
tant de 3x2,5 mm2 i la caixa de con-
nexió. Amb aquesta inversió es preveu 
millorar la il·luminació de tota aquesta 
zona del poble i millorar el consum de 
l’energia en l’enllumenat públic.

Es canviaran les llumeneres actuals 
per unes amb led. Com es veiu a la 
foto de la dreta, en algunes s’han tro-
bat nius i tota la instal·lació cremada.

contracte i ha procedit a efectuar les 
obres necessàries per evitar el despre-
niment de la pintura termoplàstica apli-
cada als passos de vianants, alguns 
d’ells en pintura sobre asfalt i altres en 
la pintura sobre adoquins de formigó.

NOU PAVIMENT AL COL·LEGI 
PUIG D’ARQUES
Aquest mes de juliol s’ha fet l’adjudica-
ció de l’obra pel paviment de la pista 
de formigó del col·legi Puig d’Arques. 
L’obra consistirà en fresar l’asfalt exis-
tent i formigonar un espai de 40x20 
m2 amb acabat fi. El pressupost, que 
puja a 20.328€, anirà a càrrec de 
dues partides d’inversió: la de pres-
supostos participatius i la d’inversions 
reposició de CEIPS. Aquestes obres 
es faran el mes d’agost ja que durant 
tot el juliol hi ha casals en el centre.

OBERTURA DE LES PISCINES I 
INSTAL·LACIONS ESPORTIVES
A partir del dia 15 de juny es va obrir 
la piscina coberta i el gimnàs amb to-
tes les mesures de seguretat i higiene 
necessàries i amb control de l’afora-
ment limitat. Abans d’obrir la piscina 
coberta i el gimnàs, els monitors i re-
cepcionistes es van posar en contacte 
amb  els  usuaris de la piscina infor-
mant personalment de com s’hauria 
de fer per reservar les classes on 
line, de la mateixa manera que es va 
informar de  l’us de la piscina coberta 
aquest estiu a més de quin material 
han de portar de casa, que han de 
venir amb mascareta obligatòriament 
i dur-la posada a les zones de pas/co-
munes, mentre es fa l’activitat física 
no, i dues tovalloles una per la suor i 
l’altre per netejar els aparells que pu-
guin haver utilitzat. 

També s’ensenyava a la mateixa pis-
cina de com era el funcionament on 
Line, per aquelles persones que no 
ho sabien fer i preferien veure com 
es feia des d’un ordenador, i si tenien 
dubtes ho preguntaven al moment. 

S’han instal·lat mampares sepa-
radores entre maquines de correr i 
bicicletes, han preparat audios on 
informa de les normes d’higiene i se-
guretat i es va repetint tan a la ins-
tal: lació del gimnàs, com a la piscina 
descoberta i es va mostrant per les 
pantalles els dibuixos de les normes 
de seguretat. 

Tota aquesta informació també es 
va publicar a les xarxes socials i a la 
web de l’Ajuntament. 

També s’ha començat la campaña 
dels abonaments per a 4 persones 
per anar a la piscina descoberta, 
aquest any el preu serà el mateix tot 
l’estiu com si fos de promoció, és a 
dir abans es feia un preu més reduit 

si t’inscribies abans del juliol i a par-
tir del juliol era una mica más car, i 
aquest any el preu serà reduit t’inscri-
guis el mes que t’inscriguis, 90€ tot 
l’estiu, i aquest abonament és per 4 
persones de Cassà. 

La piscina descoberta s’ha obert el 
dia 29 de juny, torna a estar neta, ple-
na, amb motors en marxa, després 
d’haver ajornat la seva obertura degut 
als desperfectes de la tempesta que 
es va produir el dimecres 10 de juny. 

COMENCEN ELS CAMPUS ES-
PORTIUS
També han començat els campus 
d’estiu de futbol, bàsquet, patinaje, 
hokey i de bicicletes, amb totes les 
mesures de prevenció i higiene. Tam-
bé es farà el torneg de futbol 7, sota 
unes mesures de control, seguretat i 
higièniques per als jugadors i especta-
dors d’aquest torneig. 

Abans d’obrir les instal·lacions, hem 
aprofitat per fer millores de pintura i 
plafons informatius a la zona esportiva 
del PAV3, Foment i Futbol, en aquest 
darrer, a part de pintar les grades tam-
bé s’ha fet el muntatge d’unes noves 
porteries adquirides per l’ajuntament.

Des de l’Ajuntament agraim molt tot 
l’esforç que implica, dins d’aquesta si-
tuación d’excepcionalitat, a totes les 
entitats que fan possible que anem re-
tornant a la nova normalitat, i ajudant 
als joves o socialitzar-se i gaudir de 
l’esport i de l’aire lliure, encara que 
sigui d’una manera especial.

ADQUISICIÓ D’UN JOC DE POR-
TERIES DE FUTBOL 11
Recentment, l’Ajuntament ha adquirit 
un joc de porteries de Futbol 11 per 
posar en el camp de futbol municipal. 
Aquestes porteries serviran per subs-
tituir les actuals, propietat de la UD 

Cassà, fabricades de forma artesanal 
fa uns anys i que no reunien les con-
dicions de seguretat per la pràctica 
d’aquest esport. El cost total ha estat 
de 5.877,55 €. 

De comú acord amb la UD Cassà, i 
per tal d’evitar possibles incidents, es 
va acordar substituir aquestes porte-
ries per unes de mòbils de la prestigi-
osa marca anglesa HARROD, que va 
ser l’empresa que va subministrar les 
porteries en els passats Jocs Olím-
pics de Londres. 

Aquestes porteries porten 4 rodes 
incorporades que amb un senzill acci-
onament permeten la seva mobilitat a 
qualsevol punt del camp, alhora que 
també porten un perfil interior a la 
base de darrera, amb un contrapès 
de 73 kg, que no es veu i que garan-
teix l’estabilitat de la porteria evitant 
incidents. 

Esports
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NOU IMPULS AL SIAD
Des de el SIAD (Servei informació i 
acompanyament a les dones) s’està 
treballant amb un nou programa per 
famílies de dones monoparentals, en el 
que es treballarà el possible problemes 
sorgits a conseqüència de la situació de 
confinament que han patit, així com tots 
els altres temes que les poden preocu-
par per tal d’augmentar autoconfiança, 
autoestima, empoderament.... Es tre-
ballarà primer en entrevistes personals 
i després on-line per anar consolidant el 
grup. Aquests grups de treball estaran 
acompanyats i dirigits per un psicòleg i 
una educadora social. 

TAULA D’HABITATGE
S’ha convocat la nova taula d’habitatge 
amb els següents objectius:  

- Potenciar coordinació entre tots els 
ens que treballen amb temes d’habitat-
ge

- Recollir tota la informació de la pro-
blemàtica d’habitatge al nostre poble

- Gestió de ocupacions irregulars 
- Acompanyament i ajuda a les per-

sones en situació regulada i legal del 
seu habitatge, però que aquest es tro-
ba en males condicions d’habitabilitat i 
que volen accedir a un amb més bones 
condicions.

- Convocar reunions amb les agen-
cies immobiliàries de Cassà per tal de 
donar a conèixer el nou servei.

UNIFICACIÓ DEL SERVEI DE BOR-
SA DE TREBALL
Fins ara el servei de la Borsa de Treball 
es portava a terme des de dos àmbits: 
el servei d’Intermediació Laboral, que 
es prestava des de Serveis Socials de 
l’Ajuntament i l’Espai Feina, que es ges-
tionava des de l’Àrea de Promoció Eco-
nòmica. Aquest fet provocava una dua-
litat en el servei i dificultava l’atenció a 
l’usuari que moltes vegades iniciava els 
tràmits a través de Serveis Socials per 
seguir amb la recerca de feina a l’Àrea 
de Promoció Econòmica. 

Amb la unificació d’aquests dos ser-
veis sota el paraigües de l’Espai Feina 
es pretén disposar d’un punt d’infor-
mació on centralitzar totes les accions 
vinculades amb la cerca de feina. 

D’aquesta manera, a partir del 
setembre l’Espai Feina de l’Àrea de 
Promoció Econòmica ampliarà el seu 
servei amb un dia més d’atenció al pú-
blic, passant dels dos a tres dies a la 
setmana. Esperem que amb aquesta 
nova distribució es pugui millorar l’efec-
tivitat de les mesures encaminades a 
la contractació d’aquells qui es troben 

en situació d’atur. 
FER FRONT A LES CONSEQÜÈN-
CIES DE LA COVID-19
La COVID-19 i l’Estat d’Alarma decre-
tat pel Govern Espanyol han comportat 
una clara merma en els ingressos dels 
comerços i les empreses del municipi. 
Per poder avaluar-ne l’impacte, des de 
l’Àrea de Promoció Econòmica es va 
publicar una enquesta, els resultats de 
la qual ens han permès treballar en les 
ajudes que es portaran a terme per 
minvar aquests efectes.

En el moment de redactar aquestes 
línies s’està treballant en la definició 
de les ajudes que aniran destinades 
als comerços i empreses que han pa-
tit les conseqüències més severes de 
la COVID-19. Aquestes ajudes s’estan 
determinant a través de reunions amb 
tots els grups polítics a fi de trobar so-
lucions que acullin el màxim consens 
possible. 

A l’espera de determinar-ne la for-
ma exacta amb la que es presentaran, 
s’està treballant per disposar d’una 
partida de més de 170.000€ amb la 
voluntat que aquestes ajudes puguin 

arribar al màxim nombre de comerços 
i empreses. 
REDACCIÓ D’UN NOU CONVENI 
DE COL·LABORACIÓ AMB UBC 
Amb la redacció d’aquest nou conveni 
es pretén reforçar les tasques que ha 
de portar a terme la Unió de Botiguers 
de Cassà en els àmbits de promoció 
de negoci i formació als propietaris i 
treballadors dels comerços de Cassà 
de la Selva. 

El conveni, que es firmarà en breu, 
neix amb la voluntat de ser un recurs 
a disposició dels comerços de Cassà, 
tant dels que formen part de la Unió 
de Botiguers com dels que no en són 
membres, ja que una de les contrapar-
tides és l’ampliació de l’oferta formativa 
i d’assessorament a comerços no as-
sociats. El conveni es dotarà, per part 
de l’Ajuntament, amb una subvenció 
de caràcter excepcional de 10.000€ 
(incrementa en 7.000€ la subvenció 
existent el 2019) procedents del pres-
supost no utilitzat en l’edició de la Fira 
del Tap d’enguany que a causa de la 
COVID-19 no s’ha pogut celebrar.

Promoció econòmica

SUPORT A LA CAMPANYA ELA
El passat dia 21 de juny amb motiu del Dia Mundial ELA vàrem il·luminar 
l’església del nostre poble de color verd. De la mateixa manera i aprofitant la 
sessió informativa en que hi participàvem tot els regidors electes vàrem pu-
blicar una fotografia amb el símbol “L” com a solidaritat amb tots el afectats 
d’aquesta greu malaltia.

Serveis Socials – Salut

- Facilitat als propietaris les gestions 
per tal de potser demanar la cèl·lula 
d’habitabilitat i eficiència energètica 
dels habitatges que podrien entrar en 
la borsa de lloguer.

Aquesta taula es reunirà cada dos 
mesos i  la formen: la regidora de Ser-
veis Socials, la tècnica de Ciutadania, 

la treballadora familiar, la tècnica d’habi-
tatge del Consell comarcal del Gironès, 
la tècnica habitatge de l’empresa Ser-
gi, l’iInspector de la Policia Municipal, 
la tècnica de Càritas i la presidenta de 
Càritas de Cassà.

El passat 18 de juliol es va fer una 
nova campanya de recollida de sang al 
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pavelló polivalent amb les mesures de prevenció e higiene 
segons normativa i igual que es va fer durant la pandèmia.

GESTIÓ DELS SERVEIS SOCIALS DES DEL CONSOR-
CI DE BENESTAR
Els professional dels serveis socials d’atenció social del seu 
municipi, des de l’activació de l’estat d’alarma per la gestió 
de la situació de crisi sanitària ocasionada pel COVID-19, han 
estat actius a partir d’organitzar la feina amb mitjans telemà-
tics i presencials.

Seguint les mesures del Departament i del govern, princi-
palment, l’atenció ha estat realitzada telmàticament i a partir 
dels equips de guàrdia ubicats al CBS, formats pels mateixos 
professionals, s’ha pogut donar resposta en qualsevol mo-
ment a situacions urgents les quals han requerit intervenció 
presencial. També s’han ampliat les línies d’atenció telefònica 
per tal de donar millor cobertura a la ciutadania.

En aquests moments, es continua realitzant entrevistes i 
atencions telèfonicament a la ciutadania i donant cita prèvia 
per atencions presencials i domiciliàries.

Dades principals:
A la seu de serveis socials de Consorci de Benestar Social 

Gironès-Salt s’han atès i gestionat durant aquests tres me-
sos 381 trucades de les diferents poblacions del Gironès.

Pel que fa a Cassà, s’han realitzat 5 noves altes de famílies 
i s’han atès 2 casos nous de violència de gènere. S’han rea-
litzat 1056 intervencions per fer el seguiment de les famílies, 
s’han repartit aliments a 182 famílies i s’han fet 19 reparti-
ments puntuals més d’aliments.

La majoria d’intervencions són per:
• Suport emocional i seguiment a les famílies, joves, per-

sones grans, persones soles per acompanyar-les en aquests 
moments.

• Detecció, valoració de necessitats bàsiques i de recursos 
per donar resposta a aquestes.

• Repartiment dels aliments i/o coordinació amb altres 
serveis per cobrir necessitats bàsiques conjuntament.

• Tramitació d’expedients urgents de renda garantida.
• Tramitació d’ajuts d’urgència.
• Orientar a la ciutadania de quines opcions o possibilitats 

té en tots els ajuts/prestacions existents i noves durant el 
COVID-19 de les altres administracions (SEPE, SOC, Gene-
ralitat).

• Donar suport a les persones usuàries del servei en trà-
mits en línia d’altres administracions.

• Coordinacions amb altres serveis de salut, àreas del 
Consell Comarcal del Gironès, entitats del tercer sector i del 
propi Ajuntament per continuar atenent els casos de (Salut, 
salut mental, centres escolar, habitatge, voluntariat, etc).

• Ajudar a les famílies en seguiment pels tràmits d’inscrip-
cions, beques menjador, casals, etc.

• Seguiment dels casos d’infància i joves, persones grans 
vulnerables, situacions de violencia.

S’han realitzat 19 ajuts econòmics que corresponen a 13 
unitats familiar per cobrir necessitats bàsiques i s’ha fet se-
guiment i valoració de les targetes menjador, gestió d’incidèn-
cies d’aquestes (per pèrdua, per no funcionar, per estar en 
altres municipis, etc).

Durant el mes de març hi ha hagut 17 Sad actius de de-
pendència i 10 socials, mentre que en el mes d’abril hi ha 
hagut 13 actius de dependència i 5 de socials. El mes de 
març hi ha hagut 8 baixes temporals de sad dependència i 8 
baixes temporals de sad social, mentre que en el mes d’abril 
hi ha hagut 3 baixes temporals de dependència i 3 de socials.

S’ha continuat amb el seguiment de 150 aparells actius 
teleassistència. 

A partir de la “nova normalitat”, del punts forts i dèbils que 
n’hem extret d’aquests moments tan insòlits, continuem tre-
ballant per i amb les persones i famílies del seu municipi per 
acompanyar-les en els seus processos de vida.

ARRIBEN 4 TONES D’ALIMENTS PER AJUDAR 
A CÀRITAS CASSÀ

El passat 29 de juny es van rebre, a través del “Pro-
grama d’ajuda alimentària per a les persones més 
desfavorides”, 4.000 quilos d’aliments bàsics que es 
distribuiran, de manera gratuïta, entre les persones 
més necessitades. A Cassà cada setmana més de 25 
famílies controlades per Serveis Socials reben ajuda ali-
mentària a través de Càritas.

S’enten per persones més desfavorides els individus, 
les famílies, les llars o els grups que es trobin en situa-
ció de pobresa econòmica, així com les persones sense 
llar i altres persones en situació d’especial vulnerabilitat 
social.

Aquests aliments venen d’un programa que distribueix 
aliments a les persones més desfavorides, cofinançat 
pel Fons d’Ajuda Europea als més Desfavorits (FEAD).

Joventut
ACTE SOLIDARI AMB EL 
DIA INTERNACIONAL 
LGTBIQ
L’Ajuntament de Cassà vol 
mostrar la ferma adhesió a 
la lluita pels drets i les lliber-
tats així com el compromís 
en el desenvolupament i re-
coneixement de les perso-
nes LGTBIQ i la lluita contra 
les discriminacions.

Volem  que aquest sigui un 
dels nous pilars en l’avenç 
social i la construcció nacional, on tothom ha de ser 
lliure d’estimar qui vulgui i com vulgui.  Per tot això, ens 
adherim a la campanya que ha organitzat la Xarxa SAI de 
Catalunya on conjuntament amb el SIAD-SAI Gironès-Salt 
pintant un pas de vianants amb la bandera arc de Sant 
Martí per tal de fer visible la diversitat afectivo-sexual, 
reivindicar els drets i garantir la igualtat i el respecte de 
tota la ciutadania.

En el Dia de l’Orgull Lesbià, Gai, Transexual, Bisexual i 
Intersexual es commemoren els fets del 28 de juny de 
1969, data en què es van iniciar els aldarulls de Sto-
newall, Nova York (EUA), i que es considera que marquen 
l’inici de l’alliberament homosexual, quan la població LGB-
TI va sortir al carrer de forma pacífica per visibilitzar-se 
i demanar la plena igualtat jurídica i social i lluitar contra 
la discriminació i els abusos patits, i del que enguany es 
commemoren els 50 anys.

Malgrat que la legislació en l’àmbit internacional ha 
avançat en el reconeixement de drets, encara hi ha es-
tats del món que prohibeixen, persegueixen i penalitzen 
les persones del col·lectiu LGBTI.
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En aquest disseny s’ha prioritzat la 
funcionalitat, l’accés a les notícies de 
qualsevol de les àrees i la correcte vi-
sualització a través de diferents dispo-
sitius actuals, com els telèfon mòbils, 
tauletes i ordinadors.

En el web s’hi pot trobar tota la in-
formació referent al municipi, s’han 
actualitzat les informacions de les 
diferents àrees de l’ajuntament i se 
segueix apostant per la transparèn-
cia i l’atenció ciutadana, posant a 
disposició del ciutadà els formularis 
de contacte, les xarxes socials i un 
nou gràfic en el qual es pot saber les 
queixes rebudes del ciutadà i la seva 
resolució.

Algunes de les novetats que s’han 
incorporat són:

• Un slider amb els actes més des-
tacats del municipi, web turístic, de 
Cultura i informacions d’interès.

• Un apartat amb les últimes notici-
es publicades.

• També s’han posat diferents ac-
cessos directes a les àrees i apartats 
més cercats pels usuaris.

• I per últim s’hi poden trobar webs 
municipals d’altres àrees, com l’emis-
sora de radio, l’Arxiu Municipal, Sala 
Galà, Cassà Jove, etc.

Com ja és habitual, l’Ajuntament de 
Cassà té publicats tots els documents 
necessaris per complir amb la trans-
parència exigida a les administracions 
públiques. Malgrat que s’està treba-
llant des de fa temps en el seu dis-
seny, el canvi de servidors i algunes 
adreces internes que cerquen bases 
de dades i altres informacions, poden 
tenir algun error els propers dies fins 
que s’hagin propagat tots els canvis.

SEGELL EXCEL·LÈNCIA EN LA 
TRANSPARÈNCIA
La UAB (Universitat Autònoma de 
Barcelona) distingeix 122 administra-
cions públiques amb el Segell Infopar-
ticipa d’excel·lència en la Transparèn-
cia 

Un total de 113 ajuntaments, sis 
consells comarcals i tres diputacions 
de Catalunya han rebut el Segell Info-
participa, un guardó atorgat pel nou 
grup de recerca Comunicació Sonora, 
Estratègica i Transparència (ComSET) 
de la UAB com a reconeixement a la 
transparència informativa dels webs 
de les institucions.

A partir dels 48 indicadors esta-
blerts pel ComSET, basats en la Llei 
de Transparència del 2013, s’atorga 
el Segell Infoparticipa a les poblacions 

que obtenen més indicadors positius 
en funció de la seva població. 

Enguany s’atorga el Segell Infopar-
ticipa a 113 ajuntaments (quinze 
més que l’any passat), dels quals, 36 
han obtingut un 100% d’indicadors 
positius (el 2019, van ser-ne 32). 
D’aquests Cassà de la Selva torna a 
repetir amb un 100%. 

Aquest darrer informe s’ha elaborat 
amb dades recollides entre finals de 
desembre de 2019 i el proppassat 
10 de març. Suposa la setena onada 
d’anàlisis a que es sotmeten els webs 
dels ajuntaments de Catalunya. En el 
cas dels 41 consells comarcals i el 
Conselh Generau d’Aran, la d’enguany 
és la cinquena avaluació que es fa. 
I, pel que fa a les quatre diputacions 
catalanes, aquesta és la quarta ona-
da d’avaluacions. A partir d’aquestes 
dades, el Consell Certificador del Se-
gell Infoparticipa decideix atorgar les 
distincions.

En el cas dels ajuntaments, es trac-
ta de 48 indicadors que han estat 
modificats en aquesta setena onada 
d’avaluacions (l’any passat eren 52) 
per pujar el nivell d’exigència de cai-
re qualitatiu. I, pel que fa als consells 
comarcals i les diputacions, són 45 
indicadors adaptats a les seves com-
petències. A l’edició d’enguany, s’ha 
exigit més qualitat en la informació i 
en el nivell de transparència.

L’ADAPTACIÓ TECNOLÒGICA DE 
L’AJUNTAMENT AMB LA PAN-
DÈMIA
Des de les àrees de Comunicació i 
Cultura, i amb l’inici de la pandèmia 
es van adaptar per treballar a partir 
de les noves necessitats, oferint alter-
natives als actes presencials.

Des del començament de l’estat 
d’alarma i amb la prohibició de fer 
actes multitudinaris, es va creure 
necessari no paralitzar la cultura, i 
seguir oferint exposicions, presenta-
cions d’actes i entregues de premis, 
encara que fos de forma virtual. Per 
oferir aquest actes i permetre una in-
teracció amb els artistes guanyadors 
de premis i participants, l’Ajuntament 
ha adquirit tres nous sistemes.

El primer és una plataforma virtual 
d’exposicions. El primer tastet d’expo-
sició online va ser el Sant Jordi, amb 
tal èxit que diferents ajuntament s’han 
interessat en formar part d’aquesta 
plataforma. En aquells moments va 
estar l’única manera d’organitzar una 
exposició, però serà un bon comple-
ment de la feina per les exposicions 
que es fan en el municipi.

El segon és un software per a la 
realització tècnica d’activitats del te-
atre. Aquest programa, permet fer la 
realització de l’acte, combinant enre-
gistraments previs, videotrucades en 
directe i la possibilitat d’emetre per 
internet en alta definició tot el que es 
veu a la sala.

El tercer és un sistema propi d’stre-
aming de vídeo, que combinat amb 
l’anterior, permet emetre els actes 
en directe a través d’internet sense 
dependre de les limitacions tècniques 
d’algunes plataformes públiques.

Aquests sistemes ja s’han utilitzat 
per emetre la La Festa a Casa, amb 
el Cassà es vesteix de música, el Ball 
dels Gegants, el Berenar Electrònic 
amb els Dj’s locals, la gala de reparti-
ment de premis del concurs de Colors 
sobre l’Asfalt, l’entrega de premis del 
Correlletres, els Premis Literaris de 
Cassà i els premis del Confinacurts 
que es van realitzar conjuntament 
amb el Cineclub 8 ½.

L’streaming i el software del teatre, 
a petició del Consell Comarcal, també 
s’han utilitzat per emetre el Young Ta-
lent, concurs artístic per a joves del 
Gironès i que aquest any ha tingut la 
seva seu a Cassà de la Selva.

Aquestes activitats han tingut una 
gran acollida de públic. El dissab-
te de la festa major, es van superar 
els 1000 seguidors per dues hores 
d’emissió i la sessió dels dj’s, va arri-
bar a les 400 visites. La tecnologia, 
ha permès que diferents cassanencs 
i altres seguidors de les xarxes, po-
guessin gaudir d’aquestes activitats 
amb visualitzacions des de diferents 
llocs del món. 

Les properes setmanes haurem 
d’anar definint les maneres de treba-
llar i de donar respostes a una nova 
realitat. Això no vol dir que tot sigui 
virtual, sinó que la quantitat de públic 
participant estarà limitat, seguirem 
totes les mesures de seguretat i higi-
ene, però continuarem treballant per 
oferir i fer arribar les activitats a tot-
hom.

Comunicació

Nou web de l’Ajuntament
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S’ORGANITZEN 15 CASALS 
D’ESTIU
Des de les diferents àrees de l’Ajunta-
ment s’ha portat de manera conjunta 
l’organització dels casals municipals 
d’aquest estiu. Tots sabem que estem 
en un moment social complicat amb 
un seguit de normes i protocols que 
no posen gens fàcil les seves realitza-
cions, tant per l’increment dels cos-
tos a causa de l’ampliació del perso-
nal per les ràtios dels grups, com del 
material, neteja i espais. Malgrat això 
s’ha arribat a un total de 15 casals 
d’estiu (entre municipals, d’entitats i 
privats), gràcies al fet de tenir clar, ja 
des del principi, que aquestes activi-
tats són, aquest any més que mai, un 
deure social amb els infants i famílies 
del municipi.

L’oferta definitiva de tots aquests 
casals i altres tallers i activitats or-
ganitzades, es poden consultar a la 
pàgina web de l’ajuntament i a la de 
Sala Galà. 

Pel que fa al casal d’estiu que or-
ganitzava cada any l’AMPA de la Llar 
d’Infants hi ha hagut un problema afe-
git. En el document marc de la Ge-
neralitat de Catalunya on es fixen les 
línies de com s’han de desenvolupar 
les activitats de lleure aquest estiu, 
no s’inclou la franja de (0-3 anys). En-
tenent que també hem de donar una 
resposta i servei a les famílies amb 
infants d’aquestes edats, s’ha arribat 
a l’acord, amb les mestres i educado-
res de la llar d’infants de mantenir el 
servei de la llar fins al 7 d’agost, per 
les mateixes educadores, en horari de 
9 a 13h.

AQUEST ANY, UN CASAL DE RE-
FORÇ ESCOLAR
Les inscripcions al casal d’estiu de re-
foç escolar per aquest mes de juliol 
han arribat a un total de 100 infants 
(des de 1r de primària fins a 4t ESO). 
Tots ells derivats des dels mateixos 
centres educatius de Cassà, els quals 
també han facilitat el material amb els 
continguts que hauran treballar. Grà-
cies, doncs, als centres implicats pel 
seu suport i col·laboració.

Llibret de recursos pedagògics
S’ha repartit a tots els domicilis el 

llibret de les formacions municipals de 
cara al curs vinent. D’aquesta mane-
ra, volem facilitar, de nou, la informa-
ció i la difusió de tota la formació orga-
nitzada i impulsada per l’Ajuntament. 
Agraim una vegada més a totes les 
àrees i tècnics de l’Ajuntament que 
han participat en la seva elaboració. 

S’ha fet un pas més amb el catàleg 
de recursos pedagògics i se li ha do-
nat un format de guia digital. Aquest 
catàleg es va fer arribar als diferents 

Educació - Ensenyament

centres educatius el mes passat, per 
tal que el puguin tenir en compte a 
l’hora de programar les diferents acti-
vitats del curs vinent.

NOU CURS ESCOLAR
En relació al nou curs escolar, que co-
mençarà el 14 de setembre, serà el 
mateix Departament qui es posarà en 
contacte amb els ajuntaments per in-
dicar quants espais seran necessaris 
per a cada centre. Es manté el servei 
de menjador i el de transport escolar. 
També s’aposta, en la mesura que si-
gui possible, per les classes presen-
cials i els grups de convinència esta-
bles. Cada centre haurà de presentar 
el seu Pla d’Obertura al Departament 
abans del 23 de juliol.

El dimarts 14 de juliol es va fer una 
reunió dels directors dels centres de 
Cassà amb representants de l’Ajunta-
ment per valorar les necessitats més 
urgents. El dijous 16 de juliol es va 
fer la reunió del Consell Escolar Mu-
nicipal.

LA BIBLIOTECA EN LA FASE DE 
REPRESA
El dilluns 13 de juliol la Biblioteca va 
obrir l’accés a la col·lecció. Per ac-
cedir a la Biblioteca és obligatori l’ús 
de la mascareta ben posada (que tapi 
nas i boca) durant tota l’estada, el 

rentat de mans amb gel hidroalcohòlic 
i mantenir la distància de seguretat.

Els documents consultats a la Bibli-
oteca s’hauran de retornar al carro 
o deixar sobre les taules per tal que 
puguin passar una quarantena de 48 
hores. Es continua recomanant de-
manar de manera telemàtica (telèfon, 
mail) les comandes per tal de tenir-ho 
preparat.

Per tal d’animar l’estiu, la Biblioteca 
ha preparat un recull de 22 bibliorep-
tes per a nens a partir de 9 anys per 
resoldre abans del 10 de setembre. 
Els que resolguin els 22 reptes entra-
ran en un sorteig i podran guanyar un 
fantàstic premi!

A partir del mes de juliol s’han re-
près els clubs de lectura i s’ofereix el 
cicle Dilluns de contes, històries per a 
tota la família els dilluns de juliol a les 
6 al pati de Can Trinxeria. L’aforament 
és limitat i cal inscripció prèvia.

AGRAÏMENT A L’ESCOLA D’ART I 
DE MÚSICA
Manifestem l’agraiment a l’Escola 
d’Art i als alumnes de l’Escola de Mú-
sica Municipal Pere Mercader per la 
seva participació en la celebració dels 
premis virtuals dels Colors sobre l’As-
falt i del 2n concurs d’engalanament 
de balcons que va tenir lloc el passat 
dia 13 de juny.

IMPERMEABILITZACIÓ DE LA TEULADA DE L’ALDRIC
A  partir del dia 20 de juliol, han començat les obres de condicionament de 
coberta i dels baixants de la façana de l’edifici principal. Les obres consistei-
xen en la retirada de graves, per posar la nova tela impermeable (550m2) a 
la meitat de la teulada que no n’hi havia; es treuran les bases de les plaques 
d’aigua calenta que donaven problemes; i es canviaran les embocadures dels 
baixants de la cara nord. Les obres tenen una previsió d’execució entre 3 i 4 
setmanes.
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Aquest any, malgrat les circumstànci-
es, hem aconseguit engegar una nova 
edició dels Matins d’art que, enguany, 
ja celebren la seva 12a edició. Qui ho 
havia de dir que tindrien una vida tan 
llarga! Des d’aquells inicis amb en Car-
les Torrent a ara, han canviat moltes 
coses, però l’essència segueix sent la 
mateixa i esperem que ho sigui per 
molts anys més. 

La situació d’emergència que vivim 
ens ha obligat a reforçar l’equip, adap-
tar les activitats als protocols establerts 
per la COVID19 i, a seguir totes les me-
sures de seguretat i prevenció establer-
tes per tal d’oferir la màxima seguretat 
i control a tots els participants. Malgrat 
els canvis que això ha implicat en el fun-
cionament habitual dels Matins d’art, 
no ens ha privat de poder fer volar la 
imaginació i omplir les aules i els tallers 
d’art i creativitat.

En aquesta edició de Matins d’art 

hem treballat a partir dels exploradors 
i la tradició oral per tal d’embarcar-nos 
en una volta al món on, els infants han 
anat descobrint una cultura diferent 
cada setmana i el fet artístic que l’envol-
ta. Això ens ha permès descobrir tèc-
niques, tradicions, cançons, danses i 
artistes d’arreu i de diverses disciplines 
que han enriquit el nostre coneixement 
artístic i espiritual. 

Per aquells infants que us heu que-
dat amb ganes de Matins d’art, us re-
cordem que al setembre hi tornarem 
del 31 d’agost al 10 de setembre. Si 
en teniu ganes, encara sou a temps 
d’apuntar-vos-hi!Per a més informació, 
podeu contactar amb art@salagala.cat 
o trucar a la Sala Galà al 972 462820.

Us deixem un recull fotogràfic de tot 
el que hem après durant aquest mes.

Mariona Puigbaldoyra / Coordinadora 
de l’escola d’art Josep Lloveras

Escola Municipal d’Art Josep Lloveras

Matins d’Art 2020
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Aquest mes de juliol l’àrea de Joventut 
ha estat molt entretinguda. Com bé 
sabeu, estem immersos en un estiu 
diferent, marcats per la situació de 
pandèmia de covid.19. El virus, ens 
afecta de forma transversal a l’orga-
nització de les activitats d’estiu, i més 
concretament al desenvolupament del 
Casal Jove. En aquesta edició, com 
podu veure en le simatges, , monitors 

i participants ens estem descobrint 
en una nova i estranya realitat. Símp-
tomes, neteja, desinfecció i grups de 
convivència són paraules amb les que 
ens estem familiaritzant dia a dia. Tot i 
això, malgrat les circumstàncies, des 
de l’àrea de joventut estem molt satis-
fets de la feina feta. El Casal Jove està 
funcionant amb la màxima seguretat i 
normalitat possible, i això ens omple 

de satisfacció. Tot i que és difícil, el 
lleure torna a passejar pels espais de 
l’Escorxador.

Aprofitem el ressò de la revista 
per fer extensiva la nostra admiració 
per la feina feta en el món del lleure 
aquest estiu, tot desitjant que la si-
tuació sigui plàcida per a tots, i que 
seguim gaudint d’aquest estiu tan pe-
culiar. 

Àrea de Joventut

Malgrat tot, el Casal Jove!

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www.tottan.com
c.e.: info@tottan.com
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Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

Des de dilluns 13 de juliol la Biblioteca obre l’accés a la 
sala i a la col·lecció. 

Per accedir a la Biblioteca és obligatori l’ús de la masca-
reta ben posada (que tapi nas i boca) durant tota l’estada, 
el rentat de mans amb gel hidroalcohòlic i mantenir la dis-
tància de seguretat. Cal respectar l’aforament i seguir les 
indicacions del personal.

Els documents consultats a la Biblioteca s’hauran de re-
tornar al carro o deixar sobre les taules per tal que puguin 
passar una quarantena de 48 hores.

Es continua recomanant demanar de manera telemàtica 
(telèfon, mail) les comandes per tal de tenir-ho preparat.

El Préstec Interbibliotecari es va reprende a finals de juny 
i ja es poden demanar documents d’altres biblioteques. 
Aquests documents també han de passar la quarantena 
establerta.

Pel que fa a les activitats hem tornat a fer trobades del 
club de lectura que condueix l’Assum Guardiola. El passat 
6 de juliol van retrobar-se a la biblioteca després de molts 
mesos. Quina il·lusió poder tornar a veure’ns les cares i 
compartir lectures. En aquesta ocasió van comentar Per-
sèpolis de Marjane Satrapi.

TORNEN LES HORES DEL CONTE
També hem recuperat les hores del conte, cada dilluns de 
juliol al Pati de Can Trinxeria, a les 18h de la tarda Alquímia 
Musical, Carmina Rabassedas, Joan Boher i La Minúscula 
ens acompanyat i infants i famílies han gaudit de valent 
de totes les històries, cançons i moixaines! Estem molt 
contentes de la bona rebuda que han tingut. Per seguretat 
s’han seguit tots els protocols de prevenció de la COVID-19 
per dur a terme totes les activitats.

BIBLIOREPTES
I per tal d’animar l’estiu, la Biblioteca ha preparat un 
recull de 22 biblioreptes per a nens a partir de 9 anys 
per resoldre. Us podeu descarregar el llibret del Biblio-
estiu 2020 aquí (https://bibgirona.cat/assets/docu-

Biblioteca Municipal de Cassà de la Selva

Estem en fase de represa

ments/000/395/388/Llibret_Biblioestiu2020.pdf) o el 
podeu anar a buscar a la Biblioteca.

Es pot fer arribar el llibret amb les respostes a la Biblio-
teca o enviar-lo per correu a biblioteca@salagala.cat abans 
del 10 de setembre. Els que resolguin els 22 reptes entra-
ran en un sorteig i podran guanyar un fantàstic premi!

Recomanacions:
PER A ADULTS
L’últim amor de Baba Dúnia d’Alina Bronsky
“Baba Dúnia viu en un poblet de l’anomenada 
zona d’exclusió de Txernòbil, un poblet que ja 
no hauria d’existir”

Alina Bronsky ens acosta a una realitat 
poc coneguda, la de la vida en una zona pro-
hibida. La vida d’unes poques persones, la 
majoria dones grans, que han tornat a casa seva tot i les 
dificultats i l’amenaça de la radiació. Res no és senzill a 
Txernobo, però allà la Baba Dúnia és feliç, una àvia octo-
genària, que troba la calma i l’espai que necessita. La na-
tura s’obre pas amb sorprenent exuberància, els animals 
conviuen amb les persones i els pocs veïns que hi habiten 
intenten conviure amb harmonia. Un dia, un estrany arriba 
al poble i  un seguit de circumstàncies fa trontollar la paci-
fica vida de la comunitat. 

Aquesta és una novel·la conmovedora, amb un llenguat-
ge enginyós i poètic. Els seus personatges propers i  rics 
en matisos aconsegueixen interpelar al lector. Un home-
natge a la vellesa, a la natura i a la vida. Una breu novel·la 
de ritme pausat que aconsegueix fer-nos reflexionar i emo-
cionar a parts iguals. 

PER A JOVES
Moxie. La revolució de les noies de Jen-

nifer Mathieu.
Vivian Carter és una adolescent que treu 

molt bones notes, es tímida, introvertida i 
mai mai es fica en problemes. Però un dia 
comença a prendre consciència de les desi-
gualtats entre nois i noies al seu institut i de 
com ni la direcció de l’escola ni els profes-
sors fan res al respecte. Està farta.

Farta de comentaris sexistes, de l’assetjament als pas-
sadissos, dels privilegis dels nois de l’equip de futbol ame-
ricà i de complir normes absurdes que només els hi impo-
sen a elles.

Inspirada en l’adolescència rebel de la seva mare i en els 
moviments feministes dels anys 90, iniciarà el moviment 
Moxie publicant una sèrie de fanzins anònims.

Mica en mica veurem com entre totes aconseguiran fer 
una autèntica revolució! I és que les noies Moxie, són guer-
reres!”

Una lectura senzilla i lleugera que arriba a tots els pú-
blics. De temàtica feminista però que no oblida l’amistat i 
l’amor, el creixement personal dels seus personatges i la 
crítica social.

Molt recomanable, per a noies i també per a nois.

52    Llumiguia · núm. 809 · juliol 2020 



Notícies De tot arreu

Tot i el sotrac que ha representat el 
Covid-19 per al sector musical, el Mu-
sicant... de Campllong arriba amb les 
últimes nits d’estiu en una nova edició 
amb cinc concerts que abracen des 
de la música medieval a la contempo-
rània. Cinc actuacions seguint la ma-
teixa filosofia d’origen: el conreu de 
música de la terra, amb varietat d’es-
tils i amb segell de primera qualitat. 

El dimarts 25 d’agost, a la Plaça 
Catalunya tindrem l’Ensemble Locus 
Desperatus 

Interpretaran música de les cape-
lles reials catalanes dels segles XIV i 
XV de Joan I i Martí l’Humà. Peces 
religioses a vàries veus amb sota la 
influència musical de la cort d’Avinyó, 
d’on provenien molts ministrers i xan-
tres que col·laboraven amb músics 
de casa nostra com Esteve de Sort, 
el primer compositor català conegut 
de música polifònica. El dimecres, 26 
d’agost a la plaça Catalunya el cantau-
tor Jonatan Penalba amb la proposta 
titulada De soca-arrel

Aquest cantautor de L’Alcúdia, a la 

Ribera Alta amb el seu timbre, afina-
ció i fraseig remetrà a un món antic a 
les portes de l’extinció i un imaginari 

adormit que veu de l’antic repertori 
oral valencià. Un recull musical que in-
corpora cançons populars de la seva 
terra amb peces d’artistes més con-
temporanis com Al Tall o Obrint Pas. 
El dijous, 27 a l’esplanada del local 
social tindrem l’actuació de Miquel 
Abras i el Cor Geriona

                    

 

  
Dues propostes diferents dins un 

mateix concert però amb una matei-
xa premissa: sensibilitat musical. La 
que impregna l’obra de Miquel Abras 
presentant un recull de Punt de par-
tida i Punt de no retorn, els seus dos 
últims treballs en CD. A més, les dues 
formacions conjuntes ens oferiran pe-
ces del cantant de La Bisbal musica-
des especialment. El divendres 28 a 
l’esplanada del local social actuarà la 
Black Music Big Band

Aquesta vegada ens presenten en 
exclusiva un monogràfic dedicat a 
Aretha Franklin, la reina del soul, amb 
les cançons adaptades al català es-
pecialment per a la formació. Tenca-
rem el cicle el dissabte 29 d’agost a 
la plaça Catalunya amb el concert de 
Pep Sala.

Amb aquest directe el músic comp-
ta amb la col·laboració de Joan Anto-
nell a la guitarra i veu  per interpretar 
els temes clàssics de Sau i la Banda 
del Bar, així com peces de la seva tra-
jectòria en solitari.  Un concert per a 
gaudir de ben a prop d’un dels crea-
dors de cançons més recordades del 

pop català. 
La venda d’entrades i 

informació la trobareu a 
www.musicantcampllong.
cat

Ara més que mai, una 
aposta per la cultura mu-
sical del país!  Us hi es-
perem!

Musicant... 2020

Malgrat la Covid, Campllong 
ens porta el Musicant...
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Cassà al dia Meteorològiques / Policia Local

Meteorològiques

JUNY 2020

Temperatures:
Mitjana del mes: 18,69 C  La mitjana 
de juny de Cassà és de 20,4º (- 1,31º)
Màxima absoluta: 31,8ºC dia 28 a la 
1 i 11 minuts del migdia.
Mínima absoluta: 7,7 ºC el dia 9 a ¼ i 
1 minut de les 7 del matí.
Mitjana de les màximes: 24,98 ºC 
Mitjana de les mínimes:   12,86 ºC

Pluges:
Pluja total: 133 litres. La mitjana de 

juny és de 43,72
Disset dies amb precipitació:
Dia   1  9,7 l 
Dia   2  2,2 l 
Dia   3         12,4 l 
Dia   4         38,1 l 
Dia   6  0,3 l
Dia   7 5,4 l
Dia   8         12,0 l
Dia   9 2,3 l
Dia  10        30,8 l
Dia  11 1,8 l
Dia  13 1,5 l
Dia  14 2,2 l
Dia  16 3,0 l
Dia  17 3,2 l
Dia  18 7,0 l
Dia  20 0,3 l
Dia  29 0,5 l

SUAU I PLUJÓS AMB UNA GRAN 
XARBOTADA
Continua la tònica de l’any plujós. Aques-
ta vegada, la dita de “cada dia un raig” 
ha passat del maig al juny, sobretot els 
primers dos terços d’aquest període. 
Amb 133 litres s’ha més que triplicat 
la mitjana de tots els mesos de juny a 
Cassà. Destaca la gran xarbotada que 
va caure havent dinat del dia 10 amb 
un pic d’intensitat de pluja increïble, a 
les 15:24 amb 443 mm/hora. Aquest 
fenomen (foto superior) va provocar 
múltiples inundacions de baixos i garat-
ges a nombrosos carrers de la vila, de 
manera que els bombers varen haver 
de treballar de valent.

La xifra de la pluja aquest any (i 
només en portem mig) és de 763,6 
litres, quan la mitjana de tot un any 
normal és de 699,34. Quasi res. Si 
se seguís a aquest ritme assoliríem xi-
fres rècord. En els darrers sotze me-
sos han caigut a Cassà 1.252 litres!

Aquesta situació no ha permès pu-
jar massa la temperatura, que s’ha 
mantingut 1,3º per sota de la mitja-
na. El pic de calor més important ha 
estat a finals de mes, que s’han ultra-
passat els 30 graus dos dies. 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l’observatori de l’Ajuntament. L’enllaç 
és:cassa. cat/meteo/.

Policia Local

ACCIDENTS MES DE JUNY
Accidents amb danys materials:

Dia 11: - Primitiu Artigas. Vehicles implicats: Seat Leon i Peugeot 306
Dia 15: - Rbla Onze de Setembre, 120. Vehicles implicats: Mercedes 111 
i Fiat Ducato
Dia 17: -C/ Marina. Vehicles implicats: Hyundai Getz
Dia 18: -C/ Provincial, 162 . Vehicles implicats: Renault Macott i Fiat Bra-
vo
Dia 30: -Rbla. Onze de Setembre,111. Vehicles implicats: Citroen C2 i 
Ford Focus

Accidents amb ferits:

Dia 27: - C/ Marina, 42 . Vehicles implicats: Honda CR i Mercedes Benz, 
1 ferit lleu.
Dia 29: -Rbla. Onze de Setembre. Vehicles implicats: Hyundai Tucson i Da-
cia Sandero, 1 ferit lleu.
Dia 30: - Vt. Les Serres. Vehicle implicat: Renault Megane 1 ferit lleu.
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Defuncions
JUNY 2020

Maria 
Barnés 
Miquel 

Va morir el 2 de juny de 2020 a 
l’edat de 87 anys; era casada amb 
Esteve Prunell Domingo i deixa 5 fills: 
Nuri, Maria, Jordi, Rosa Maria i Ro-
bert (+). La cerimònia exequial es va 
dur a terme el 3 de juny a les 10 
del matí a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà.

Mare estimada, com et trobarem 
a faltar... Però tindrem el record de 
la tendresa i el carinyo que sempre 
ens has donat; les mares no moren 
mai, d’una manera o altra segueixen 
presents en les nostres vides...

Hem sigut molt afortunats de te-
nir-te; sempre t’estimarem i et por-
tarem en el cor.

La teva família

Pere Vila Pérez
Va morir el 5 de juny de 2020 a 
l’edat de 82 anys; era solter. La ceri-
mònia exequial es va dur a terme el 
5 de juny a les 5 de la tarda a la Sala 
de Cerimònies del Tanatori de Cassà.

Carme Garriga Vidal
Va morir el 7 de juny de 2020 a 

l’edat de 87 anys; era vídua de Jo-
sep Madrià Rouchy i deixa tres fills: 
Ricard, Carme i Vidal. La cerimònia 
exequial es va dur a terme el 9 de 
juny a les 10 del matí, a la Sala de 
Cerimònies del Tanatori de Cassà.

Pere Puig Reig
Va morir el 8 de juny de 2020 a 
l’edat de 84 anys; casat amb Conxita 
Puig Domingo i deixa un fill, Jesús. La 
cerimònia exequial es va dur a terme 
el 9 de juny a les 5 de la tarda, a la 
Sala de Cerimònies del Tanatori de 
Cassà.

Àngela Carbonell Sureda
Va morir el 9 de juny de 2020 a l’edat 
de 94 anys; era vídua de Narcís Gur-
nés Miralles i deixa quatre fills: Lluís, 
Jordi, Narcís i Pere. La cerimònia 
exequial es va dur a terme el 10 de 
juny a les 6 de la tarda, a la Sala de 
Cerimònies del Tanatori de Cassà.

Josep 
Carbó 
Cañigueral

Va morir el dilluns, 15 de juny de 
2020, a l’edat de 93 anys. Era ca-
sat amb Josefa Viruete Lanuza i 
deixa cinc fills: Jaume, Joan Carles, 
Maria, Josefina i Pilar. La cerimònia 
exequial es va dur a terme el 16 de 
juny a les 5 de la tarda, a la Sala de 
Cerimònies del Tanatori de Cassà.

Estadístiques / Necrològiques Cassà al dia

0 

5 

10 

15 

20 

25 

30 

35 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 29 30 

Màximes, mínimes i pluges de  JUNY de 2019 
Temp. mitjana : 18,9 ºC  Pluja total : 133 litres                                 

Pluja Màximes Mínimes 

Carme 
Artigas 
Noguera

Va morir el 18 de juny de 2020 als 85 
anys. Era vídua de Paco Cadanet Matas,i 
deixa dos fills, Quim i Carme. La cerimò-
nia exequial es va celebrar el dissabte 20 
de juny a les 10 del matí a la sala de ceri-
mònies del Tanatori de Cassà de la Selva.

Ens ha deixat la Carmen de cal Xixo 
després d’una llarga malaltia amb la que 
en els darrers anys va estar lluitant fins 
al final.

No tenia vocació de malalta, sempre 
deia que estava bé.

Però a la fi, i tal com ella volia, va poder 
morir a casa, l’entorn on millor es troba-
va, acompanyada pels seus fills i néts, i 
amb el so de fons de la música que l’havia 
acompanyat tota la seva vida.

Tota la família volem destacar l’atenció 
rebuda per part de les persones que des 
del CAP de Cassà en van tenir cura, met-
gesses i infermeres, i no només per la 
seva professionalitat, sinó especialment 
per la seva dedicació, acompanyament i 
entrega.

Rebin el nostre més profund agraï-
ment.

Família Cadanet-Artigas

Pedro Aguilar Mancera
Va morir el 21 de juny de 2020 a l’edat 
de 83 anys; era casat amb Carmen Rodrí-
guez Guzman i deixa set fills: Irene, Pedro, 
Ana, José, Carmen, Maria i Miguel.
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Entitats  Parròquia de Cassà

El fet de tornar a obrir l’església des-
prés del confinament, ha suposat prè-
viament crear uns equips de persones 
voluntàries que vetllin perquè la norma-
tiva establerta es pugui dur a terme de 
la manera més eficient. Hi ha l’equip 
d’acolliment, que vetlla perquè tothom 
entri a l’església amb mascareta, es 
posi el gel hidroalcohòlic a les mans i 
ocupi els llocs assenyalats, guardant la 
distància establerta. L’altre grup és el 
de la desinfecció; aquest grup es res-
ponsabilitza de desinfectar l’església 
després de cada celebració.

Cal dir que tot plegat suposa un 
cost econòmic no previst, que s’afe-
geix a les despeses ordinàries de 
manteniment. 

Entre els diferents requisits esta-
blerts per poder obrir l’església per a 
les celebracions, hi ha el fet que durant 
la celebració no es passa la col·lecta 
(la panera); en acabar, a la sortida, hi 
ha una caixeta on es pot fer l’aportació 
habitual. Tampoc no es pot prendre 
cadascú el full parroquial, una persona 
de l’equip d’acolliment el dóna al sortir.

Per facilitar la bona organització 
de tot plegat és important arribar a 
l’església amb temps; això cal que ho 
tinguin en compte sobretot aquelles 
persones que per costum o per vici 
arriben sempre tard.

Totes aquestes normes, que ens vé-
nen donades, són per evitar el contagi 
del virus quan ens reunim a l’esglé-
sia. Per això és important que entre 
totes les persones que participem a 
les celebracions, procurem observar 
aquestes mesures i consells.

NOVES DATES DE CELEBRACIONS
La pandèmia ha fet que el calendari de 
celebracions a la nostra parròquia, pre-

vistes pels mesos de maig i juny, s’hagin 
vist alterades, com tantes altres coses 
de la nostra vida personal, familiar, la-
boral, o de veïnatge.

Tot i la incertesa del futur immedi-
at, anem reorganitzant les diferents 
celebracions. 

La celebració de la Confirmació, 
prevista pel dia 25 d’abril, s’ha pas-
sat al dissabte dia 12 de setembre 
(queda per concretar a la parròquia 
on es farà). Aquesta celebració, com 
ja venim fent fa una colla d’anys reu-
neix joves de les parròquies del nostre 
arxiprestat; concretament aquest any 
n’hi haurà de Riudellots de la Selva, 
Llagostera i Cassà de la Selva.

La celebració de la Professió de Fe 
(la Comunió Solemne), es fa conjunta-
ment les dues parròquies de Llagoste-
ra i Cassà de la Selva; concretament 
la celebració serà el diumenge, dia 13 
de setembre, a les 12 del migdia a 
Cassà de la Selva.

I pel que fa a la Primera Comunió, 
prevista pels dies 9 i 10 de maig pas-
sats, es farà els dies 26 i 27 de se-
tembre, en grups més reduïts del que 
en un principi es tenia previst, degut a 
l’aforament limitat de l’església. 

PÀGINA WEB DE LES PARRÒ-
QUIES DE CASSÀ DE LA SELVA 
I LLAGOSTERA
La pandèmia també ha fet córrer la 
imaginació i trobar noves iniciatives. 
Haver-nos de quedar a casa i l’esglé-
sia sense les celebracions habituals, 
va portar a crear una senzilla pàgina 
web de les dues parròquies. La seva 
finalitat primera, en el moment de la 
creació, va ser: ja que els feligresos 
no poden venir a la parròquia, doncs 

la parròquia anirà a casa de qui ho de-
sitgi, només caldrà que s’hi connecti. 
A més de la retransmissió de la Mis-
sa del dissabte per Ràdio Cassà, com 
es va fent habitualment, es grava la 
Missa cada setmana i es penja al web 
(www.pcassallagostera.es). Cal dir 
que, durant el temps de confinament, 
la Missa ha estat seguida per moltes 
persones, oferint un bon servei. I, pel 
que sabem, no només de les parrò-
quies de Cassà i Llagostera. 

Des d’aquí felicitem el grup de gui-
tarres de la Missa del dissabte que, 
durant el temps de confinament, 
també va fer la seva aportació a la 
celebració setmanal. Cadascú des de 
casa seva gravava la seva veu, des-
prés, amb una aplicació, s’ajuntaven 
les diferents veus i músiques, i s’ana-
ven introduint les cançons en els dife-
rents moments de la celebració. Això 
va comportar que algunes persones 
es pensessin que el grup de guitarres 
era present físicament a l’església du-
rant la Missa; però, no, estaven confi-
nats a casa com tothom.

Cal remarcar que és un web senzill 
i que vol ser pràctic on, a més de la 
Missa de cada diumenge, es presen-
ten els diferents serveis de les dues 
parròquies. També inclou un “espai in-
terior” on hi ha l’Evangeli del dia, una 
pregària, una imatge i pensament i un 
salm.

Pensem que, en començar el nou 
curs, pugui ser una eina que, a més, 
sigui útil per a la catequesi, sobretot 
perquè els pares puguin trobar-hi la 
informació adient. Veurem com ho 
anem duent a terme tot plegat.

Enric Plantés i Badosa

S’ha obert l’església per a 
les celebracions

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA.S. CASSÀ ROQUETA, S.L.

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa.com
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Amics de la Sardana Entitats

Tot i que poc a poc la cosa va a 
menys, sembla que per poder fer 
sardanes d’una manera normal enca-
ra haurem d’esperar molt de temps. 
Es continuen anul·lant festes, aplecs 
i concursos i de moment ja s’ha en-
cetat tímidament l’activitat en forma 
d’algun concert, però amb els músics 
i espectadors separats  i  els assis-
tents amb la mascareta de rigor. 

Veurem com queden els actes pos-
posats a Cassà a partir de Santa Te-

cla amb la Festa Major, i a primers 
d’octubre amb la Diada tardoral i el 
Concurs de Colles sardanistes De-
pendrà de com estigui la situació en 
aquell moment. 

 
Balleu nostra dansa que ager-

mana
les mans i els cors al bes del sol 

d’estiu,
mai pareu de ballar nostra sar-

dana
que és el ball més formós i més 

joliu.

De l’aire pur d’una dolça besada
del matí sols vosaltres rebeu,

i el ventijol i el cant de l’ocellada
vos diuen cantant balleu, balleu.

Fragment de la sardana Cant 
d’Estiu, de Jaume Vilà. 
Lletra: Domènec Parés

Imatges del concert que es va fer el dia 28 de juny a l’Escala amb la cobla la Principal de Cassà. Els músics van guardar la separació reglamentària i els 
assistents van anar-hi amb mascareta.

L’activitat sardanística, pendent 
de l’evolució del coronavirus

HA MORT EN LLUCIÀ CASELLAS :
Aquest 2020 també és un any nefast pel que fa a traspassos de músics cassa-
nencs, en números anteriors ja hem parlat d’en Fèlix Horcajo d’en Martí Bota i 
d’en Pere Puig. Ara li ha tocat el torn a en Llucià Casellas, que ens va deixar el 
15 de juliol a l’edat de 96 anys. 

En Llucià havia nascut a Cassà l’u de març de 1924 i va aprendre solfeig amb 
mossèn Gabriel Garcia. Després va actuar a les cobles Victòria d’Amer i molts 
anys a la Principal de Cassà. També va formar part de l’orquestra de cambra 
de Girona i del grup d’havaneres Llops de Mar.   Era un excel·lent cantant i un 
bon intèrpret del contrabaix, però també de flabiol i de trombó. A les fotos el 
veiem amb la cobla Victòria el 1950 (és el que aguanta el micròfon) i tocant el 
contrabaix a la Nit dels Músics del 2007.

Des d’aquestes ratlles ens unim al condol de la família.
Llucià, descansa en pau.
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Entitats Mou-te en bici

La pandèmia de la COVID-19 està 
sotmetent a una prova d’estrès im-
portantíssima el nostre sistema de 
vida. Acabo aquest article el diven-
dres 10 de juliol, i fa l’efecte que, amb 
la fi de l’estat d’alarma, tots plegats 
estem neguitosos per passar pàgina 
i retornar ràpidament a la nostra ru-
tina d’abans del confinament. Hi ha 
hagut un sotrac emocional, sanitari 
i econòmic, i el virus encara es mou 
lliurement entre nosaltres, però sem-
bla, amb el nostre comportament te-

merari en bars i indrets de reunió de 
colles, que pràcticament ho haguem 
oblidat i que, a més, frisem per tor-
nar a la nostra vida diària d’abans del 
confinament i recuperar un aire de 
“normalitat”...i tot això, atiats d’una 
manera imprudent i inconscient pels 
poders polítics (sobretot per l’estat), 
que centren els seus esforços en la 
recuperació econòmica, fins i tot per 
sobre de la prudència sanitària, i sem-
blen incapaços d’assumir que la visió 
global de l’economia que teníem fins 

La bici, per al desenvolupament 
sotenible post Covid-19

Un mitjà que col·labora en la pacificació del trànsit al poble

A l’esquerra, en el Desenvolupament Sostenible, els objectius de la ONU per al 2030 estimulen l’acció en 5 esferes interconnectades (conegudes com ‘les 
5 P’): PERSONES (People), PLANETA (Planet), PROSPERITAT (Prosperity), PAU (Peace) i COL·LABORACIÓ (Partnership). Només així podem anar 
realment endavant....i Ja cal que ens hi posem! A la imatge de la dreta recordem que és temps d’actuar en favor de la Terra, i la bici pot ser una bona eina. 
Imatge del compte de Twiter de BiciMan.

ara ha de canviar radicalment; que els 
paràmetres econòmics que estiraven 
fins ara les societats “civilitzades” no 
es poden continuar mantenint; que hi 
ha d’haver un moviment profund de 
renovació i d’actualització dels criteris 
bàsics que han d’impulsar una soci-
etat vertaderament civilitzada. Sem-
bla, a més, que no vulguem aprofitar 
aquesta crisi sanitària (que se soluci-
onarà, segurament, en un període de 
temps breu, quan trobem i distribuïm 
adequadament una vacuna efectiva 
contra el virus SARS-COV-2) per do-
nar-nos l’oportunitat que necessità-
vem per replantejar-nos les essències 
del nostre desenvolupament.

Que ja abans de la pandèmia anà-
vem per mal camí ja ens ho havien 
dit a bastament els científics, però en 
el moment actual, després del càstig 
més sever de la pandèmia i sense 
haver-la acabat de superar, ens fal-
ta perspectiva i ambició, perquè ens 
estem resignant a recuperar, només, 
la nostra posició econòmica a esca-
la personal, local, regional, estatal, 
continental i/o mundial, i no parem 
prou atenció al fet que, per guanyar 
l’envit de la crisi climàtica que vindrà 
al darrere, és indispensable adaptar 
i transformar els nostres sistemes 
mentals, socials i econòmics. I, si vo-
lem sortir-nos-en, val més que ens hi 
posem des d’ara mateix: ja veiem que 
la pandèmia ens obligarà a fer moltes 
coses de manera diferent; doncs, ja 
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Mou-te en bici Entitats

Amb la col·laboració de:

que hi som, busquem un enfoc més 
racional, just, integrador i valent per 
refer tota la nostra organització com 
a éssers humans!

Hi ha molta gent que sap que a 
mi m’agrada molt d’anar amb bici i 
córrer per muntanyes i planes, per 
boscos, per camps i per tot arreu. 
Potser és per això que un meu amic 
em va passar per WhatsApp un vídeo 
bucòlic d’una parella passejant amb 
bicicleta pel Salar de Uyuni, a Bolívia, 
un dels espais naturals més impor-
tants del país i una reserva mundial 
de Liti. Potser us l’han passat tam-
bé a vosaltres: és un vídeo en què el 
cel es confon amb la terra, mentre 
la parella sembla flotar entre núvols 
de cotó... el sacrilegi vertader no és 
pas el fet que la parella trepitgi amb 
la bici aquella magnificència natural, 
perquè, al capdavall, l’empremta de 4 
rodes de bicicleta no tenen absoluta-
ment cap importància per al Salar; el 
sacrilegi rau en el fet de gravar l’es-
cena i penjar-la a les xarxes, perquè 
llavors a tots ens passa pel cap de vo-
ler-hi anar, i els del primer món estem 
tan mal acostumats que hi acabem 
anant, perquè es posa un preu eco-
nòmicament “raonable” a un viatge 
absolutament nefast per al planeta; 
de manera que tothom hi va i la gent 
s’hi acaba massificant, i aquesta mas-
sificació acaba degradant i destruint 
no només aquell lloc tan especial sinó 
tot el seu entorn en molts Km a la 
rodona. Massa bé que ho hem vist a 
la Costa Brava! i la destrossa es fa en 
ben poques dècades...

Això és una de les coses que ha 
de canviar. Hem de ser conscients i 
acceptar que MAI anirem al Salar de 
Uyuni. Per respecte. Perquè no tot el 
que podem fer ho hem de fer, com ja 
deia Roger Garaudy 30 anys enrere. 
Perquè el que ens ha d’omplir de joia 
és saber-nos integrants d’un sistema 
Terra magnífic, que es conserva, pre-
cisament, gràcies a la nostra acció de 
“no haver-hi anat mai”. I podríem es-
tendre el radi d’acció al lloc de la Ter-
ra que vulgueu: Tailàndia, Sri Lanka, el 
Perú, les Galàpagos, l’Illa de Pascua, 
Islàndia, Dubai...

Canviar l’esquema mental és el pri-
mer pas a fer. Naturalment, en el pla 

de l’oci personal i dels negocis hau-
rem de disminuir molt els viatges a 
llocs llunyans, o bé haurem de deixar 
l’avió i viatjar-hi molt més poc a poc a 
poc; a costa, per tant, de no poder 
anar a tants llocs diferents. Em va cri-
dar molt l’atenció que la Greta Thun-
berg l’agost passat creués l’Atlàntic 
en un vaixell mogut amb una vela so-
lar per anar a fer una reunió a la seu 
de l’ONU a Nova York. És un exemple 
claríssim del que penso que s’ha de 
fer: limitar els viatges al màxim, trans-
portar d’un lloc a l’altre del planeta 
només les mercaderies essencials, 
anar “alentint”, precisament, l’econo-
mia fins a trobar un sistema que ens 
permeti a tots viure dignament però, 
al mateix temps, sense frivolitats i ca-
pricis que malmeten el planeta. Quina 
diferència amb la manera de fer d’un 
altre activista per la Terra important, 
l’americà Al Gore, que es feia un tip 
d’anar d’un lloc a l’altre amb avió!

Per altra banda, del confinament 
hem après que moltes qüestions la-
borals (per ex. d’organització i plane-
jament) es poden fer telemàticament, 
i que, telemàticament, podem partici-
par com a ciutadans en moltes inicia-
tives de tota mena; un exemple (però 
en aquest cas, sorgit de la repressió) 
n’és el Consell per la República, en el 
que, telemàticament, s’aporten i es 
debaten idees per decidir com volem 
que sigui la República Catalana en 
molts àmbits [hi ha temps de fer-ho 
fins a l’1 d’octubre vinent!]. De mica 
en mica, aquestes noves maneres de 
fer no només ens estalviaran molts 
viatges (siguin en avió o en altres mit-
jans), sinó que ens permetran d’anar 
“pacificant” la nostra vida. Sens dub-
te, aquesta pacificació contribuirà a 
relacionar-nos més amb els veïns, a 
viure més intensament els llocs pro-
pers, a conèixer i contribuir a so-
lucionar conflictes, a consolidar un 
comerç més proper i, en definitiva, a 
construir un teixit social més humà, 
resistent i respectuós amb la gent i 
amb la natura...i ben segur que això 
ens omplirà d’orgull.

Podem començar per anar canviant 
el cotxe i la moto per la bicicleta, per 
veure com és el poble a ritme de bici, 
per fer encàrrecs amb tranquil·litat i 

sense necessitat de buscar aparca-
ment, per acompanyar els nostres fills 
al seu costat amb la nostra bicicleta... 
i és que nosaltres hi tenim molt a fer, i 
els nostres dirigents, cada un dins de 
les seves possibilitats, també. I val a 
dir que, de moment, de totes aquelles 
propostes que com a entitat vam pre-
sentar a l’Ajuntament a principis del 
mes de maig i que vam detallar en el 
número anterior del Llumiguia, enca-
ra no ens n’han dit res; no sabem què 
n’opina l’Ajuntament; ni si pensen que 
val la pena de parlar-ne...

Mentrestant, durant aquest mes de 
juny i juliol s’han fet actes al carrer en 
diverses ciutats (entre elles Girona) 
amb el lema “recuperem la ciutat”, 
que volen posar èmfasi en l’empode-
rament ciutadà, en el canvi de para-
digma en la mobilitat habitual i en la 
tranquil·litat que es respira en tots els 
racons quan no circulen els cotxes a 
tort i a dret...en definitiva, quan tras-
lladar-nos a peu o en bici és la forma 
habitual de desplaçar-nos. El clima pot 
tornar a ser el que hi havia als pobles 
i ciutats abans que els cotxes se’n 
fessin els amos, i no entenc que enti-
tats com Foment del Treball i Unió de 
Comerciants de Barcelona, amb una 
curtesa de mires esfereïdora, es ma-
nifestin en contra del Pla de Mobilitat 
de Barcelona i s’atreveixin a exigir-ne 
la retirada amb l’excusa que, preci-
sament, la pacificació del trànsit els 
perjudicarà; que s’hauran de canviar 
coses i solucionar problemes, segur; 
però que tots en traurem un benefi-
ci, també és segur. Recordeu com, 
temps enre-
re, es tanca-
va la plaça de 
la Coma a la 
circulació dels 
cotxes? Doncs 
es tracta d’ai-
xò. I d’ampli-
ar-ho.

Xavier Viñas 
Teixidor

xvinas@xtec.cat

Diverses imatges de l’acció per recuperar la tranquil·litat dels carrers feta a Girona el dia 11 de juny passat
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Entitats Col·legi La Salle

Un dels valors que prioritza la nostra escola és el de 
l’esforç i la feina ben feta. Per això, perquè creiem fer-
mament que el treball sempre té bons resultats, des 
del minut zero de la pandèmia, a banda de fer un acom-
panyament emocional dels alumnes, hem treballat des 
de casa, i així fins la darrera setmana de curs.  Men-
tre que els grans feien servir aules virtuals, les mes-
tres d’Infantil gravaven un vídeo diari per les famílies. 
Aquests darrers dies les activitats han girat al voltant 
del comiat, sobretot els cursos de final d’Etapa. Segur 
que d’aquesta experiència tan difícil tots i totes en trau-
rem algun aprenentatge positiu.

Anem fent!
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Col·legi La Salle Entitats

ELS AVIS I EL CONFINAMENT
Tant els avis i àvies com els nens i 
nenes han viscut les primeres etapes 
del confinament pel Covid-19 d’una 
manera diferent i estranya, esperant 
amb il·lusió i enyorança el moment de 
retrobar-se. Per això, els nens i nenes 
de Segon de Primària hem treballat 
els records i les emocions. Han sortit 
coses molt tendres, com ara: 

…ells m’estimen i jo també. Gràci-
es!                               

…l’àvia fa croquetes que per mi són 
les millors             

…els meus avis sempre em porten 
coses. La Maria em porta activitats, 
la Carme em fa petons, en Pitu recep-
tes i en Pere em fa moltes pessigolles  

…me l’estimo molt i sempre ens 
fa el menjar boníssim. Espero que 
la meva iaia es trobi molt bé durant 
molts anys                                

No ha faltat l’humor, la creativitat 
i l’enginy per part d’alumnes a l’hora 
de fer les tasques encomanades. Per 
tal de treballar el vincle familiar, vam 
proposar que treballessin frases fetes 
amb els avis i fessin fotos per repre-
sentar-les.

CUIDEM CASA NOSTRA
La contaminació al lloc on vivim cada dia creix 
més, i si no ho solucionem la situació a la Terra 
empitjorarà. És per això    que els alumnes de 
Tecnologia de 4rt d’ESO hem preparat una sè-
rie d’activitats interactives per conscienciar, de 
manera més lúdica, a gent de totes les edats 
mitjançant accions simples que es poden rea-
litzar dia a dia. Per això, hem gravat un  vídeo 
promocional i hem dissenyat activitats pels més 
petits de la casa. 

LLAÇOS PER 
L’ELA
En Marc Gich, 
alumne de Pri-
mer, va guanyar 
el concurs de 
disseny de llaços 
per conscienci-
ar sobre l’ELA. 
En Marc va im-
posar-se davant 
de més de 200 
participants, i 
des d’aquí volem 
donar-li l’enhora-
bona i les gràci-
es per participar 
en un premi com 
aquest.  

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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EDUCACIÓ FÍSICA A CASA
Durant aquest confinament hem se-
guit treballant totes les àrees. També 
l’Educació Física. El professorat ha ha-
gut de ser creatiu i trobar activitats 
motivadores i que es poguessin fer 
des de casa. Els nens i nenes de sisè 
han gravat una coreografia grupal, i 
n’han fet un vídeo.  

EL FESTIVAL DE LA SALLE, A CASA
El divendres dotze de juny La Salle havia de celebrar el seu 
Festival de final de curs. Aquest acte, juntament amb el 
dels Pastorets i el Pessebre Vivent, és un dels que té més 

recorregut a l›escola. La seva obertura al poble ha fet que 
cada any el pati s›ompli de familiars i curiosos.

Aquest any el Festival no s›ha pogut celebrar, però un 
grup de professors i professores de totes les etapes ha 
volgut gravar un vídeo dedicat a les famílies i a l›alumnat. 

Entitats Col·legi La Salle
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Escola Aldric Entitats

Últims reptes a Ed. Infantil
Al Cicle d’Educació Infantil hem continuat fent 
propostes de reptes per fer a casa amb les fa-
mílies, sempre de manera voluntària. Els últims 
reptes que hem proposat les mestres (alguns 
dels quals podeu veure a les imatges superios 
d’aquesta pàgina) són: 

19. QUELIS I MEMORI,un repte matemàtic. 
Els Quelis es tracta d’observar i saber trobar 
l’element intrús entre 4 objectes. Un d’ells no té 
les mateixes característiques que la resta... El 
Memori, és un joc on cal trobar la parella. Totes 
els cartellets boca a ball i s’han d’anar obrint 
de 2 en 2. Si l’encertem ens el quedem, sinó 
cal deixar-lo en el mateix lloc perquè la resta de 
jugadors recordin on estan situats. Guanya qui 
més parelles ha encertat.

20. CONTE I CANÇÓ: els gegants de Cas-
sà. Després d’escoltar el conte i la cançó, se us 
proposa que us animeu aprendre-la i cantar-la.

21. PSICO A CASA.Una nova proposta per 
practicar la psicomotricitat amb material que 
tenim a casa.

22. FEM GELATS, sans i ben refrescants! A 
veure qui té més imaginació i ens fa noves pro-
postes.

23. JOCS D’AIGUA, per acomiadar-nos de 
l’escola i un repte ben divertit.

REPTES PROPOSATS PELS ALUMNES 
D’INFANTIL
Els reptes proposats pels nens, que s’han pas-
sat els dimecres, han sigut molt divertits!

A P4A:
FEM MALABARS AMB PILOTES. L’Àlex R. 
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ACTIVITAT PLÀSTICA 1R: PHOTOCALL 
Arriba l’hora de dir-nos adéu i l’alumnat de primer ha 

preparat un photocall de comiat i de benvinguda a l’es-

tiu. Són uns grans artistes! Mireu quins PHOTOCALL! Les 
nenes i nens de primer de l’Escola Aldric us desitgem un 
BON ESTIU!

VIDEOCONFERÈNCIES FINAL DE CURS 5È B.
Avui, últim dia del curs, hem fet una videotutoria conjunta 
amb tots els companys i companyes de 5è B. També s’hi 
han connectat els nostres mestres especialistes: En Jor-
di, la Lídia i l’Alfred. Ens hem pogut acomiadar tot compar-
tint emocions, sensacions i vivències tant d’aquest últim 
trimestre del curs, caracteritzat per ser diferent en tots 
els seus aspectes, com dels dos trimestres anteriors.

Els alumnes han manifestat “l’estranyesa” que els ha 
suposat el cinquè en general: començant pels canvis de 
mestres (primer la Paula, després l’Albert i l’Eli, comptant 
durant un temps amb l’ajuda de l’Anna, la practicant, i de 
la Judith, la TIS...) i acabant pel Glòria i per la pandèmia 
del covid-19. Els hem felicitat de tot cor per la seva capa-
citat d’adaptació i pel seu desenvolupament i maduresa 
per afrontar tots aquests reptes. La veritat és que hem 
après moltíssim d’ells i les seves reflexions personals.

Ha estat molt emotiu i alhora un pèl trist acomiadar-nos 
a través d’una pantalla. En Gerard Codina ens ha tocat 
“L’Hora dels Adeus” amb la guitarra i l’Emma Carrera ens 
ha tocat “Bona nit” amb el piano. Gràcies a aquestes au-
dicions musicals hem pogut vestir de calidesa aquest tan-
cament de  cinquè.

Hem ofert als nens i nenes que comptin amb nosaltres 
per a qualsevol cosa que puguin necessitar i ens hem 
desitjat tots plegats un bon estiu i molta felicitat i salut.

ve proposar fer malabars.
FEM SUMES RÀPIDES. L’Àlex R. també fa 

el repte de fer sumes amb un cronòmetre.
FEM UN CIRCUIT. En Blai ens proposa fer 

un circuit amb rull paper de cuina, celo, retola-
dors, trosset plàstic.

EXPERIMENT FEM UNA LAMPARA DE 
LAVA. En Blai també fa aquesta proposta, 
amb un got amb aigua, oli girasol, pastilla efer-
vescent, colorant alimentari

EL MIDÓ. En Blai proposa que comprovem 
si hi ha midó en alguns aliments: amb iode i 
diferents aliments (patata, cuscús, pela poma, 
enciam, farina...)

FEM UN BRAÇALET. En Blai proposa fer 
braçalets amb cartró, llana o fil de colors.

FEM COULANTS. La Clara ens ensenya a 
fer coulants amb ous, mantega, sucre, farina 
i xocolata.

CARGOLERA. En Dídac ens anima a fer una 

Alguns dels reptes dels alumnes d’infantil
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cargolera amb un pot amb forats i  
herbes.

PLANTEM MONGETES. En Dídac 
també ens proposa fer un planter de 
mongetes amb mongetes, cotó i un 
pot de iogurt.

RENTEM BÉ LES MANS. La Nora 
ens demana que fem un experiment 
per veure la importància de ren-
tar-nos molt bé les mans amb aigua, 
pebre i sabó.

A P4B:
FARINA. El va proposar en Pere, 

imitant el repte del seu germà.
INVENTAR CONTES. La Marti-

na s’inventava contes, els dibuixava i 
els explicava als altres. Alguns com-

MEDIOS DE TRANSPORTE 2N
Las niñas y niños de segundo hemos 
estado investigando sobre los medi-
os de transporte. Hemos descubier-
to cómo son, los tipos de medios 
que podemos encontrar y hemos 
acabado dejando volar la imaginación 
haciendo una súper creación de un 
medio de transporte inventado con 
material reciclado. También hemos 
dejado huella de nuestra creación 
haciendo una descripción detallada 
de su aspecto, los materiales utiliza-
dos y su función. Estas son algunas 
de las creaciones conseguidas. ¡Qui-
en sabe si tenemos entre ellos futu-
ros inventores e inventoras! 
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ART CHALLENGE A 2N
Els nens i nenes de 2n hem acabat 
el curs amb molta creativitat, imagi-
nació i originalitat. Inspirant-nos en 
diferents artistes de tot el món i de 
totes les èpoques, hem recuperat 
vida a obres d’art transcendentals 
de la nostra història. Hem passat 
per artistes com Banksy, Munch, 
Leonardo da Vinci, Bartolomé Este-
ban Murillo, Frida Kahlo, Dalí, entre 
d’altres. Aquí us deixem una petita 
mostra de les obres representa-
des. Estan fets uns artistes!

ACTIVITAT CHALLENGE 
ABRAÇADES A 1R
Durant aquests últims dies de confi-
nament vam proposar a l’alumnat de 
primer fer un “challenge de les abra-
çades”.  En aquest cas, inspirat en els 
treballs de Joan Turu, il·lustrador que 
ha elaborat el mural de la nostra es-
cola. Us animeu també vosaltres?

panys/es la varen imitar.
SORTIR a DIBUIXAR. L’Aina Y. va 

proposar al grup agafar una motxi-
lla, retoladors de colors i una llibreta 
i sortir al camp a dibuixar  (dibuixar 
floretes, animalets...)  

L’ARC de ST. MARTÍ. L’Arlet Ceju-
do ens va ensenyar a fer un arc de St 
Martí, pintar-lo de colors i posar-lo en 
uns pots amb aigua, així els colors es 
“movien”

MÀGIA (fer bombolles). La Irina 
ens va proposar barrejar aigua, oli, 
colorant alimentari, una pastilla efer-
vescent i esperar... Surten bombolles 
ben boniques.

P5A
PINTURA. L’Eneko ens proposa fer 

dibuixos amb cola blanca, tirar sal a 
sobre i pintar-ho quan està sec.

EL BOSC. La Leonora ens fa la pro-
posta d’anar pel bosc 

FER EXERCICI DES DE CASA. La 
Leonora fa la proposta de fer exercici 
tirant sabó al terra i relliscar.

P5B
ARC DE SANT MARTÍ.La Laura 

proposa teixir un arc de Sant MArtí 
per treballar la paciència. 

L’OU QUE BOTA! En Víctor ens va 
proposar que posessim un ou amb vi-
nagre durant dos dies i a veure que 

passa amb l’ou…
EL PLANETA ESTÀ FET UN DE-

SASTRE! La Queralt proposa recollir 
plàstics que la gent llença pels en-
torns de cassà.

BOMBOLLES DE SABÓ. En Nel 
proposa fer bombolles de sabó.

CONTE INVENTAT P5... 
CONFINAT!
Durant el temps que l’escola estava 
tancada, hem acabat el conte inven-
tat, una activitat que feiem a l’escola 
amb ajuda de les famílies.

Si voleu veure’l podeu anar a:
https://agora.xtec.cat/escolaal-

dric/infantil/el-conte-inventat-de-p5/
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MURALS DELS ALUMNES DE 6È
Després de passar  a la fase 2 de l’estat d’alarma, els alumnes de sisè han  

pogut tornar a l’escola en petits grups, mantenint la distància social i fent ús 
de la mascareta.

Així els alumnes s’han pogut retrobar físicament amb la seva tutora, durant 
tres dimecres o divendres segons el grup.

Com són els alumnes que el curs vinent ja no hi seran, han hagut de deixar 
constància del seu pas per l’escola Aldric i,com ja és tradició, han dedicat part 
d’aquest temps a pintar un mural a la paret del pati  que fa referència al nom 
de la classe que van triar a principi de curs: Espècies invasores i les 4 R.

A través d’una proposta de confinament de l’àrea de plàstica, es va animar 
als alumnes de sisè  a convertir-se en dissenyadors i dissenyadores del mural 
que els agradaria que quedés com a record del seu pas per l’escola.

Amb totes  les propostes rebudes,es va fer una votació i va sortir  la pro-
posta guanyadora.

A la classe de 6è A la proposta guanyadora va ser la de Firdaws Lagzimi,i la 
de 6è B va ser la de la Núria Suñer.
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VIDEOCONFERÈNCIES DE FINAL 
DE CURS A CICLE MITJÀ
Els dies 18 i 19 de juny els i les alum-
nes de cicle mitjà juntament amb les 
tutores i mestres especialistes vàrem 
fer una videoconferència per acomia-
dar el curs 2019-2020. Degut a les 
circumstàncies del moment aquest 
curs no ens vàrem poder acomiadar 
amb abraçades i petons com fèiem 
habitualment però per sort ho vàrem 
poder fer virtualment i va ser molt bo-
nic i emotiu.

Els i les alumnes de quart es van 
acomiadar del curs fent la videocon-
ferència el dia 18 a la tarda. Cada 
alumne/a recordava un moment du-
rant el curs que per a ell/a era im-
portant i en el qual havia gaudit molt. 
Van sortir moments com les colònies, 
el Carnestoltes, els balls i els tallers 
realitzats aquell dia, les estones de 
pati jugant i els bons moments a l’aula 

tots junts fent assemblees per exem-
ple. També van tenir l’oportunitat de 
dir als seus companys/es o als mes-
tres alguna cosa bonica.

Els i les alumnes de tercer van fer 
aquesta videoconferència el divendres 
a la tarda i com a proposta havien de 
preparar berenars divertits, van sor-
tir uns berenars molt originals! També 

vàren tenir l’oportunitat d’escriure en 
un full blanc alguna paraula o frase 
bonica explicant com s’havien sentit 
durant tot el curs, vàren escriure pa-
raules com ESTIMAR, DIVERSIÓ, ALE-
GRIA, SOMRIURE, etc. 

Us desitgem a tots i a totes un molt 
bon estiu! Esperem que gaudiu moltís-
sim ja que us ho mereixeu!
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FESTA DE COMIAT DELS ALUMNES DE SISÈ.
A l’escola Aldric ens hagués agradat molt poder fer una 
festa de comiat presencial als nostres estimats alumnes 
de sisè, tal i com sempre s’ha fet. Malauradament, no ha 
pogut ser ja que les circumstàncies actuals, i al fet de que 
encara estem a la fase 3 de la desescalada, no ens ho 
han permès. Així que ens vam haver de reinventar fent ús 
de les noves tecnologies, que aquests últims dies ens han 
acompanyat més que mai.

Els alumnes de sisè havien de tenir una festa de comiat 
com cal.

Els mestres de cicle superior, juntament amb l’equip 
directiu,van decidir preparar un comiat com mai s’havia 
fet i perquè les circumstàncies així ho requerien: seria un 
comiat  en streaming a través del Youtube.

Un cop es va decidir això, vam començar a posar fil a 
l’agulla i tirar endavant tota aquesta tasca, que ens va unir 
a tots per igual i que va fer possible que el resultat fos un 
acte molt emotiu.

Es va començar a confegir un cartell amb tota la infor-
mació necessària per convidar als alumnes i familiars a 
connectar-se a través del canal YouTube de l’escola Aldric, 
a aquesta festa de comiat. Aquest cartell es va enviar via 
WhatsApp als pares delegats de curs perquè arribés a 
tothom de forma ràpida i efectiva.

De manera paral·lela l’Alfred, el mestre de música de la 
nostra escola, va anar recollint vídeos: d’alumnes de cin-
què que dedicaven unes paraules als seus companys de 
sisè que marxen de l’escola, d’alumnes de sisè que expli-
caven les seves experiències a l’escola Aldric, de pares i 
mares que van voler aportar el seu granet de sorra en 
aquesta festa i finalment els vídeos d’alumnes que feien el 
ball de final de curs.

També es va fer un recull de fotos dels alumnes de sisè, 
que ells mateixos van enviar, una de quan eren petits i altra 
més actual per tal de muntar un PowerPoint per veure com 
passa de ràpid el temps!

La feinada va venir després per fer el muntatge de tot 
això, entre l’Alfred, mestre de música de la nostra escola  i 
en  Maxym Vidal, als que hem d’agrair el seu compromís i 
donar-los  les gràcies per tot.

El dia 18 de juny ja ho teníem tot a punt i només calia 
esperar el moment per connectar-se amb l’enllaç del Live 
que es va enviar a les famílies per WhatsApp.

 La celebració va ser molt emotiva per tots nosaltres 
tot i que ens hauria agradat veure les cares dels nostres 
alumnes i desitjar-los un feliç fi de curs i bons desitjos per 
la nova etapa que començaran al setembre.
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Fer segon de batxillerat és dur: el 
curs és curt, s’han de prendre deci-
sions importants, passar la selectivi-
tat, tenir la nota suficient per entrar 
a un grau determinat...;  però també 
té les seves compensacions: viatge de 
final de curs, festa de graduació... El 
nostres alumnes enguany no han tin-
gut cap de les dues compensacions, 
almenys no de la manera habitual.

Els tutors vam decidir fer un acte 
de graduació, de la manera a la qual 
ens hem hagut d’habituar aquest úl-
tim trimestre de confinament, a tra-
vés de la pantalla. Volíem acomiadar 
els nostres alumnes amb escalfor i 
amb dignitat i també volíem donar-los 
l’oportunitat d’acomiadar-se de l’insti-
tut ara que estan a punt d’obrir una 
porta nova del seu futur.

L’acte es va fer el dia 26 de juny a 

les 7 de la tarda i ens van acompa-
nyar, a més dels professors, l’AMPA 
i l’Alcalde. Tothom s’havia preparat 
unes paraules de comiat, que junta-
ment amb les imatges i la música van 
omplir d’emotivitat l’acte.

En els discursos, hi va haver algun 
comú denominador, fets que han mar-
cat aquesta generació de nois i noies 
valentes: les manifestacions de l’octu-
bre (el foc), el Glòria (l’aigua) i la CO-
VID-19, que han fet d’aquest un curs 
singular. Però, com deia un alumne 
defensant que cal combinar els 4 ele-
ments, han estat capaços de posar 
els peus a terra i ara albiren un nou 
aire que els portarà per camins diver-
sos. Evidentment, que el viatge frus-
trat a Cracòvia no hi podia faltar, però 
tampoc hi va faltar el convenciment 
que viatjar és molt important i que ho 

faran en un futur on la incertesa no 
sigui tan present.

Passat, present i futur, il·lusió i es-
perança, projectes i novetats, respon-
sabilitat, esperit i saviesa, anècdotes 
i bons i mals moments... aquests són 
els ingredients que van confegir els 
discursos de l’AMPA, l’Ajuntament, 
la Direcció, els tutors i, sobretot, els 
dels alumnes, que van ser els prota-
gonistes de la festa. Aquest són els 
ingredients que porten a la motxilla 
del viatge que ara inicien els nois i les 
noies de 2n de Batxillerat.

Saben que no és un adéu sinó un 
fins aviat, perquè l’institut forma part 
de les seves vides. 

Els hem desitjat sort i que siguin 
molt feliços.

Tutors de 2n de Batxillerat

Comiat atípic i telemàtic per als 
alumnes de 2n de batxillerat

El coronavirus aboca a un inèdit acte de fi de curs 
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Aquest curs la COVID-19 ha condicionat les nostre vides 
i també ha modificat les dates de les Proves d’Accés a la 
Universitat que, normalment, es realitzaven a principis de 
juny.

La preparació es va fer llarga i feixuga, però finalment 
ha arribat el dia:  dimarts, 7 de juny, 60 estudiants de 2n 
de Batxillerat  de l’Institut ens  hem trobat, amb nervis,  
davant la Facultat de Ciències de la UdG a 2 quarts de vuit 
del matí.  

La COVID-19 també ha modificat la durada -4 dies- i els 
horaris -s’han programat tres proves per dia amb un inter-
val d’hora i mitja-. Cadascú tenia un horari diferent depe-
nent de les proves que hagués de fer.

La calor, la mascareta, el gel hidroalcohòlic, les etiquetes 
amb el nostre codi de barres... han estat els companys de 
les proves; per sort ens han  permès treure’ns la mascare-
ta mentre fèiem les proves en unes aules amb les finestres 
obertes perquè estiguessin ben ventilades. A les aules hi 
havia menys gent de la que hi hauria habitualment: s’havien 
de respectar les distàncies de seguretat.

Les PAU enguany han estat la possibilitat de tornar-nos 
a veure tots (com es veu a les imatges), de tornar a fer 
exàmens, de tornar a una nova normalitat acadèmica. Una 
retrobada esperada entre companyes i companys i també 

amb els nostres tutors i professors.
La incertesa del primer dia es va anar convertint en ale-

gria quan vèiem que ens en sortíem fàcilment, o en tristor 
i frustració si anaven mal dades. En qualsevol cas, un pas 
més en el camí cap a un nou futur.  Sort a totes i a tots.

Selectivitat amb mascaretes
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Aquest mes de juny, els tradicionals 
festivals de final de curs i els comiats 
habituals en forma d’abraçada s’han 
substituït per videoconferències. No 
obstant, els mestres de l’escola li hem 
volgut donar un toc festiu a aquest co-
miat. En alguns cursos han premiat 
els seus alumnes amb un diploma i als 
nens de P5 amb una orla. A més, en 
la darrera videoconferència, els alum-
nes van assistir vestits d’estiu i amb 
quelcom per brindar, vestits de gala i 
amb un pica-pica que vam poder com-
partir virtualment, fent endevinalles 
dels companys glosant, disfressats de 
superherois, maquillats, etc. Es trac-
tava d’unes propostes que pretenien 
la participació activa de l’alumnat de 
les classes, que ens han permès re-
cordar els millors moments viscuts al 
llarg del curs.

Especialment més emotiu ha sigut 
el comiat dels nens de sisè ja que ells 
començaran una nova etapa fora de 
la nostra escola. Podeu veure les acti-
vitats que han fet els darrers dies de 
curs, els vídeos del millor record del 
seu pas per l’escola, el ball que han 
preparat i la glosa que han dedicat a 
cadascun dels mestres que han tingut 
a l’Instagram de l’escola. 

Els mestres, organitzats per cicles, 
també s’han sumat al comiat d’aques-

Un final de curs virtual
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FESTA MAJOR
El cap de setmana que s’hauria d’haver cele-
brat la Festa Major de Cassà, es va optar per 
celebrar una festa confinada que van anome-
nar La Festa Major a Casa. L’escola va convi-
dar als nens a participar a la pintura sobre l’as-
falt. No obstant, la proposta que va tenir més 
èxit va ser la de Cicle Mitjà que va convidar 
a la construcció de capgrossos amb material 
reciclat. A més, cadascun d’ells es va gravar 
fent el ball de la cançó dels gegants de Cassà. 
Podeu veure els vídeos penjats a l’Instagram de 
l’escola @escolapuigdarques 

ta colla d’alumnes dedicant-los-hi una 
glosa amb els records que ens han 
deixat. Aprofitant l’avinentesa, els 
mestres de l’escola també ens aco-
miadem de tots els pares i donem les 
gràcies per la feina feta al llarg del 
període de confinament. 

En aquestes pàgines, diverses imatges que 
reflecteixen els darrers dies d’aquest curs, que 
hem tancat de manera virtual.
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Des de finals de juny i amb totes les normes de seguretat 
necessàries que imposa aquesta pandèmia hem reiniciat 
els actes presencial dels dilluns a la tarda per reivindicar la 
llibertat dels presos i preses polítiques i la independència 
del nostre país. 

No ens cansarem mai de denunciar un estat repressiu 
que ha engegat una causa general contra Catalunya per 
intentar apagar l’anhel de llibertat i que manté pràctiques 
antidemocràtiques contra la dissidència i discrepància polí-
tica i les aspiracions legítimes dels catalans. 

Tal i com deia Audre Loide, fent referència al patriar-
cat, les eines de l’amo no desmuntaran la casa de l’amo. 
En aquest sentit podem dir que no podrem derrotar mai 
l’estat espanyol amb les seves regles i al seu camp de joc 
i que, per tant,  hem de buscar vies noves i diferents per 
aconseguir alliberar-nos nacionalment.

Des de l’ANC apostem per la unilateralitat i la desobedi-
ència civil com a eina legítima per avançar en la transfor-
mació social i nacional.

Aquests temps de COVID19 han relaxat les protestes, 
però el sentiment i les ganes d’avançar es mantenen vives. 
Des de l’ANC anirem programant actes i accions que anun-

Entitats  ANC / Cassà

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)     TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres

Seguim!

ciarem degudament per fer sentir la nostra veu en defensa 
dels drets i llibertats de Catalunya. Els actes de Cassà  que 
durant el confinbament celebràvem telemàticament van 
tornar primer a la Coma; però  el garbuig de gent impedia 
fer-lo com cal. per la qual cosa s’han traslladat a la plaça 
Petita on cada dilluns a les 8 del vespre a Cassà es recor-
da que a Catalunya hi ha presos poítics i exiliats.

Salut i República, llibertat per tots i totes.

Els actes pels presos polítics han anat canviant d’escenari i ara es fan els 
dilluns,  a les 8 del vespre,  a la plaça Petita. 
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AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel.: 972.46.44.50
E-mail:  idamisa@idamisa.com

Clapés continua 
com a president 
de la UD Cassà
Miquel Clapés, actual president del club, continuarà al cap-
davant de la UD Cassà durant els propers sis anys després 
que la seva candidatura fos l’única presentada a les elec-
cions de l’entitat, convocades aquest estiu. El 17 de juliol, 
data límit de presentació de juntes només hi havia la del 
mateix Clapés que va ser reescollit president de l’entitat 
(ho era des del 2015, quan va substituir Albert Jofré).

Tot i que la situació creada per la Covid-19 crea nombro-
sos problemes i genera dubtes sobre el futur, Clapés es 
planteja com a objectiu principal el de consolidar el creixe-
ment del club tant pel que fa a equips de base com amb 
la secció de fèmines que ha entrat amb molta força a la 

Miquel Clapés, en la reunió d’informació sobre el torneig de futbol7; a la 
dreta, controls de temperatura a l’entrada al camp.
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UD Cassà. La temporada passada la xifra d’esportistes 
es va acostar als 400 i per l’any que ve s’espera poder 
mantenir la xifra tot i que “això dependrà en bona part 
de l’evolució de la pandèmia”, segons va explicar el re-
novat president. “En aquests moments hi ha diferents 
qüestions que ens preocupen, ja que l’evolució de la 
pandèmia pot afectar el club en diferents àmbits, des 
de l’esportiu fins al social o l’econòmic. Tot dependrà 
de com evolucioni la pandèmia per  definir com podem 
treballar els propers mesos en tots aquests àmbits”. 
Des del cub es considera important poder continuar tre-
ballant en el vessant esportiu de formació i el femení, que 
tant de creixement ha tingut els darrers anys si bé també 
s’està pendent de “quina és la resposta de les famílies  
davant la situació de coronavirus”.

Per altra banda  activitats com ara la quina de Nadal, 
que suposaven una bona empenta econòmica estan a l’ai-

re igual que les barraques de la Festa Major, una altra de 
les fonts de finançament del club. “Estem a l’espera de 
veure què i com es podrà fer tot, per si cal, revisar el 
pressupost i retallar per adequar-nos al nou panora-
ma”, manifestà el reelegit president. 

La nova junta, presidida pel mateix Clapés, ha incorpo-
rat Joan Carles Codolà, com a secretari, i s’hi manté Síl-
via Moliner, com a tresorera. Amb l’objectiu de millorar la 
gestió general del club, Manel Chillaron passarà  a ser el 
gerent de l’entitat, mentre que en els càrrecs esportius, 
Quim Boadas manté la direcció tècnica i Aina Maresma 
n’assumeix la coordinació (des del l’escoleta fins a cadets).

ENDAVANT EL FUTBOL 7 I ELSENTRENAMENTS 
D’ESTIU
Després d’uns quants dubtes per la crisi de la Covid-19 
finalment el torneig de futbol 7, que cada estiu organitza 
la UD Cassà, es torna a celebrar també aquest any amb 
unes estrictes mesures de prevenció i de control amb l’ob-
jectiu de garantir al màxim la seguretat davant pandèmia.

El torneig va començar el 8 de juliol, amb un límit de 44 
equips distribuïts en diferents categories, per garantir la 
permanència de grups estables de competició; els jugadors 
i el públic tenen accessos diferenciats (camp de terra per ju-
gadors i Rambla 11 de setembre per al públic) i en cada en-
trada al camp hi ha controls de temperatura i d’assistència.

Per evitar el risc de contagi no es poden fer servir els ves-
tidors i també hi ha una separació per evitar contactes entre 
els jugadors que entren i surten dels partits. Les mesures de 
seguretat es van acordar entre l’Ajuntament i el club.

Des del club  es considera que no es podia perdre el 

Controls i prevenció per assistir al torneig de futbol 7: per a jugadors i per a espectadors.
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torneig, “ja que és un esdeveniment 
social i esportiu tradicional de Cas-
sà i calia trobar la manera de con-
tinuar celebrant-lo, com a mostra 
que anem recuperant la norma-
litat; això sí amb el màxim de ga-

ranties sanitàries i de prevenció”, 
segons va explicar el president de l’en-
titat, Miquel Clapés.

Igualment i també amb estrictes 
mesures sanitàries es duen a terme 
els entrenaments d’estiu amb dese-

nes  d’infants que, repartits en grups 
estables, desenvolupen les activitats 
organitzades pels monitors i monito-
res  d’aquest casal esportiu d’estiu.

Fotos: Eduard Duran

Imatges dels en-
trenaments d’estiu 
de la UD Cassà
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Aquest passat dilluns dia 6 de juliol 2020, va tenir lloc 
una reunió informativa de la Territorial Gironina de Bàs-
quet al pavelló de Fontajau, on hi va assistir el nostre re-
presentant de la secció de bàsquet  l´Arcadi Sitjá. Amb 
ell l´hem anat a veure a les oficines del PVE i ens ha 
explicat una mica  com anirà la nova temporada 2020-
2021.

Aquesta temporada la secció de bàsquet tindrà 14 
equips: 1ª Catalana Sènior femení, 2ª Catalana Sènior 
masculí, 3ª Catalana Sènior masculí, 3ª Catalana Sèni-
or femení, Sots 21 masculí Preferent, Junior masculí, 
Cadet masculí, Cadet femení, Pre-Infantil masculí, Pre-
infantil femení, Mini masculí, Pre-Mini masculí, Pre-mini 
femení  i  Escoleta.

Les categories de 1ªcatalana, 2ª Catalana, 3ª catala-
na masculí i femení, Sots 21 masculí Preferent  i el Junior 
masculí començaran les competicions el 18 d´Octubre, 
les altres categories inferiors al 25 d´Octubre.

Tots els jugadors i jugadores que es vulguin apuntar a 
bàsquet, el dilluns, dimarts i dijous de 6 a 8 de la tarda 
al PV3 a l’oficina del bàsquet.

El Foment tindrà 14 equips de 
bàsquet a les lligues 20/21

A les fotos superiors, Albert Arderiu, entrenador del sènior masculí de 2a catalana; Damià Xifra del sènior masculí de 3a; Olga Fraderas, tècnica del 1a 
catalana femení; i Marc Busquets, del júnior masculí. A sota, Raül Massallé, entrenador del sub-21 masculí preferent i Gerard Nuell, entrenador del 3a 
catalana sènior femení.

MÉS PLANTILLES
En el número 808 del mes de juny del LLUMIGUIA, vàrem 
donar el llistat de les plantilles dels equips de 1a Catalana fe-
menina i 2a Catalana sènior masculí, també l´equip dels Sots 
21 masculí Preferent i els de 3ª Catalana sènior masculí. Cal 
destacar que el jugador cassanenc Èric Jiménez finalment no 
formarà de la plantilla del Foment, ja que ha estat fitxat pel 
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VALENTI   ALES-
SANDRO  GIO-
VANARDI
Va néixer el 23 d’agost 
del 2001.
Altura: 1m 83 cm.
Posició: de 4.
Historial Esportiu:
Comença a jugar a Mini 
bàsquet la temporada 
2010 - 11 al C.E. Sta. 
Eugènia de Girona.
2015 - 16: Cadet mas-
culí, nivell “B”- Campió 
territorial.
2019 - 20 3ª Catalana 
sènior masculí en el C.E. Sta.Eugènia.
2020 - 21. Fitxa pel F.D. Cassanenc en la categoria 
Sots 21 masculí Preferent.
Com a entrenador:
Sempre ha estat segon entrenador.
2017 - 18: Pre-Infantil  masculí nivell B.
2018 - 19: Pre-infantil  masculí nivell A.
2019 - 20: infantil Inter-territorial. Aquesta mateixa 
temporada, ajudant “Programa de detecció i perfecci-
onament “a Barcelona en la categoria de Min femení.

MARC  DELÓS  
ESTRAC
Va néixer el 14 d’agost 
del 2000.
Altura: 1m 79 cm.
Juga de base
Historial Esportiu: 
Als 6 anys comença a 
jugar a bàsquet al C.E. 
Sta. Eugènia de Girona.
2013 - 14, en catego-
ria Infanti,   també juga 
amb la selecció Gironi-
na de bàsquet.
2016 - 17: Júnior 
masculí A. Sotscampió 
territorial
2018 - 20: 2ª Catalana Sènior masculí amb el C.E. 
Sta.Eugènia.
Aquesta temporada 2020 - 21 fitxa pel F.D. Cassa-
nenc en categoria Sots 21 masculí Preferent.

Cares noves al bàsquet

Arcadi Sitjà, a les dependències del PAV3.

Bisbal de la lliga EBA.
Aquest mes us informem de més plantilles configurades:
3a Catalana sènior femení: Clara Busquets, Sila Cabar-

rocas, Julia Miquel, Mireia Blanch.
L´Anna Ramirez, Laura Saubí, Paula Teixidor, Claudia 

Garcia, Cristina Porcell, Eulalia Tomás, Maria Rubio, Me-
riem Yaker, Claudia Torres, Andrea Albacete.(Aquest grup 
de noies son les que estaven en la categoria junior)

Entrenador: Gerard  Nuell.
Júnior masculí:  David Fabregas, Pol Mira, Iker  Cuellar, 

Joan Recasens , Eduard Comalada, Robert Piñatares, Axel 
Sirus, Gerard Tena.

Entrenador: Marc Busquets.
Cadet masculí: Jordi Torrent, Pol Bagué, Arnau Martí, 

Max Casanovas, Marti Vila, Miquel Angel Villalba, Amat 
Cano, Arnau Pérez, Pau Rabionet.

Cadet femení: Laura Almar, Isona Martin, Aixa Martin, 
Aran Carrè, Npenda Dukuray, Laia Marcos, Alba Fuertes, 
Mireia  Moragas, Naima Avilés, Queralt Bosch. 

A les categories de Cadet masculí i femení  Pre-infantil 
masculí i femení, Mini masculí, Pre-Mini masculí i femení i 
Escoleta, encara no s’han concretat els entrenadors.

Altrament informem que el vuitè Torneig  XEVI CARRERA 
es jugarà el 3 d’octubre (dissabte) de 2020. Els equips de 
1a Catalana sènior femení i 2a Catalana sènior masculí 
estan buscant possibles contrincants  per al trofeu.

Xavier Carrera Bosch
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Feia 114 dies que no entrava al pav3; 
des del dia 7 de març en l’últim partit  
de bàsquet. Avui,  29 de juny, dilluns 
(comença el Casal d’Estiu), a 2/4 de 
9 del matí comencen a entrar els es-
portistes i els monitors. La persona 
que vull entrevistar és la Cati Fontané 
Directora Esportiva del F.D. Cassa-
nenc.
Han començat els entrenaments 
de Tecnificació d’Estiu. Fes una va-
loració d’aquest inici.
Aquest començament ha estat molt 
diferent al dels altres anys degut al 
COVID-19. Això ha fet que fins fa poc 

de l’inici hi hagués molta incertesa pels 
canvis constants de normativa efectu-
ats per les autoritats sanitàries. Tot i 
la dificultat trobada, la Junta del F.D. 
Cassanenc  s’ha esforçat  en oferir els 
entrenaments de Tecnificació de Bàs-
quet, Hoquei Patins i Patinatge Artístic 
d’aquest estiu 2020.Tota l’organització 
de les activitats està pensada per ga-
rantir la seguretat dels participants. 
L’aplicació de la normativa no permet 
fer les activitats habituals, els/les mo-
nitors/es han hagut de reinventar el 
programa perquè els participants gau-
deixin d’un estiu atractiu. Els/les nens/

es  s’han distribuït en grups reduïts i 
cada grup té el/ la seu/ va monitor/a.

Des de la direcció hem hagut de 
realitzar moltes reunions amb les di-
ferents Federacions, la Direcció Gene-
ral de l’Esport, altres entitats locals i 
la Regidora d’Esports de l’Ajuntament 
de Cassà per tal  d’adaptar l’activitat 
d’acord amb la normativa vigent.

El Foment ha arribat a un acord amb 
el Col·legi la Salle Cassà, per qual els 
seus participants han estat integrats 
en els entrenaments de Tecnificació de 
Bàsquet de la nostra entitat.

Tot i els entrebancs que ens hem tro-

Cati Fontané, directora esportiva del Foment

“Als campus hi ha molt d’esforç 
per garantir la seguretat”

Esports FD Cassanenc 
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bat i les mesures de seguretat que hem de complir, ha estat 
un inici amb èxit. Tenim un total de 115 nens /es aproxima-
dament, que aniran rotant durant les 5 setmanes de durada 
de les activitats amb uns 12 monitors/es.
Explica què s’ha hagut que fer per obrir les instal·lacions 
esportives (pavelló F.D.C, PAV3, piscina descoberta...)
Per la reobertura de les instal·lacions municipals i d’acord 
amb els protocols establerts de neteja, desinfecció, afora-
ment, senyalització... l’Ajuntament està fent un esforç impor-
tant per tal d’oferir un bon servei. Voldria comentar la bona  
predisposició que ha tingut la  regidora d’esports (Lourdes 
Martin) i el tècnic municipal (Jaume Molas) per tal de faci-
litar l’obertura de les instal·lacions. Durant el confinament 
hem estat en contacte permanent, primer telemàticament i 
després presencialment, per poder obrir en condicions i fer 
possible les activitats d’estiu.
El cost de tot plegat...
Evidentment. L’aplicació de tota aquesta  normativa ha obligat 
el Foment a preparar els protocols i la documentació reque-
rida. Verdaderament ha estat per nosaltres una cosa nova,  
que hem procurat elaborar amb la màxima serietat i prudèn-
cia. A causa dels grups reduïts, l’increment de nombre de 
monitors/es, assegurances, material específic i altres... han 
fet augmentar els costos. Aquest fet ha provocat un incre-
ment de les quotes, que representa també un esforç per les 
famílies. La incertesa del moment i l’augment del cost de la 
inscripció ha provocat una lleugera disminució de participants 
en relació als anys anteriors.
Quan podran tornar a entrenar les seccions del Foment?
Entenc les ganes que tenen jugadors/es i entrenadors/es 
de reprendre els entrenaments després de quasi 4 mesos 
d’inactivitat. De moment hem posat en marxa els entrena-
ments de Tecnificació d’Estiu dels diferents esports que té 
l’entitat, amb les limitacions que comporta aquesta nova  nor-
mativa (sense contacte físic). No ens podem relaxar, el “ bitxo 
“ encara hi és... cal ser molt curós!

Continuem  treballant per tal de poder restablir propera-
ment els entrenaments específics de les seccions de bàs-

quet, hoquei Patins i Patinatge Artístic d’acord amb la norma-
tiva vigent i les cobertures Federatives. Confio que això serà 
possible durant aquest mes de juliol.

Acabem l’entrevista amb la Cati, li desitjo que pugui passar 
un bon estiu i que ens puguem veure en el començament de 
la nova temporada 2020-2021.

Xavier  Carrera Bosch

Nota de la direcció: aquesta entrevista, com ja s’indica, 
es va  efectuar abans del 19 de juliol, quan va enregis-
trar-se un cas  de contagi del qual s’informa en un altre 
apartat d’aquesta revista.

En aquestes pàgiunes, diverses imatges dels difrents campus del Foment i 
de la coordinadora (a sota, a la dreta), Cati Fontané.
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Aquests primers dies del mes juliol he 
tingut ocasió de visitar terres lleida-
tanes. Havíem de fer territori i donar 
suport a la gent d’interior del nostre 
país. Hi havia certa preocupació a la 
zona (els rebrots de la covid-19 al Se-
grià era tema de conversa habitual 
entre veïns i forasters), tot esperant 
que la pandèmia fos un mal menor 
que permetés començar una tempo-
rada d’estiu atípica, això sí, amb certs 
ànims i entusiasme.

El nostre destí era la Vall de Boí, un 
municipi pirenaic situat a l’Alta Riba-
gorça, que limita amb la Vall d’Aran, 
els Pallars Jussà i el Pallars Sobirà. 
La vall està regada pel riu Noguera 
de Tor i el municipi capdavanter és 
Barruera. Hi trobem el Parc Nacional 
d’Aigüestortes i tot un conjunt d’esglé-
sies romàniques del segle XII, declara-
des Patrimoni de la Humanitat per la 
Unesco l’any 2000 (la més coneguda 
de totes és la de Sant Climent de Ta-
üll).

Estàvem establerts a l’hostal de la 
petita població d’Erill la Vall, al cos-
tat mateix de l’església romànica de 
Santa Eulàlia. El lloc destaca pel bon 
tracte personal i per una cuina arre-
lada al territori, amb productes de 
proximitat. Tenen una petita carta de 
vins, amb atenció especial als de la 
DO Costers del Segre, entre ells el vi 
que us recomano en l’article del mes.

La DO Costers del Segre, va ser 
creada l’any 1986. És una zona força 
especial, ja que abraça molt de ter-
ritori amb molta diversitat de micro 
climes i zones específiques molt de-
terminades. Els vins tenen un caràc-
ter interior, allunyats del mar, amb alt 
contrast tèrmic entre el dia i la nit. Hi 
ha cultivades unes 4000 hectàrees 
de vinya i la formen 36 cellers. Amb 
motiu d’aquesta diversitat de terrenys 
hi trobem moltes varietats plantades: 
Macabeu, Parellada, Xarel·lo, Char-

donnay, Garnatxa Blanca, Albariño i 
Riesling en blancs i Garnatxa, Ull de 
llebre, Cabernet Sauvignon, Merlot, 
Trepat, Samsó, Pinot Noir i Syrah en 
negres.

Aquesta diversitat territorial fa que 
la DO Costers del Segre tingui 7 sub-
zones més específiques: Artesa de 
Segre, Urgell, Garrigues, Pallars Jus-
sà, Raimat, Segrià i Valls del Riu Corb, 
cadascuna d’elles amb trets molt di-
ferencials i de característiques molt 
determinades.

GOTIM BRU, és un clàssic de la 
zona i el vi més tradicional del celler 
Castell del Remei. És un vi elaborat 
amb Cabernet Sauvignon, Garnatxa, 
Syrah i Ull de llebre, de perfil elegant i 
equilibrat. Destaca el seu color cirera, 
de capa mitjana i amb un reflex gra-
nat. Un vi molt recomanable pel que 
fa a la seva relació qualitat preu i que 
podeu trobar fàcilment en molts esta-
bliments. Combina molt bé per acom-
panyar plats a base de carn.

Aprofitant l’avinentesa, us recoma-
no una visita a aquest magnífic celler 
centenari. Els camps, les vinyes, els 
boscos, el llac, el molí... el paisatge i 
la història formen part de tot l’entorn. 
És el celler més antic de Catalunya en 
l’elaboració i etiquetatge de vins fins 
de criança i també el primer celler ca-
talà construït segons el model tipus 
bordalès (és a dir, un castell envoltat 
de vinyes). Està dirigit pel seu propie-
tari i vitivinicultor Tomàs Cusiné, actu-
alment president de la DO Costers del 
Segre, reconegut enòleg i considerat 
un dels millors assembladors de vins, 
amb gran experiència en tot el terri-
tori. 

El Celler acaba d’obrir una magnífi-
ca botiga a la mateixa entrada on es 
poden trobar tots els vins del grup 
(Celler Castell del Remei i Tomàs Cu-
siné). També hi ha un espai destinat 
a exposicions temporals i, per aca-

Gotim Bru. Celler Castell del Remei
Comtat d’Urgell, Penelles. DO Costers del Segre

Viure bé El Vi de la Pilar

bar la visita, es pot dinar al mateix 
restaurant del Castell, carregat de 
bona cuina tradicional. El menú diari 
sempre va acompanyat d’una ampolla 
de GOTIM BRU. En el meu cas, vaig 
acompanyar-lo amb una bona cassola 
de tros.

Al costat mateix del restaurant tam-
bé es troba la capella de la mare de 
Déu del Remei, que vam tenir la sort 
de poder visitar. A l’interior es poden 
contemplar les magnífiques pintures 
murals d’en Josep Obiols Palau. El se-
gon diumenge d’octubre celebren la 
Festa Major de l’indret.

Preu aproximat:  9 eur

Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Higiene Dental Viure bé

La gent sol pensar que només hi ha un únic tipus d’implant 
dental. Actualment hi ha gran quantitat d’implants dentals, 
cadascun amb característiques diferents, disseny diferent, 
funcions diferents i aplicacions diferents. És pràcticament 
impossible poder o voler intentar solucionar tots els casos 
amb el mateix tipus d’implant.

Els pacients que necessiten rehabilitar la seva boca amb 
implants tampoc són tots iguals, hi ha pacients joves, paci-
ents amb poc os o de pobra qualitat, pacients d’edat avan-
çada, pacients amb malalties de compromís general ...

Tampoc és el mateix col·locar una pròtesi fixa de porce-
llana sobre els implants o una pròtesi híbrida cargolada: o 
haver de reemplaçar totes les peces dentals que una sola 
dent o sector de la boca. Per tant es podria dir que segons 
el terreny biològic (os, geniva, músculs ...) que presenti el 
pacient i d’acord amb la solució que es vulgui aplicar en 
cada cas hi ha un tipus d’implant dental més adequat que 
altres. És a dir, en implantologia és un objectiu a assolir 
el col·locar l’implant dental que s’adapti millor a cada cas.

Els mini-implants són implants dentals de 1,8 mm de 
diàmetre que s’utilitzen per estabilitzar o subjectar les prò-
tesis removibles. A causa del seu diàmetre reduït poden 
usar-se en ossos de molt poc gruix i, com la tècnica de 
col·locació és completament atraumàtica (ja que no cal 
tallar la geniva per a la seva col·locació, de manera que no 
haurà punts de sutura), estan especialment indicats per a 
persones grans que no vulguin o puguin ser sotmeses a 
cirurgies de col·locació d’implants convencionals. Aquests 
mini-implants es col·loquen en una sola sessió, solen col-
locar-se en el maxil·lar superior i quatre en el maxil·lar 
inferior i en la mateixa visita el pacient pot sortir amb les 
seves dents a la boca.

El sistema d’ancoratge de la dentadura sobre els im-
plants és un sistema de fermall (mascle-femella) que facili-
ta el pacient la col·locació i remoció de la pròtesi, així com 
la correcta higiene bucal.

A l’ésser un sistema atraumàtic, mínimament invasiu i 
de funcionalitat immediata, és ideal per a aquells pacients 
als quals els falten totes les seves dents i / o queixals i que 
no vulguin esperar de quatre a sis mesos per gaudir d’una 
correcta masticació i d’una estètica adequada.

Avui dia l’estàndard de vida ha augmentat considerable-
ment, amb facilitat s’assoleixen els 80 anys i és impres-
cindible arribar a aquesta edat amb la millor qualitat de 
vida possible. En Odontogeriatria (odontologia aplicada a 

Implants dentals per a gent gran 
desdentada

Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

persones grans) és comú veure pacients que han patit 
una pèrdua d’os important en les seves maxil·lars. Aques-
ta situació els fa patir per haver de portar pròtesis que 
no subjecten correctament i que solen tenir una estètica 
deficient. Pacients que solen estar polimedicats, que no es 
poden sotmetre a una cirurgia convencional de col·locació 
d’implants ni de bon tros encarar una cirurgia d’empelts 
o farcits ossis per millorar l’ample i / o llarg dels seus os-
sos maxil·lars. Pacients que volen millorar la seva qualitat 
de vida, parlar i somriure sense complexos, menjar amb 
comoditat i gaudir d’un somriure agra-
dable. Si aquest és el cas, ja mateix pot 
donar-li solució.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia
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Col·laboracions Apunts històrics de Cassà

Els 53 documents examinats de l’ar-
xiu del Sr. Joan Gruart i Vilallonga, van 
des de l’any 1816 fins a l’any 1839 
i fan referència, els primers, a la fa-
mília Ribot – Maymir, de Cassà de la 
Selva.  Ens fan saber que el marit de 
la Sra. Maria Maymir, en Josep Ribot, 
sastre de Cassà de la Selva, per mo-
tius que no són aclarits i segur que 
tenien a veure amb la Guerra de la 
Independència o del Francès (1808-
1814), va ser expatriat de la vila de 
Cassà i morí, el 18 de juliol de l’any 
1809, a la parròquia de Sant Cebrià 
de Lledó (Els Metges), on va ser en-
terrat. Així ho justifica el Certificat de 
defunció que el rector d’aquella parrò-
quia, el reverend Miquel Faras, esten-
gué el 3 d’abril de 1816.

Sabem també, pels documents indi-
cats, que l’únic fill d’aquest matrimoni, 
l’Ignasi Ribot i Maymir, en començar la 
revolta contra l’ocupació francesa es 
presentà voluntari, a primers de juny 
del 1808, entrant en una Companyia 
de Miquelets que es formà, de mane-
ra espontània, a Cassà de la Selva per 
a combatre l’enemic francès. Aques-
tes companyies quedaren absorbides 
posteriorment per l’exèrcit regular i el 
valent voluntari anà a parar finalment 
al Segon Batalló del Regiment d’Infan-
teria de Fernando VII.

Mercès a les gestions i peticions 
de la seva anciana mare, de 67 anys 
d’edat, que es trobava en una situació 
econòmica totalment precària i de-
sesperada, juntament amb els infor-
mes fets per l’Ajuntament, el Jutge i 
el Rector de Cassà, dirigides al Gover-
nador Provincial, s’aconseguí que el 
seu únic fill fos llicenciat per l’exèrcit 
el 26 de juliol de 1819.

En el document de llicència es fa 
constar que Ignasi Ribot, tenia la 
graduació de Sergent Primer dins la 
Companyia de Granaders del Segon 
Batalló del Regiment d’Infanteria de 
Fernando VII amb plaça a Barcelona, 
des del 15-11-1818, i que en la seva 
Cèdula de Serveis  hi constava l’aug-
ment de temps acumulat que totalit-
zava els 16 anys, 9 mesos i 2 dies, 
fent ressaltar les accions de Guerra 
següents: Va patir el segon setge so-
bre la plaça de Girona; A Hostalric, la 
nit del 12-5-1810, va ser fet preso-
ner de guerra  i, posteriorment, es 
va escapar; es trobava a Cervera en 
la rendició dels francesos, fortificats 

dins la Universitat d’aquella població; 
també, lluitant contra els francesos  
es trobava a Vallfogona el 23-02-
1813;  a Ribes durant el mes de maig 
i a Sant Privat a l’octubre del mateix 
any; també formà part de l’expedició 
feta a França durant l’agost de 1815. 
Va ser condecorat l’any 1817 per 
l’exèrcit, amb la distinció de la Creu 
del Primer Exèrcit que va ser creada 
per R. O. del 26-1-1817 per premiar 
els components del Primer Exèrcit co-
mandat per General Francesc Copons 
i Navia, durant els anys 1813-1814.

Finalment, després de ser llicen-
ciat per l’exèrcit,  tornà a Cassà de 
la Selva aportant l’import de les pa-
gues que li corresponien en acabar 
el servei militar. Cal suposar que els 
penosos problemes econòmics supor-
tats durant aquests anys, per la seva 
mare, s’acabaren i, finalment, aques-
ta pogué gaudir dels ajuts necessaris 
i recuperar la normalitat econòmica, 
mercès a la protecció del seu fill, fins 
al final dels seus dies.

La resta de documents fan referèn-
cia a les recaptacions dels Delmes i 
les Primícies que tots els propietaris 
de terres, dins la parròquia de Cassà 
de la Selva, estaven obligats a pagar 
anualment al Capítol de la Catedral de 
Girona.

BREU DESCRIPCIÓ HISTÒRICA: 
ELS DELMES I LES PRIMÍCIES.
(Nota: resum de les consultes fetes 
dels treballs sobre delmes de Ger-
mà Colón Domènech, Els delmes del 
Bisbat de València; Xavier Puigverd 
i Gurt, La introducció del Delme a 
la Marca Hispànica; Elvis Mallorquí i 
Garcia, La casa del Delme de Fortià): 

El Delme (decima) era una taxa que 
gravava els productes de la terra i 
anava destinada inicialment a l’ajut i 
manteniment de l’Església cristiana 
per part de la comunitat dels seus 
fidels. Es fonamentava en preceptes 
bíblics i la seva percepció s’inicià a la 
Gàl·lia en època merovíngia i, de for-
ma definitiva, quedà imposada per la 
legislació carolíngia.  La seva aplicació 
començà a finals del segle VIII quan 
l’autoritat carolíngia convertí els ter-
ritoris de cada església en districtes 
fiscals sota el control episcopal amb 
la finalitat d’ingressar el delme a les 
arques eclesiàstiques. 

Anteriorment, a l’època visigòtica, 
sembla que no s’aplicà la percepció 
d’aquesta tasca i això és constatable 
mercès a les actes de diversos conci-
lis hispànics on s’indica que les ofre-
nes i rendes provenien de les terres 
tingudes en propietat i, el seu rendi-
ment, era per donar suport de la nova 

Recaptació dels delmes i 
primícies a Cassà de la Selva

Dades de l’arxiu de Joan Gruart i Viallonga
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infraestructura eclesiàstica.  
La monarquia carolíngia, des del pri-

mer moment, va propiciar una política 
d’enfortiment i control de la institució 
episcopal. Les primeres referències 
al delme, com a percepció institucio-
nalitzada a les diòcesis de la Marca, 
daten de la segona meitat del s. IX.  
A la diòcesi de Girona, concretament, 
el 24 de novembre del 887, el bis-
be Teuter dotà la canònica de Santa 
Maria de la Seu i de Sant Feliu amb 
els delmes i ofrenes de 14 esglésies 
de l’entorn de la ciutat gironina, entre 
elles la de Sant Martí a prop de Perles 
(Cassà). (“omnes ecclesias cum deci-
mis earum vel cum oblationibus ibi  
advenientibus”). El document es fona-
mentava en les disposicions del concili 
de Nicea (any 325) com a font legal 
de la potestat del bisbe damunt esglé-
sies i delmes (“sicut constitutum est 
in sancto Niceno concilio et in aliis plu-
rimis conciliis ut omnes basilice atque 
decime in potestate episcopi sunt”).  

El Delme començà a ser obligatori, 
de forma progressiva, a mesura que 
anà creixent el nombre d’esglésies i 
s’anà delimitant el seu territori, con-
vertint-lo en un districte delmer. L’ins-
trument bàsic per a la seva aplicació 
va ser l’acta de dotació i consagració 
dels nous temples, ja que en ella s’es-
pecificaven, de forma força precisa, 
els límits del districte delmer deta-
llant les vil·les i vilars on s’aplicaria 
la recaptació dels delmes i primícies. 
D’aquesta forma, a partir del darrer 
decenni del segle IX, les esglésies que 
s’anaren consagrant junt amb el ter-
ritori de les vil·les i vilars incorporats 
entraven en l’obligació de pagar del 
delme eclesiàstic. 

Queda evident que l’aparició del Del-

Vista aèria de les terres del Mas Paltroch, Mas 
Pagès i Mas Falgueres.

me dins la Marca Hispànica és la con-
tinuació d’un procés exportador de 
la taxa que, des dels primers temps 
carolingis, percebia l’església dins 
l’estat Franc. La dependència de la fu-
tura Catalunya, en els seus inicis, de 
l’Imperi Carolingi convertí els territo-
ris de la Marca meridional en el camí 
d’introducció del delme a la península 
Ibèrica.

 No sempre la quantitat recapta-
da era del deu per cent de les colli-
tes anuals. La pràctica més comuna 
era la de descomptar un percentat-
ge determinat del total de les collites 
sense tenir presents les inversions i 
despeses necessàries (llavors,  eines 
i feina) per a arribar a fer produir la 
terra. Això va fer del delme una càrre-
ga feixuga per a la pagesia i una font 
d’ingressos primordial per a l’Esglé-
sia. Amb el temps, però, els delmes 
experimentaren un procés de secula-
rització i molts passaren a mans de 
senyors laics per compra, arrenda-
ment, establiment quasi-emfitèutic, o 
com a compensació d’algun benefici 

concedit a l’Església. Aquesta impor-
tant font d’ingressos també va ser 
cobejada per la monarquia. Jaume I 
n’organitzà minuciosament el seu co-
brament al Regne de València. 

A Castella, Ferran III, aconseguí del 
papa la concessió de les tercias rea-
les (2/9 del delme) en compensació 
al procés reconqueridor sobre els mu-
sulmans. Els Reis Catòlics obtingue-
ren igualment del papa la concessió 
permanent d’aquestes tercias per a 
tots els seus regnes (terç delme als 
Països Catalans).

El caràcter obligatori del Delme no 
s’avenia amb els esperits liberals del 
segle XIX i les corts del Trienni Cons-
titucional (1821-1823) reduïren els 
delmes a la meitat. La reacció abso-
lutista (1824) els restaurà novament, 
però, l’any 1837 els delmes foren de-
clarats propietat de l’estat; els aboli-
ren de dret però es mantingueren i 
la meitat de llur producte fou dedicat 
a les finances públiques mentre que, 
l’altra meitat, anà per al sosteniment 
del clergat. L’any 1839 hom acordà 
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novament de reduir el delme a 
la meitat i, finalment, la llei de 
31 d’agost de 1841 anul·lava 
de fet tots els delmes i els subs-
tituïa per la “Contribució de Culte 
i Clero”. 

Nota: En una acta feta en 
motiu d’una visita pastoral a l’es-
glésia de Sant Martí de Cassà 
de la Selva, sense que hi consti 
la data, es fa referència a la re-
captació de la Dècima, diu així: 
“Dictis vero Sacrista et Ebdo-
medarii jurati me dixerunt que 
la dècima se reb ab la primitia 
y pagas, e de deset dues, re-
batuda la llavor, lo qual lleva la 
Pabordria de Cassà de la Seu de 
Gerona ja prestat lo Delma y Primitia, 
sen trau per la Primitia la vuytena me-
sura y aprés de dita partió de Primitia 
se partex, ço és: la meytat resta a 
la dita Pabordria, l.altra meytat entre 
els tres  curats per iguals pars de tot, 
e los pagesos per las llevors trauen 
de cent mesures que cullen deu, y 
la llevor y posen per consuetud que 
tenen segons diuen antiquíssima, ço 
és que ans de pagar Delme y Primitia 
trau les dites deu mesuras de quiscun 
centenar”. 

LA PERCEPCIÓ DEL DELME A 
CASSÀ
La resta de documents de l’arxiu, fan 
referència al període final de la per-
cepció d’aquesta taxa eclesiàstica a 
Cassà de la Selva i ens mostren la 
seva evolució durant els anys 1835 al 
1838, fent-nos saber com es feia la 
seva recaptació o recol·lecta i quin va 
ser el rebuig generalitzat, en aquests 
darrers anys, per part dels afectats 
que s’oposaren a aquest onerós gra-
vamen dins el nostre terme municipal. 
Cal recordar que aquesta taxa ja feia 
950 anys que es pagava i que s’inicià 
la seva percepció  a mitjans del segle 
IX. Per tant sabem com va començar 
i, també, quin va ser el seu final, ens 
falta la informació intermèdia sobre 
aquest llarguíssim període temporal. 

És a partir del l’any 1826 que l’Ig-
nasi Ribot retorna com a protagonis-
ta a la documentació comentada. En 
Francesc Fornells, procurador gene-
ral del Il·lustre Capítol de la Catedral 
de Girona, dirigí un escrit (doc. 5) a 
Ignasi Ribot en el qual li comunicava 
que s’havia pensat en ell per al càrrec 
de col·lector del Delme de la parrò-

quia de Cassà de la Selva i que si ho 
acceptava creien que això li podia ser 
de gran utilitat, manifestant-li també 
que tenien d’ell  bons informes facili-
tats pels canonges Delgar i Aulet.

El doc. 6 ens fa saber que l’ante-
rior col·lector del Delme, a la nostra 
població,  era el Sr. Martí Dausà i en 
motiu de la seva precària salut, per a 
fer la col·lecta de l’any 1826, els Srs. 
Canonges, havien nomenat a Ignasi 
Ribot, per a substituir-lo, demanant-li  
que  li entregués els documents ne-
cessaris per a fer la recaptació del 
Delme i, a més, que l’informés i li do-
nés  les instruccions pertinents per 
tal que pogués desenvolupar aquesta 
tasca amb la major eficàcia.

A la documentació rebuda pel nou 
col·lectador (Doc. 7) s’indicava que, a 
Cassà de la Selva i dins el seu ter-
me, era d’estil i llei condonar per l’Il-
lustre Capítol de Canonges de la Seu 
de Girona, com a Senyors del Delme, 
solament en forment i mestall, que 
de cada 10 quarteres se’n delmes-
sin solament 9 quarteres, seguint i 
posseint fins a arribar als 10 quar-
tans, i aquesta gràcia era pel treball 
de transportar el gra a les cases per 
on passava el col·lectador a recollir-lo. 

També s’especificava que en la 
vila i el seu terme es pagava Delme 
i Primícia, dels següents productes: 
Forment, mestall, faves, veces, ordi, 
civada, espelta, blat de coure, blat 
rodonell, cànem i raïms;  D’aquests 
darrers, solament, els  de les sar-
ments sense asprar.  Sobre el bestiar 
es percebia el Carnalatge de xais, ca-
bres i altres espècies d’animals que 
en cada casa, entre Sant Miquel de 
setembre i Sant Miquel de maig  nas-
quessin, com a mínim, el nombre de 
10 animals de cada classe. El Delme 

del Carnalatge era d’estil recollir-lo 
per Setmana Santa. 

Del Delme General i Terratinents es 
pagaven de 8 quarteres i mitja, una, i 
de la recaptació total en corresponien 
als reverend Rectors, com a Primíci-
es, una de cada 8 quarteres arreple-
gades.

Dins del terme municipal s’aplicava 
dins el territori del veïnat de Les Ser-
res el següent pagament de Delme i 
Primícia: De cada 11 quarteres, una 
era per al Delme que s’unia al Delme 
General, del qual continuaven, els re-
verends rectors, percebent de cada 8 
quarteres, una quartera de Primícia. 

També s’especificava que el Delme 
del Clot d’en Barnés o Coma d’Aranya, 
assenyalat per termes, pagava de Del-
me i Primícia, de cada 8 quarteres i 
mitja, una. I als reverends rectors, els 
corresponia la meitat d’aquest Delme.

Pel que fa al Delme del veïnat de Ver-
neda, es pagaven de Delme i Primícia, 
de cada 8 quarteres i mitja, una. Del 
que s’arreplegava, el Delme, era per 
als reverends rectors de 4 quarteres 
una, corresponent a Primícia. 

Donades les parts corresponents 
als reverends rectors, de la resta del 
Delme s’havien de donar de cada 9 
quarteres una al Real Novè  i el res-
tant quedava tot a favor de l’Il·lustre 
Capítol de la seu de Girona.  

Resumint, dins el territori municipal 
hi havia terres que tenien un tracte 
especial pel que feia a la recaptació 
del Delme: La regla general era que 
dins el territori de Cassà pel que feia 
al forment i el mestall s’havien de del-
mar 9 de cada 10 quarteres, sent la 
diferència en compensació a les tra-
gines d’aportar el gra als diferents 
punts de recollida del Delme; el veï-
nat de Les Serres pagava una onzena 

Imatge aèria del veïnat de les Serres on es 
poden distingir les masies de Can Bagu-
danch i Can Castelló, el carrer del Conill 

i el barri del Firal. Foto: Bon vent de 
l’Empordà.
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part del total de la collita;   El territori 
del clot d’en Barnés pagava de cada 
8,50 quarteres una de Delme;  I tam-
bé el veïnat de Verneda tenia el mateix 
tracte o sigui de cada 8,50 quarteres 
una era per al Delme.  Veiem també 
que els Domers o Rectors de la vila 
rebien una part del Delme, anomenat 
en aquest cas Primícies, consistent 
en una vuitena part del Delme General 
recollit (mitja Primícia), exceptuant el 
que s’arreplegava del Clot d’en Barnés 
que, en aquest cas, la Primícia, era 
la meitat del Delme recollit.  Un cop 
deduïdes les Primícies del Delme Ge-
neral de la resta, se n’havia de pagar 
la novena part al Real Novè i el que 
quedava ho percebia l’Il·lustre Capítol 
de la Seu de Girona.  Cal suposar que 
els responsables de col·lectar el Del-
me percebien també el redelme o per-
centatge sobre la recaptació en com-
pensació de la feina feta i també els 
traginers que traslladaven el gra re-
collit a Girona o al Graner que hi havia 
dins la Cellera  de la pròpia població.

En el doc. 8, del mateix any 1832, 
es completaven les instruccions de 
com s’havien d’aplicar les recollides 
en els diferents territoris del terme 
municipal i s’havia de fer constar les 
relacions detallades de les Primícies i 
la part percebuda pel Real Novè. Tam-
bé calia fer una relació de les perso-
nes que no havien pagat Delme amb 
promesa de pagar-lo l’any següent. 

Pel que sembla les recol·lectes cor-
responents als Delmes fetes fins l’any 
1835 no van tenir cap incidència, lle-
vat d’alguna persona que manifestava 
que el pagaria l’any següent.   

Cal fer esment que, precisament, 
l’any 1835 entraren en vigor les Lleis 
de Desamortització de Mendizábal. 
Aquestes lleis propiciaren l’alienació, 
gairebé total, del patrimoni de l’esglé-
sia, les confraries, obres pies i san-
tuaris, béns propis i comunals dels 
ajuntaments, de la beneficència, de 
la instrucció pública i tots els béns 
que formessin part de mans mortes, 
etc.   que passaren a ser nacionalit-
zats per part de l’Estat i, posterior-
ment, se subhastaren lliurant-los al 
millor postor;  aquesta operació va 
permetre un important sanejament 
i amortització del Deute Públic es-
tatal que es trobava en una situació 
d’ofec desesperant. Durant l’època 
de Mendizábal se suprimiren tots els 
convents masculins, exceptuant els 
escolapis i alguns hospitalers i també 
un bon nombre de convents femenins. 
Dins el Principat de Catalunya es tan-
caren i exclaustraren 193 convents 
i tots els béns d’aquests estaments 
eclesiàstics passaren a l’Estat, el qual 
en reglamentà la seva venda, destina-
da al sanejament indicat. A Cassà de 
la Selva la desamortització afectà  87 
finques amb un total de 1.452 vessa-

nes que foren venudes, per un total 
de 2.847.000 Rals, a hisendats, co-
merciants i fabricants, tant de la vila 
com forasters. 

REVOLTA CONTRA ELS DELMES
Van ser uns temps convulsos en què 
una bona part dels habitants del país 
mostraren obertament el seu anticle-
ricalisme. Això es manifestà amb més 
contundència a les poblacions on hi 
havia convents, ja que la majoria van 
ser assaltats i espoliats per grups 
incontrolats que malmeteren, sense 
miraments, les obres d’art que con-
tenien i també els preuats documents 
històrics que s’havien custodiat des 
de temps immemorials.

Els documents corresponents a 
l’any 1836 donen fe que hi ha moltes 
persones que desitjaven treure’s del 
damunt la feixuga càrrega dels Del-
mes. 

El Sr. Ignasi Ribot comunicava al 
procurador del Capítol, Sr. Fornells,  
que havia rebut avís del Comandant 
d’Armes, de Cassà, que fes saber als 
Srs. Canonges d’aturar la col·lecta del 
Delme ja que l’ambient, a nivell local, 
era de què si es recollia gra del Del-
me i el portaven a Girona, el col·lector 
i els qui l’ajudessin a portar-lo serien 
assassinats i morts en el mateix mo-
ment que fossin localitzats. Recoma-
nava als Canonges que prenguessin 
altres diligències a fi que es pogués 
recollir el Delme més endavant. Tam-
bé indicava que el Sr. Dausà li havia 
lliurat els documents necessaris per a 
recollir el Delme i que li havia indicat 
la forma de fer-ho. Donava notícia de 
què el graner, dins la vila, estava pre-
parat. Per tant, manifestava que, de 
moment, quedava suspesa la recollida 
del Delme fins a nou avís, segons de-
terminessin els Srs. Canonges. 

La resposta immediata va ser que 
no anés de pressa a fer la recol·lecció 
del Delme per tal de no alarmar els 
pobles veïns.  La resposta per part 
d’Ignasi Ribot va ser que havent parlat 
amb el traginer Trias, aquest manifes-
tà haver rebut amenaces en el sentit 
que si arreplegava gra del Delme li 
cremarien el carro i les mules. També 
per part d’en Trias sabia que li volien 
posar a la porta de la seva casa un 
pasquí que consistia en un plat i un 
ganivet amenaçant de degollar-lo. La 
recollida del Delme s’havia de fer bus-
cant una nova via. 

També es ressaltava que per vox po-
puli és deia  que no es pagaria Delme i 
que feia vuit dies que havien plantat un 
pasquí a la Plaça dient que qui s’atre-
vís a Delmar seria mort. Ho firmava 
Joseph Rupiol, col·lector dels pobres. 
S’indicava, també, que el graner es-
tava en condicions i es donaven les 
xifres pagades per la seva reparació. 

El Sr. Fornells envià una missiva a 

l’Ignasi Ribot, comunicant-li que els 
masovers del mas Pagès, mas Fal-
gueres i mas Maltroch ja havien ba-
tut i que es podrien arreplegar unes 
quantes quarteres del Delme i que 
mirés de recollir-lo. 

Bé, durant tots els mesos de juliol i 
agost hi ha diversos comunicats  en-
tre l’Ignasi Ribot  i el Procurador For-
nells sobre la forma d’anar recollint 
el Delme i veient-ne les dificultats, els 
Srs. Canonges, feren diverses gesti-
ons i contactaren amb el Governador 
provincial per tal que  manés a la Jus-
tícia actuar amb responsabilitat.  Fi-
nalment, després de les gestions  fe-
tes, hi ha notícia que el Comandant de 
la Guàrdia Nacional comunicà que es 
donaria auxili al Col·lector del Delme i 
que, en compensació, els Canonges 
cedirien la quarta part del Delme a la 
Guardia Nacional, ja que si el govern 
ho manava,  s’havia de pagar el Del-
me. 

Amb l’ajuda de la Guàrida Nacional 
l’any 1836, 1837 i 1838 s’aconseguí 
recol·lectar una bona part del Delme, 
segons consta en els corresponents 
Llistats que formen part de l’arxiu. 
Pel que fa a la percepció del Carnalat-
ge consta que aquest es feia només 
sobre l’aviram i que la majoria dels 
masos, anualment, pagaven un parell 
de pollastres. També hi consten les 
partides que es pagaren a la Guàrdia 
Nacional que és  anomenada, en els 
documents, amb el nom de Cristins. 
Per tant, tot i que a l’any 1837 els 
Delmes foren declarats propietat de 
l’Estat i que tan sols la meitat s’apli-
caren al clergat, a Cassà, es continu-
aren recaptant fins el 1838, segons 
consta en els llistats, això sí, cedint 
a la Guàrdia Nacional les quantitats 
corresponents.  Recordem que l’es-
tat, l’any 1839, com a nou propietari 
del Delme, el reduí a la meitat i que a 
l’any 1841 foren anul·lats els Delmes 
i substituïts per la contribució indicada 
de Culte i Clero.   

 Aquesta documentació ens ha per-
mès saber com es tancà en el nostre 
municipi la qüestió de la taxa dels Del-
mes i les Primícies, pagada, al llarg de 
les centúries per tots els propietaris 
de terres i immobles del terme muni-
cipal, la qual, tot i la seva importància, 
ha passat sempre desapercebuda a la 
documentació històrica que s’ha publi-
cat referida al nostre poble.  

Un sincer agraïment per a l’amic 
Joan Gruart i Vilallonga que em per-
meté la consulta del seu  arxiu i també 
pel valor històric en la qüestió dels Del-
mes i Primícies  a Cassà de la Selva i 
el seu terme municipal, donant raó de 
com es feia la col·lecta del Delme en 
els darrers anys de la seva aplicació.

 Quim Mundet
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Em trobava fent un deliciós creuer pel 
Rin. Un creuer que anys enrere havia 
fet amb el meu espòs amb una gran 
il·lusió i alegria i que ara refeia amb 
el cor ple de tristesa pels records del 
meu company que la mort, fa uns 
anys, se’m va emportar per sempre.

El temps era càlid i l’airet que es res-
pirava a coberta era com una carícia. 
Cada dia hi passava llargues estones. 
Buscava el raconet menys concorre-
gut i allà, inevitablement, hi trobava 
assegut en una gandula un home jove, 
elegant, de tipus anglosaxó, amb la mi-
rada fixa, com perduda en la immensi-
tat del cel creuat a estones per petits 
núvols passatgers.

Des que havia embarcat junt amb 
nosaltres sempre se l’havia vist isolat. 
No es relacionava amb ningú, no par-
lava amb ningú. Una lleugera inclina-
ció de cap quan es creuava amb algun 
passatger i prou. No el veies participar 
en cap dels actes que s’organitzaven 
a bord i molt menys, encara, en una 
taula o en la barra del bar sempre tan 
freqüentat.

Navegàvem per un riu d’un blau llu-
minós, serè i dolç que convidava al re-
pòs i especialment les lluminoses nits 
plenes d’estels semblaven convidar a 
les confidències. Una nit  no vaig poder 
resistir la curiositat i em vaig asseu-
re en la gandula del seu costat i, per 
sorpresa meva, em vaig adonar que a 
l’instant es va fixar en mi sortint del 
seu hermetisme i, fins i tot, em va diri-
gir la paraula. 

Tant bon punt em va parlar em va 

envair una estranya impressió. Parlava 
una barreja d’anglès i espanyol i, tot 
seguit, la meva imaginació el va cata-
logar com una persona que acabava 
de viure una gran tragèdia. Per què? 
No ho he sabut mai! A voltes somreia 
però ràpidament tornava a sumir-se 
en la seva abstracció i de sobte li vaig 
descobrir com un rampell de bogeria.

Volia fer-me veure, com les veia ell, 
imatges per totes bandes. L’atmosfera 
que ens envoltava no era muda per a ell 
sinó que estava plena d’imatges i d’apa-
ricions i, al llarg dels dies, vaig sentir 
com la seva bogeria se’m començava 
a encomanar. Vaig aprendre a veure fi-
gures i personatges  per tot arreu: en 
una estrella, en una onada, en un nú-
vol... Jo mirava, guiada pel seu dit i, al 
principi,  sols veia un estel fugisser, una 
mansa onada. Passava al seu costat la 
major part del temps i, quan em recloïa 
en la meva cambra, em prometia no 
tornar-hi més per por de contagiar-me 
de la seva bogeria. Però em vaig enco-
manar i era jo, moltes vegades, qui li 
feia mirar cap al cel o cap al riu on hi 
veia des d’elefants i cavalls voladors fins 
a éssers mitològics.

Darrerament, en les pauses, sos-
pirava amb una íntima i feixuga pena. 
”Què li passa?” em vaig atrevir un dia 
a preguntar-li. “M’he equivocat.” Em 
responia amb tristesa: “No era ella...” 
Una ella inescrutable per a mi com un 
misteri sobre el qual no m’atrevia a 
preguntar.

Un captard, quan anava a reunir-me 
amb ell, el vaig trobar inclinat en la ba-

rana amb un posat més trist que mai. 
“Mira bé” – em va dir quan vaig estar al 
seu costat- “ella no passa mai!”.

Quan ja havíem pres seient va aga-
far, de sobte, un aire  nerviós, inquiet. 
Es va aixecar ràpidament mentre les 
seves paraules sonaven amb accent 
ple de lirisme, com si recités un poe-
ma: “Miri, miri quin superb carruatge, 
tirat per quatre cavalls blancs... Sent 
l’orquestra?. Escolti els violins! Estan 
tocant La petita serenata nocturna de 
Schubert... “

L’orquestra del vaixell feia estones 
que havia plegat dels seus concerts  
i els violins descansaven en les seves 
fundes però jo, al·lucinada, vaig creure 
arribar a sentir-los damunt la remor de 
les onades. Jo volia fugir per por a em-
bogir com ell però alhora romania allà 
asseguda, atreta per la suggestió de 
les seves fantasies. De sobte, el sem-
blant del meu  nou amic es va trans-
formar. Es va posar pàl·lid, estupefacte, 
amb els ulls estranyament oberts: “No 
veu aquella dona que passa? Allà...allà.. 
és ella! La meva esposa estimada! Per 
fi ha tornat!” I cridà amb una potència 
que mai li havia sentit: “Ja vinc!”

Quan vaig intentat aturar-lo ja ha-
via saltat per damunt de la barana de 
caps al riu. Vaig cridar, vingueren els 
mariners i  molts curiosos, el vaixell es 
va parar... però no se’l va trobar per 
més que rastregessin.

Llavors vaig comprendre amb tota la 
intensitat la secreta i antiga clau de la 
seva bogeria, la bogeria d’amor que li 
havia ocasionat tantes perilloses fan-
tasies. El meu nou amic havia anat a 
reunir-se amb els seus fantasmes al 
fons d’aquell idíl·lic riu. Ella, per fi, havia 
respost a l’esperada cita...

I jo vaig començar un dur exercici 
de voluntat per veure solament núvols 
i estels sobre el cel i plàcides ones da-
munt el riu i per seguir recordant l’esti-
mat perdut sabent que no m’esperava 
al fons del riu sinó en altres plàcids 
paratges.

M. Dolors Godoy Rotllens

Fantasies perilloses

Col·laboracions Entre el somni i la vigília
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La graeLLa incompLeta
Ompliu els buits que falten de manera que 
tant la suma de les dues diagonals com la 
de les files i les columnes coincideixi amb 
el resultat assenyalat amb el color groc.

SoLucionS a 
La graeLLa 

incompLeta i 
fraSe 

encriptada



Mots encreuats 
Núm. 410
HORITZONTALS
1.- Exercici corporal practicat a Mallorca, a l’abric de les 
onades. Fa que el ventilador esdevingui útil per acabar 
amb la caspa. 2.- Nocius malgrat el seu silenci. Dret i 
rígid amb l’entrada de l’ERTO pel coronavirus. 3.- Li toca 
la rifa i vomita. Terrenal. 4.- Lloc destinat a guardar-hi 
estris de poc ús, encara que hi hagi una certa oposi-
ció. Institució, que pot ser autonòmica, per començar a 
ensarronar. 5.- Nom de dona. Venguis sense cobrar al 
comptat, Il·lús!. Ballem el que ens toquen quan ens aco-
modem a les circumstàncies. 6.- Creença en l’existència 
de dos déus. La cua dels cetacis. 7.- I el cap de l’esturió. 
En Ramon s’ha quedat sense amo. Duc aquest vi amb 
la seva oposició. 8.- Classificació de pel·lícula a l’etapa 
postfranquista. Transport urbà a mig camí entre el me-
tro i l’autobús. L’est. 9.- La part de l’aparell esporífer de 
les tòfones que rep més bufetades. Senyal de socors 
en el codi morse. 10.- Mudada de lloc. 11.- Acaben al 
desguàs. Llançar violentament.

VERTICALS
1.- Caigudes del cabell que faciliten l’accés al teatre. 
Tractament de confiança. 2.- Diàspores dels líquens. 
S’hi va quan es descarta la palla. 3.- Escultura de Miquel 
Àngel que el Vaticà té en propietat, i mai tan ben dit. El 
fa el municipi del Gironès més incomplidor amb els seus 
compromisos, de baix a dalt. 4.- Una bomba al trans-
port públic de passatgers. T’equivoques amb aquestes 
consonants. 5.- Al bell mig de l’orla. Ho és l’instrument 
que no acaba de sonar bé. 6.- Videojoc de tipus trenca-
closques. El succedani del cafè més apreciat pels cer-
vesers. 7.- Treus de baix a dalt sense haver jugat a la 
loteria. La primera i l’última. 8.- Un cavallet. Aquesta 
fa vibrar la guitarra. Fusta tropical molt dura emprada 
en ebenisteria. Diana de Gal·les. 9.- Sense núvols. Mer-
cat públic oriental en progressió ascendent malgrat el 
covid-19. 10.- Acció d’agafar alguna cosa amb la mà. 
Composició poètica força de moda. 11.- Assignació Tri-
butària. Estimar un pes demanant ajuda.

Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 7
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